
زهره هراتیان، رئیس ایفمارک و عضو ستاد مبارزه با کرونا 
در فوتبال همان روزها اعلام کرده بود که یک نفر آشــنا به 
مسائل تخصصی فوتبال باید در پروسه تدوین پروتکل بهداشتی 
برگزاری لیگ حضور داشــت تا مسائل مختلف را در تدوین 

پروتکل در نظر بگیرد.
بــا این حال لیگ نوزدهم با همان پروتکل تدوین شــده 
از ســوی فدراسیون پزشکی ورزشی به پایان رسید اما چند 
هفتــه مانده به پایان لیگ نوزدهــم، هراتیان اعلام کرد که 
درصدد تدوین پروتکلی ویژه فوتبال هستند اما برای اجرای 
این پروتکل نیاز به مجوز ســتاد مبارزه با کرونا و فدراسیون 

پزشکی ورزشی است.
در آســتانه برگزاری لیگ بیستم، 2 جلسه بین مسئولان 
فدراســیون فوتبال و فدراسیون پزشکی ورزشی برگزار شده 
و در این جلســه ها درباره اجرا و نظارت بر پروتکل ســلامت 
لیگ فوتبال صحبت شــده است. این جلسه ها تحت عنوان 
»راهنمای گام دوم مبارزه با کووید-۱۹ )کرونا ویروس( فاصله 
گذاری اجتماعی و الزامات سلامت محیط لیگ فوتبال« برگزار 
شــد و قرار است جلسات دیگری هم تا پیش از شروع فصل 

جدید برگزار شود.
مهم ترین دستاورد این جلسات موافقت فدراسیون پزشکی 
ورزشی با درخواست فدراسیون فوتبال مبنی بر اجرای پروتکل 

سلامت لیگ فوتبال است.
محمداسد مسجدی، سرپرست فدراسیون پزشکی ورزشی 
در این رابطه می گوید: »فدراسیون فوتبال در دوره گذشته از 
فدراسیون پزشکی ورزشــی درخواست کرد تا مقوله اجرای 
پروتکل سلامت لیگ فوتبال به آنها واگذار شود و فدراسیون 
پزشکی ورزشی نیز با این درخواست موافقت کرد. هم اکنون 
نیز فدراسیون پزشکی ورزشی دخل و تصرفی در مورد انجام 
تست های پی سی آر و سایر مسائل مرتبط با اجرای پروتکل 
سلامت در رشته فوتبال ندارد و هر فدراسیون دیگری نیز که 
علاقه مند باشــد می تواند انجام تست های پی سی آر و سایر 
موارد مرتبط با پروتکل های ابلاغ شــده را بر عهده گیرد چرا 
که تاکنون هزینه هنگفتی در مورد مباحث درمانی مرتبط با 
کرونا از ســوی فدراسیون های ورزشی مختلف به فدراسیون 

پزشکی ورزشی تحمیل شده است.«
البتــه که فصل گذشــته هم هزینه تســت  پی ســی آر 
فوتبالیســت ها برعهده باشــگاه ها بود و فدراسیون پزشکی 
ورزشی هزینه ای بابت این تست ها پرداخت نمی کرد که حالا 
بعــد از واگذاری فرآیند اجرای پروتکل ها، در هزینه های این 
فدراسیون صرفه جویی شود. مهم ترین اتفاقی که در راستای 
این واگذاری رخ داده است، به نوعی تدوین پروتکلی اختصاصی 
برای لیگ از ســوی فدراسیون فوتبال است. پروتکلی که در 
فصل گذشته هم به صورت غیررسمی برای برخی باشگاه ها 
اجرا می شد و مهم ترین تفاوتش با پروتکل ابلاغ شده از سوی 
فدراســیون پزشکی ورزشی در تعداد تست هایی بود که باید 
گرفته می شد. به این شکل که باشگاه هایی که از نظر مالی دچار 
مشکل بودند، به جای گرفتن تست پی سی آر در فواصل ۱0 یا 
5 روزه، تنها در صورتی از بازیکنان تست پی سی آر می گرفتند 
که خود بازیکن علایمی را در خود حس می کرد یا مشکوک 

به ابتلای به کرونا بود.
فدراسیون فوتبال البته هنوز از پروتکلی که قرار است در 
لیگ بیستم اجرا شود، رونمایی نکرده است اما از همین حالا 
یکی از اصلی ترین آیتم هایش گرفتن تســت از بازیکنان به 

صورت خوداظهاری است.
علاوه بر این با توجه به شیوع دوباره ویروس کرونا، حضور 
تماشاگران هم تا نیم فصل به طور قطعی منتفی خواهد بود. 
محمداسد مسجدی، سرپرست فدراسیون پزشکی ورزشی در 
این رابطه گفته است: »با توجه به اینکه در وضعیت قرمز هستیم 
این موضوع را متصور نیستیم اما پیشنهاداتی ارائه شده است و 
ما در جلسات آینده روی این موضوع کار می  کنیم تا با فاصله 

گذاری و خیلی محدود حضور تماشاگران را بررسی کنیم.«
همچنین سهیل مهدی، سرپرست کمیته مسابقات سازمان 
لیگ فوتبال در این رابطه می گوید: »موضوع حضور هواداران 
در ورزشگاه ها تا اواخر بهمن و حداقل تا نیم فصل لیگ بیستم 

منتفی است اما باید ببینیم پس از آن چه اتفاقی می افتد.«

این ســوال مطرح است که آیا در شــرایط تحریم می شود نرخ ارز را 
کنترل کرد؟

اگر منظور از کنترل بازار ارز، نگه داشتن مصنوعی و دستوری قیمت ها 
باشد، بنده هیچ گاه آن را توصیه نکرده ام و توصیه نمی کنم و این کار را 

اصولی و صحیح ارزیابی نمی کنم.
کنترل بازار ارز با وجود تفاوت فاحش نرخ بهره و تورم در کشــور ما 
و کشــورهای حوزه دلار ، همانند این اســت که بخواهیم یک رودخانه 
خروشــان را که دائم از جاهای مختلف و کوهسارهای مختلف به آن آب 
وارد می شــود، کنترل کنیم. اگر حتی چندین سد بر روی آن رودخانه 
گذاشته شود، با توجه به اینکه آب رودخانه دائم در حال ازدیاد است، این 
ســدها شکسته می شود؛ مگر اینکه از حجم آبی که به آن رودخانه وارد 

می شود، کاسته شود.
وقتی در مدت ۴۱ سال نرخ تورم در کشور به طور متوسط بیش از 2۱ 
درصد باشــد و حجم نقدینگی در همین مدت سالانه بیش از 25 درصد 
باشد، چگونه می شود این رودخانه را آرام کرد؟ حالا چه در تحریم باشیم 
یا نباشیم.اتفاقا زمان های نبودن در تحریم کمکی به بهبود اقتصاد کشور 
نکرد. وقتی تحریم  نبودیم، با وجود درآمدهای هنگفت نفتی، مسوولین 
اقتصــادی مغرورتر و غافل تر بودند و معمولاً با تزریق دلارهای نفتی به 
جامعه و کنترل مصنوعی قیمت ها، باعث گمراهی مردم و فعالان اقتصادی 
کشور  می شدند.اتفاقا تحریم ها از یک جهت می تواند برای کشور  ما امری 
مبارک باشد، به طوری که می تواند مسئولین اقتصادی کشور را بیدار کند 
تا چشمشان به واقعیت ها بینا شود و سرمایه های واقعی کشور را ببینند. 
ســرمایه های واقعی هر کشــور اعتماد مردم آن کشور است. در شرایط 
تحریمی فعلی هم اگر مسئولین اقتصادی بخواهند، می توانند از نیروهای 
نهفته مردم سود ببرند و همه مشکلات را مانند پر کاهی از سر راه بردارند ، 
در همین حالی که من و شــما در حال نوشتن و خواندن این مطلب 
هســتیم، چندین میلیارد دلار ارزهای خارجی به صورت اســکناس در 
گاوصنــدوق های دفاتر و منازل مردم و در صندوق های امانات بانک ها 
وجود دارد که هیچ سودی برای صاحبان آن و برای کشور ایجاد نمی کند 
و منافع آن فقط به بانک های مرکزی کشورهای صاحب آن ارزها می رسد 
و چندین برابر آن هم ذخایر و اعتبارات و سرمایه های ایرانیان در خارج 
از کشور هست.در حالی که اگر مردم به سیستم های بانکی کشور اعتماد 
داشته باشــند، آن پول ها وارد چرخه اقتصادی کشور خودمان  می شود 
و لازم هم نیســت که حتما تبدیل به ریال شود. در همان حالت ارز هم 
می تواند باشــد و  در خدمت فعالیت های اقتصادی در کشور قرار گیرد 
و در خدمت رونق فعالیت های مختلف از جمله کشــاورزی و دامداری و 
صنعتی و بانکداری کشور قرار گیرد یا به عنوان قرض به دولت داده شود، 

ولی شرط آن بازسازی اعتماد مردم است
متاسفانه در خیلی از موارد به خاطر سودهای مقطعی و کوچک به این 

سرمایه بزرگ یعنی اعتماد مردم لطمه وارد شده است. 

 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
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دخل و خرج خانواده های ایرانی  در سال گذشته چگونه بود؟

رشدرشد2020درصدیهزینههادرصدیهزینهها

متوسط درآمد و هزینه سالیانه خانوارهای شهری در سال ۹۸ به ترتیب 5۴.۱ و 
۴۷.۴ میلیون تومان بود که نسبت به سال ۹۷ بیش از 20 درصد رشد داشته است.

بــررســی هـزینــه  و درآمد خانــوار )بودجه  خانوار( با هدف ارزیابی  وضعیت 
هــزینــه ها و در آمد خانوارها انجام می شود.

شناســایی الگوها و عادات مصرفی خانوار و مطالعه در مورد روند تغییرات آنها 
در اثر تحولات اقتصادی و اجتماعی، ارزیابی اثرات اقتصادی و اجتماعی برنامه های 
دولت در وضع زندگی خانوار ها از نظر ترکیب هزینه های مصرفی آنها، محاســبه 
حساسیت درآمدی تقاضا، میل نهایی به مصرف و میل نهایی به پس انداز در جامعه 

از مهم ترین اهداف بررسی بودجه خانوار است.  
مرکز آمار و اطلاعات راهبردی وزارت تعاون در سالنامه آماری گزارشی از وضعیت 
هزینه و درآمد خانوار شهری و روستایی در سال گذشته را منتشر کرد.  براساس 
این گزارش ســال گذشته هر خانوار شهری 5۴ میلیون و ۱00 هزار تومان درآمد 
کسب و ۴۷ میلیون و ۴۳۷ هزارتومان هزینه کرده است. خانوار روستایی نیز  برابر 
2۹ میلیون و ۷00 هزارتومان درآمد داشته و 2۶ میلیون و ۱00 هزارتومان خرج 
کرده است.درآمد خانوارهای شهری در سال ۹۸ نسبت به سال قبل آن 2۴ درصد 

و هزینه ها 20 درصد رشد داشت.

استان های دارای بیشترین و کمترین درآمد
ســال گذشته به طور متوسط کارفرمایان ۷۹ میلیون و 2۶0 هزارتومان درآمد 
کسب کردند و مزد بگیر خصوصی )کارگر( در مجموع ۴۷ میلیون و ۷2۳ هزارتومان 

در یک سال حقوق گرفتند.
بررسی جداول نشان می دهد چنانچه سال گذشته دو نفر در یک خانواده شاغل 
بودند مجموع درآمد آنها به طور میانگین در سراســر کشور معادل ۸0 میلیون و 

20۳ هزار تومان بوده است.
خانوارهای ســاکن پایتخت در سال ۹۸ بالاترین درآمد را داشتند؛ ۸۱ میلیون 
و ۳۱۷ هزار تومان متوســط درآمد خانوار بوده است. البته در تهران میزان هزینه 
خانوار نیز در مقایســه با سایر استان ها قابل توجه است )۷2 میلیون و ۷۱۷ هزار 
تومان هزینه خانوار شــهری در سال ۹۸ بود(. خانوار کرمانی ها نیز با ۳۴ میلیون 
و ۳۳۸ هــزار تومان درآمد و ۳۶ میلیون و 5۳5 هزار تومان هزینه، کمترین دخل 

و خرج را داشتند.  
دهک های درآمدی سال گذشته چه قدر درآمد داشتند؟

اقتصاددانــان جمعیــت هر جامعه ای را به لحاظ درآمــد و مصرف به ۱0 رتبه 
تقسیم بندی می کنند و هریک از این رتبه ها را دهک می نامند.

دهک اول نشان دهنده ۱0 درصد از خانوارهایی است که کمترین هزینه سالانه 
را داشــته اند. بنابراین می توان گفت که این دسته از خانوارها جزو فقیرترین اقشار 
جامعه محســوب می شــوند. در نقطه مقابل دهک دهم، ۱0 درصد از خانوارهایی 
را نشــان می دهد که بیشــترین مبلغ را صرف هزینه سالانه خود کرده اند، لذا این 

دسته از خانوارها از مرفه ترین اقشار جامعه هستند.
براساس آمار وزارت تعاون، متوسط درآمد سالیانه دهک اول در سال ۹۸ برابر 
۱۳ میلیون و ۱05 هزار تومان و دهک دهم ۱۴۳ میلیون و ۸2۳ هزار تومان بود.

مرکز آمار و اطلاعات راهبردی وزارت تعاون در ســالنامه آماری گزارشــی از 
وضعیت هزینه و درآمد خانوار شــهری و روستایی در سال گذشته را منتشر کرد.  
براساس این گزارش سال گذشته هر خانوار شهری 5۴ میلیون و ۱00 هزار تومان 
درآمد کسب و ۴۷ میلیون و ۴۳۷ هزارتومان هزینه کرده است. خانوار روستایی نیز 
 برابر 2۹ میلیون و ۷00 هزارتومان درآمد داشــته و 2۶ میلیون و ۱00 هزارتومان 
خرج کرده است.درآمد خانوارهای شهری در سال ۹۸ نسبت به سال قبل آن 2۴ 
درصد و هزینه ها 20 درصد رشــد داشت. اقتصاددانان جمعیت هر جامعه ای را به 
لحــاظ درآمد و مصرف به ۱0 رتبه تقســیم بندی می کنند و هریک از این رتبه ها 

را دهک می نامند.
دهک اول نشان دهنده ۱0 درصد از خانوارهایی است که کمترین هزینه سالانه 
را داشــته اند. بنابراین می توان گفت که این دسته از خانوارها جزو فقیرترین اقشار 
جامعه محســوب می شوند. در نقطه مقابل دهک دهم، ۱0 درصد از خانوارهایی را 
نشان می دهد که بیشترین مبلغ را صرف هزینه سالانه خود کرده اند، لذا این دسته 
از خانوارها از مرفه ترین اقشار جامعه هستند.شناسایی الگوها و عادات مصرفی خانوار 
و مطالعه در مورد روند تغییرات آنها در اثر تحولات اقتصادی و اجتماعی، ارزیابی 
اثرات اقتصادی و اجتماعی برنامه های دولت در وضع زندگی خانوار ها از نظر ترکیب 
هزینه های مصرفی آنها، محاسبه حساسیت درآمدی تقاضا، میل نهایی به مصرف و 
میل نهایی به پس انداز در جامعه از مهم ترین اهداف بررسی بودجه خانوار است.  
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 غلبه بر بیماری کرونا مستلزم تقویت همکاری مردم
ســخنگوی وزارت بهداشــت بــا بیــان اینکــه بیــش از یــک میلیــون و ۱00 
هــزار نفــر در جهــان جــان خــود را بــر اثــر ابتــلا بــه کرونــا از دســت داده انــد، 
گفــت: چیــره شــدن بــر ایــن بیمــاری نوپدیــد و حــل ایــن چالــش جهانــی 
ــای بهداشــتی و  ــه ه ــه توصی ــردم در عمــل ب ــکاری م ــت هم مســتلزم تقوی
نهادینــه شــدن حفــظ مســئولیت پذیــری اجتماعــی در همــه مــردم اســت. 
ــون و ۱00  ــک میلی ــش از ی ــرد: بی ــان ک ــادات لاری بی ــیما س ــر س  دکت
هــزار نفــر در جهــان جــان خــود را بــر اثــر ابتــلا بــه کرونــا از دســت داده انــد.

ــش  ــن چال ــد و حــل ای ــن بیمــاری نوپدی ــر ای ــره شــدن ب ــزود: چی وی اف
جهانــی، مســتلزم تقویــت همــکاری مــردم در عمــل بــه توصیه های بهداشــتی 
و نهادینــه شــدن حفــظ مســئولیت پذیری اجتماعــی در همــه مــردم اســت.

ســخنگوی وزارت بهداشــت ابــراز امیــدواری کــرد کــه باتوجــه بــه وضعیــت 
ــا و  ــال و نگرانی ه ــرد س ــای س ــاز روزه ــور و آغ ــاری در کش ــهمگین بیم س
ــه  ــل ب ــردم در عم ــکاری م ــا هم ــرما،  ب ــل س ــر فص ــب ب ــرات مترت خط
توصیه هــای بهداشــتی شــاهد گــذر از روزهــای ســخت پیــش رو بــا کمتریــن 

ــر ناشــی از آن باشــیم. آفــت بیمــاری و مــرگ و می

ــرای نقــل و انتقــال ســوابق بیمــه ای روســتاییان   رایزنیهــا ب
بــه صنــدوق تامیــن اجتماعــی 

ــایر  ــتائیان و عش ــاورزان، روس ــی کش ــه اجتماع ــدوق بیم ــل صن مدیرعام
دربــاره نقــل و انتقــال ســوابق بیمــه ای افــراد تحــت پوشــش از ایــن صنــدوق 
ــه صنــدوق دیگــر و برعکــس گفــت: یــک مــدت جلــوی نقــل و انتقــالات  ب
گرفتــه شــده بــود امــا اکنــون تعامــل و همــکاری خوبــی بــا تامیــن اجتماعــی 
شــکل گرفتــه؛ قصــد داریــم تفاهــم مشــترکی را انجــام دهیــم کــه بــه هیئــت 
امنــا ارســال مــی شــود تــا پــس از اخــذ مجــوز از هیئــت امنــا اجرایــی شــود و 

مشــکل مــردم هــم دربــاره نقــل و انتقــال ســوابق حــل شــود. 
علــی شــیرکانی دربــاره همپوشــانی هــای بیمــه ای گفــت: وقتی مســتمری 
ــا  ــه دوج ــه ب ــق بیم ــرد ح ــرا ف ــود، چ ــی ش ــرار نم ــتر برق ــا بیش ــک ج از ی
پرداخــت کنــد؟. زمانــی همپوشــانی ایجــاد مــی شــود کــه فــرد بخواهــد دو 
خدمــت را دریافــت کنــد مثــلا دودفترچــه بیمــه درمانــی داشــته باشــد، امــا 

دربــاره صنــدوق مــا بــرای چــه بایــد دو حــق بیمــه بدهــد؟.
وی دربــاره نقــل و انتقــال ســوابق بیمــه ای هــم اظهــار کــرد: یــک مــدت 
ــا اکنــون تعامــل و همــکاری  ــود ام ــوی نقــل و انتقــالات گرفتــه شــده ب جل
خوبــی بــا تامیــن اجتماعــی شــکل گرفتــه، قصــد داریــم تفاهــم مشــترکی را 
انجــام دهیــم کــه بــه هیئــت امنــا ارســال مــی شــود تــا پــس از اخذ مجــوز از 
هیئــت امنــا اجرایــی شــود و مشــکل مــردم هــم دربــاره نقــل و انتقال ســوابق 
حــل شــود. شــیرکانی افــزود: صنــدوق هــای مــا نوعــی ابــزار تشــویقی دولــت 
اســت کــه افــراد بــه شــهرها نرونــد و بــه روســتا برگردنــد. برخــی مدتــی در 
شــهر کار کــرده و  بیمــه تامیــن اجتماعــی بــوده انــد و قصــد دارنــد به روســتا 
برگردنــد و سوابقشــان را بــه صنــدوق مــا منتقــل کننــد. یــا برعکــس، ممکــن 
اســت جوانــی بــه دانشــگاه بــرود و کاری پیــدا کنــد و بخواهــد ســابقه اش را 
از صنــدوق مــا بــه تامیــن اجتماعــی منتقــل کنــد. ایــن کار، موانعــی دارد کــه 

امیدواریــم برطــرف شــود.
مدیرعامــل صنــدوق بیمــه اجتماعــی کشــاورزان، روســتائیان و عشــایر بــا 
بیــان اینکــه مابــه التفــاوت هزینــه ای نقــل و انتقــالات مشــمول قانــون نقــل و 
انتقــالات اســت و در قانــون مشــخص شــده اســت کــه دقیقــا بــر چــه مبنایــی 
ــتر  ــر بیش ــال اخی ــه س ــه در دو س ــب آنک ــرد: جال ــار ک ــود اظه ــبه ش محاس

انتقــال از ســمت تامیــن اجتماعــی بــه ســمت مــا بــوده اســت.
وی ادامــه داد: وام هــای اشــتغال روســتایی خوبــی بــه ویــژه در ایــن دولــت 
ارائــه شــده و خدمــات و پشــتیبانی از روســتاها خــوب بــوده اســت و نقــل و 
انتقــالات بــه ســمت صنــدوق مــا رشــد چندیــن برابــری پیــدا کــرده اســت. 
ــا اکنــون  ســال هــای قبــل شــاید ۷0 متقاضــی نقــل و انتقــال داشــتیم، ام
ــوان گفــت مهاجــرت معکــوس  ــه 2000 نفــر هــم رســیده اســت و مــی ت ب

را شــاهدیم.

 آزادسازی تدریجی پول های بلوکه شده هلال احمر
رییــس جمعیــت هلال احمــر بــا اشــاره بــه آزادســازی مرحلــه بــه مرحلــه  
ــت: از  ــازمان، گف ــن س ــده ای ــه ش ــی بلوک ــای بین الملل ــا و پول ه ــک ه کم
مبالــغ بلوکــه شــده کــه در حــال آزادســازی اســت حــدود ۱۱ میلیــون فرانک 
بــرای هزینــه در بخــش کرونــا اســت.  دکتــر کریــم همتــی دربــاره اقدامــات 
ــوط  ــی مرب ــرای آزاد شــدن کمــک هــا و ارزهــای بین الملل ــه ب صــورت گرفت
بــه مدیریــت کرونــا، گفــت: کل مبلــغ حــدودا ۱5 میلیــون دلار اســت و ما هم 
در ســه نوبــت اقداماتــی انجــام داده ایــم کــه در هــر بــار حــدود یــک میلیــون 
فرانــک آن در اختیارمــان قــرار گرفــت و بــرای مابقــی مبالــغ نیــز اقداماتــی 

در حــال انجــام اســت.  
وی بــا اشــاره بــه اینکــه پول هــا بــه تدریــج بــه دســتمان خواهــد رســید، 
اظهــار کــرد: قــول داده انــد هــر مــاه حــدود یــک تــا دو فقــره از پول هــا آزاد 
ــرار  ــر ق ــت هلال احم ــار جمعی ــی در اختی ــن مبلغ ــری چنی ــر س ــود و ه ش
ــا  ــن پول ه ــی از ای ــه داد: بخش ــر ادام ــت هلال احم ــس جمعی ــرد.  رئی گی
مصــرف خــاص داشــتند کــه در همــان راســتا هزینــه شــدند؛ بــه طــور مثــال 
ــه می شــوند  ــرای ســیل سیســتان و بلوچســتان، لرســتان و... هزین بخشــی ب

کــه پیــش از ایــن  بلوکــه شــده بودنــد.
ــه در  ــه هزین ــوط ب ــول مرب ــن پ ــی از ای ــه بخش ــه اینک ــاره ب ــا اش  وی ب
ــا بیــش از ۳ میلیــون دلار  ــا اســت، تاکیــد کــرد: تاکنــون تقریب حــوزه کرون
ــغ بلوکــه شــده کــه در  ــه اســت. از مبال ــرار گرفت ــان ق ــا در اختیارم از پول ه
حــال آزادســازی اســت حــدود ۱۱ میلیــون فرانــک بــرای هزینــه در بخــش 

ــا اســت. کرون

 تهران با مشکلات عمده ساختارسازمانی دستگاه های اجرایی رو 
به روست

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان تهران با تاکید بر لزوم تجدیدنظر 
در نظام حکمرانی منطقه ای اســتان تهران، گفــت: تهران به عنوان پایتخت با 

مشکلات عمده ساختارسازمانی دستگاه های اجرایی رو به رو است. 
مسعود شفیعی در تشریح لزوم تجدیدنظر در نظام حکمرانی منطقه ای استان 
تهران گفت: با توجه به اینکه استان تهران به عنوان پایتخت سیاسی، اقتصادی، 
فرهنگی و اجتماعی کشور با مشکلات عمده ساختارسازمانی دستگاه های اجرایی 

رو به روست، لازم است در نظام حکمرانی منطقه ای آن تجدید نظر شود. 
به گفته وی، در این اســتان حجم بالای فعالیت وجود دارد و ساختار نیروی 
انسانی مناسب برای پاسخگویی به آنها وجود ندارد و امروزه شاهد آن هستیم که 
برخی دستگاه ها خارج از روال قانونی دولت اقدام به ساختار سازی برای ادارات 
خود کرده و سطوح مدیریتی خاص برای خود تعریف کرده اند، این در حالیست 
که ما در دولت با محدودیت های قانونی در سطوح مدیریتی به بن بست خورده 
ایم و از این جهت اســتان تهران به یک برنامه ریزی و توجه ویژه نیاز دارد. وی 
با تاکید بر وجود قوانین مشخص در حوزه ساختار سازمانی در کشور که با یک 
مجموعه ای از معیار ها محدوده این ساختار را بر اساس جمعیت، پهنه جغرافیایی 
و خدمات گیرندگان مشخص می کند، افزود: استان تهران از منظر ساختار سازمانی 
نســبت به سایر استان ها با توجه به تعداد خدمات گیرندگان و کارکنان از نظر 
کمیت و کیفیت پست ها شاهد فاصله معنا داری با دیگر استان های کشور است.

سعیده محمد  - ســردبیر  | مدیرکل 
برنامه ریزی و توسعه اجتماعی وزارت ورزش 
وجوانان گفت:  کاهش و رفع پیامدهای روانی 
جامعه در دوران بحران کرونا، مستلزم توسعه 
و گسترش مشاوره های روانشناختی به همراه 

برخی اقدامات با هدف امیدبخشی است. 
اعظــم کریمی در رابطه با تاثیر شــیوع 
ویروس کرونا بر سلامت روان اظهار داشت: 
ســلامت روان جامعه این روزها تحت تأثیر 
پدیده ای به نام کرونا قرار گرفته که به اعتقاد 
روانشناسان سلامت، اثرات روانی آن با اتمام 
بحــران نیز تداوم خواهد یافت. تأثیراتی که 
ناشی از مشکلات اقتصادی، مرگ نزدیکان 
و تحمل درازمدت دوری از اجتماع و انزوای 

شخصی است.
وی افزود: یک بیماری جسمی گاه همه 
زندگی آدمی را تحــت تأثیر قرار می دهد. 
ارتباطات، اشتغال، برگزاری مناسک دینی - 
مذهبی، چگونگی برقراری تعاملات اجتماعی 
هر یک می تواند تحت تأثیر این بیماری قرار 
گرفته و بیمار را با احساسات وعواطف منفی 
همچون غم واندوه، ترس، نگرانی، خشونت 

و... روبه رو کند.
کریمــی ادامه داد: احســاس تنهایی و 
جدایی از خانواده، دشــواری گفت وگو در 
خصوص بیماری با اقوام و نگرانی دوســتان 
و نزدیکان نیز گاه آدمی را از انجام اقدامات 
روزمــره بازداشــته و این مســاله می تواند 
اضطــراب و تنش و افســردگی را به همراه 

داشته باشد.
مدیرکل برنامه ریزی و توسعه اجتماعی 
وزارت ورزش وجوانــان افــزود: براســاس 
بررســی روانشناســان و جامعه شناسان از 

آثــار تخریبی این بیمــاری، ویروس کرونا 
بر ســلامت روان مخرب، اما القای امید به 
طبقات مختلف اجتماعی از طریق تفکرات 
مثبت و مشاوره های به هنگام می تواند سبب 

بهبود سلامت جامعه باشد.

 آثار روانشناختی ناشی از بحران 
اقتصادی کرونا

کریمی تصریح کرد: این پدیده همچنین 
به طــور طبیعی بــا بحــران اقتصادی در 
جهان همراه بود و باعث افزایش مشــکلات 
اقتصــادی جامعه و همچنیــن بروز برخی 
آثار روانشناختی نظیر ناامیدی، درماندگی، 

اختلافات خانوادگی شد.
وی ادامه داد: یکی از راهکارهای کاهش و 
رفع این پیامدها، گسترش سطح مشاوره های 
روانشــناختی در کنــار برخــی اقدامات با 

هدف امیدبخشی اســت. به گفته مدیرکل 
برنامه ریــزی و توســعه اجتماعــی وزارت 
ورزش وجوانان، نقش مشــاوره های روانی 
از دوران شــیوع کرونا در کشور آن گونه که 
باید دیده نشد و انجام آن به سامانه ۴0۳0 

محدود است.
وی افزود: شــماری از استارت آپ ها در 
ســطح کشور اقدام به برگزاری مشاوره های 
مجازی و آنلاین کرده اند، اما این مشاوره ها 
نیز اغلــب به زمینه های پزشــکی محدود 
و ســلامت روان در ســطوح کم اهمیت تر 

طبقه بندی شده است.
کریمــی تاکیــد کــرد: این پتانســیل 
مشــاوره ای نه فقط برای ارتقای ســلامت 
روان شــهروندان که به منظور بهره مندی 
کادر درمان در بیمارســتان ها نیز با گذران 
روند فرسایشی بیماری، خستگی های مداوم 

کادر درمان و نیاز به کسب آرامش روان هم 
اثربخش خواهد بود و مشــاوران متخصص، 
روان درمانگرهــا، روانشناســان بالینــی و 
روانپزشــکان بی شــک در این دوران نقش 

موثری خواهند داشت.

مداخلات  در  گروه بنــدی  لزوم   
روانی

وی ادامــه داد: تأمیــن ســلامت روانی 
جامعــه اما پــس از گذران بحــران کرونا 
مستلزم گروه بندی های متعدد با رویکردهای 
متناسب است؛ به عنوان مثال یکی از اقشار 
آسیب پذیر در این بحران، نوجوانان خواهند 
بود که با تعطیلی مدارس و لغو رویدادهای 
اجتماعی، مهم ترین لحظــات زندگی را از 
دســت داده  و از فعالیت های روزمره  نظیر 
گفت وگو با دوســتان و همسالان و شرکت 

در کلاس های آموزشــی حضوری محروم و 
برخی احساســات همچون اضطراب، انزوا و 

ناامیدی را تجربه کرده اند.
مدیرکل برنامه ریزی و توسعه اجتماعی 
وزارت ورزش وجوانان همچنین با اشاره به 
گزارشی از یونیســف گفت:  تاثیر قرنطینه  
خانگی، چگونگی ایجاد یــک ارتباط موثر 
با کودکان و همچنیــن کاهش اضطراب ها 
و چالش ها در مواجه با کودکان )در بحران 

کرونا( باید مورد توجه قرار گیرد.
وی افزود: در واقع کودکان متناســب با 
سن، از نظر مغزی و میزان رشد با بزرگسالان 
متفاوت  هســتند و وابستگی آنها به والدین 
برای فهم جهان، نگاه و جهان بینی نســبت 
بــه وقایع در حال وقــوع و ناتوانی در ابراز 
احساســات از جمله این تفاوت ها محسوب 
می شــود. کریمی تصریح کرد: بزرگسالان 
برخلاف کــودکان، به دلیــل تکمیل بافت 
عصبــی مغــز و برخی قابلیت هــا همچون 
تفکر منطقــی و انتزاعی می توانند اخبار را 
به  صــورت کامل درک و هضم و جنبه های 
متعدد آن را بسنجند و در صورت اضطراب 
نیز راهکارهای درست یا غلط را برای تخلیه  
هیجانات منفی بیایند، اما کودکان به دلیل 
تفاوت با این قشر در دوره  قرنطینه  خانگی، 

شرایط حساس تری را تجربه می کنند.
وی یادآور شد:  با گذار از بحران کرونا نیز 
اثرات روانی ناشــی از این ویروس همچنان 
در جامعه احساس می شود و تقابل ذهن و 
روان با این پدیده می تواند تا سال های پس 
از آن، بر افکار واندیشه، خُلق وخو و همچنین 
روند زندگی شهروندان آثار ونتایج متعددی 

داشته باشد.

مدیرکل برنامه ریزی و توسعه اجتماعی وزارت وزیر ورزش:

پیکاهشپیامدهایروانیکرونامستلزممشاورههایروانشناختیاست

  خبرخبر

  خبرخبر

آغازمکملیاریرایگان»مگادوزویتامینA«درکودکانبرایپیشگیریازکروناوآنفلوآنزا

افزایشتنشهایچشمیدرشرایطکرونایی

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت با 
اشــاره به نقش موثر ویتامین A در پیشگیری از ابتلا به 
بیماری های تنفسی، گفت: از آنجایی که کودکان گروه 
آسیب پذیری هستند و منابع غذایی ویتامین Aکمتر در 
 A برنامه غذایی آنها اســت، مکمل یاری مگادوز ویتامین

سالی دوبار برایشان صورت می گیرد. 
دکتر زهــرا عبداللهــی گفت: ویتامیــن A یکی از 
ویتامین های محلول در چربی اســت که برای سیستم 
ایمنــی و تقویــت آن ضروری اســت. ویتامین A برای 
پیشــگیری از ابتلا به بیماری های تنفسی و کووید۱۹ 

بسیار موثر است.
 وی افزود: یکی از برنامه های اصلی ما تامین مگادوز 
ویتامین A است؛ مگادوز این ویتامین، دوزی200 هزار 
واحدی اســت که برای کودکان 2 تا 5 ســال به شکل 

رایگان در برخی مناطق کشور ارائه می شود. 
کودکانــی کــه مطابق با پروتکل های بهداشــتی به 
خانه های بهداشت یا پایگاه های سلامت مراجعه می کنند 

قطره مگادوز ویتامین A را دریافت می کنند. این مگادوز 
تا شش ماه ســبب تقویت سیستم ایمنی بدن می شود 
و ویتامیــن مــورد نیاز بدن کودک را بــرای این مدت 

تامین می کند.
وی با اشــاره بــه اینکه ارائه مــگادوز ویتامین A به 
کودکان توصیه ای جهانی است، اظهار کرد: برای اینکه 
بتوانیم به پیشــگیری و کنترل بیمــاری کرونا و حتی 
سرماخوردگی و آنفلوآنزا در میان کودکان کمک کنیم 
ایــن برنامه مداخله ای را انجــام می دهیم. در کنار این 
اقدام آموزش مادران نیز موثر اســت تا ویتامین A را از 
برنامه غذایــی روزانه خود دریافــت کنند. منابع گیاهی 
ویتامین A هویج و کدوحلوایی است که منابعی ارزان و 

دردسترس هستند.
 عبدللهی افزود: برنامه مکمل یاری با مگادوز ویتامین

A در فاز اول در ۱۱ دانشــگاه علوم پزشکی اجرا می شود 
و در فاز دوم در ســایر دانشــگاه ها اجرایی خواهد شد. 
مکمل یاری ویتامین A دو بار در ســال و هر شــش ماه 

یکبار تکرار می شــود. این برنامــه هیچ عوارض جانبی 
ندارد و سالیان گذشته در چند روستای کمتر برخوردار 

کشور اجرا کردیم.
 وی درباره چرایی عدم اجرای این برنامه برای گروه 
بزرگســالان، تصریح کرد: کودکان گروهی آسیب پذیر 

هستند. 
این آســیب پذیری در مقابل بیماری های تنفســی 
تشــدید می شــود؛ در فصل پاییــز بیماری هایی مثل 
ســرماخوردگی، آنفلوآنزا و کرونا خطری برای کودکان 
اســت که آن ها را آســیب پذیر می کند. از سوی دیگر 
ممکن اســت دریافت ویتامین A توسط کودک از منابع 

غذایی به اندازه کافی نباشد.
 برای بزرگسالان اصلاح الگوی غذایی و تنوع در غذای 
روزانه کافی است. مکمل 200 هزارواحدی ویتامین A با 
حمایت یونیســف برای کودکان تهیه شده است و سایر 
افــراد با رعایت نکات تغذیه ای درســت نیاز به مصرف 
هیچ مکملی ندارند و تنها باید مکمل ویتامین D مطابق 

بخشــنامه های وزارت بهداشت هر ماه در دوز 50 هزار 
واحد مصرف شــود؛ زیرا این ویتامین در برنامه غذایی 
نیست.  وی با تاکید بر عدم مصرف خودسرانه مکمل های 
دارویی، گفت: استفاده از ویتامین ها بدون مشورت پزشک 
نه تنها ســود ندارد بلکه می تواند ضرر داشته باشد زیرا 
تعادل بین مواد مغذی در بدن بهم می ریزد و مشکلات 

دیگری به وجود می آورد.
 وی با اشــاره به اقدامات حمایتی صورت گرفته در 
خصوص تغذیه ســالم برای افراد کمتربرخوردار، گفت: 
بسته های کمکی برای اقشار کم درآمد و برنامه های کمک  
معیشتی با همکاری وزارت رفاه صورت گرفته است که 
ماهانه مبلغی به حساب سرپرست خانوار واریز می شود. 
بــا حمایت دولت و کمیته امداد کمک غذایی با نظارت 
بر ترکیب اجزا به مادران باردار و کودکان زیر 5 ســال 
که دچار ســوء تغذیه هستند برای پیشگیری از ابتلا به 
بیماری کرونا ارائه می شــود. علاوه بر دولت، خیرین نیز 

در ایفای این مسئولیت مهم ما را یاری می کنند.

 اپتومتریست و اســتاد دانشگاه علوم پزشکی نسبت 
به افزایش تنش های چشمی در شرایط کرونایی به علت 
استفاده زیاد و مداوم دانش آموزان و دانشجویان از تبلت، 

لپ تاپ و گوشی هشدار داد. 
ابراهیــم جعفرزاده پور افزود: این روزها بســیاری از 
کلاسهای آموزشی در سطح مدارس و دانشگاه ها و کلاس 
های آزاد بصورت مجازی برگزار می شــود و استفاده از 
صفحات دیجیتال مثل تبلت، لپ تاپ و گوشی بصورت 
فزاینــده ای افزایش یافته و این اتفاق درصد خســتگی 
چشــم و مشکلات ناشی از استفاده صفحات دیجیتال را 

ارتقا داده است.
 وی اظهار داشــت: توصیه می شود افرادی که از این 
ابزار بصورت مکرر و طولانی اســتفاده می کنند، حتما 
معاینات مناسب چشمی توسط اپتومتریست انجام دهند.

 این اپتومتریســت ادامه داد: ممکن است برای این 
افراد عینک تجویز شود تا تنش های چشمی که بدلیل 
استفاده از صفحات دیجیتال ممکن است برای آنها بوجود 
بیاید رفع شود و باید بعد از مدت ۱5 تا 20 دقیقه حتما 

بین 20 تا 25 ثانیه به چشــم ها استراحت داده و پس 
از آن به کار ادامه دهند.  وی تصریح کرد: این افراد می 
توانند فعالیت های فیزیکی مثل نرمش های ســاده که 
سطح عملکردی سیستم عصبی عضلانی را افزایش دهد 
انجام دهند و در کنار ماندن در خانه و حفظ ســلامتی 
خود به ســلامت عمومی هم توجه کنند.  به گفته این 
استاد دانشــگاه، مردم باید نکات بهداشتی که از طرف 
مســئولان وزارت بهداشــت اعلام می شود مدنظر قرار 

داده و انجام دهند.
 جعفرزاده پور افزود: همکاران اپتومتریســت نیز باید 
توجه داشته باشند که در هنگام معاینات بیماران حتما 
شیلد مناســبی را در دســتگاه پیش بینی کنند چون 
همانطور که همکاران می دانند در فاصله بسیار نزدیکی 
با بیمار قرار می گیرند و احتمال انتقال ویروس وجود دارد.

 وی اظهار داشــت: یکی از راه هایی که ممکن است 
ویروس وارد بدن شود از طریق مخاط چشم است، بنابراین 

باید محافظت مناسبی از چشم ها انجام شود.
 این استاد دانشگاه تاکید کرد: این محافظت می تواند 

به شکل استفاده از عینک های محافظتی باشد و افرادی 
که از نظر اجتماعی و شــغلی می توانند افراد پر خطری 
باشند یا در شرایط پرخطری قرار می گیرند در انتخاب 
فریم ها حتما دقت لازم را داشته باشند تا فریم هایی که 
انتخاب می شــوند پوشش مناسبی را برای سطح چشم 
داشــته باشد و از انتخاب فریم های کوچک که احتمال 
پوشــش کمتری برای چشم ایجاد می کنند، خودداری 
شــود. به گفته وی،  امروزه باید با توجه به شرایطی که 
هست دقت بیشــتری برای ضدعفونی لنزهای چشمی 
در نظر گرفته شــود. جعفرزاده پور افزود: باید سریعتر و 
زودتر از آنچه که بطور قبل لنزها را تعویض و جایگزین 
می کردیــم امروز این کار را انجام دهیم شــاید بعد از 
اینکه احساس کنیم مواد ضدعفونی کننده ای که برای 
ضدعفونی لنزها استفاده کردیم کارایی مناسبی نداشته 
باشــد، و حتما باید نسبت به جایگزینی این لنزها اقدام 
کنیم.  وی گفت: تجویز لنزهای رنگی را با اســتفاده از 
لنزهای ترایال انجام ندهیم چون احتمال انتقال بیماری ها 
وجود دارد، حتما به بیماران توصیه های لازم برای تعویض 

مکرر وسریع جا لنزی ارائه شود.   این اپتومتریست ادامه 
داد: جالنزی یکی از وسایلی است که باعث انتقال بیماری 
می شود چون جا لنزی در محل های مختلف مانند کیف 
بیمــار قرار می گیرد می تواند در محفظه و محل هایی 
باشد که احتمال آلودگی هست و وقتی دست به جا لنزی 
می زنیم و لنز را داخل چشــم می گذاریم طبعا انتقال 

بیماری رخ می دهد.
 جعفرزاده پور افزود: نکته دیگری که در خصوص لنز 
وجود دارد این است که برای برداشتن و گذاشتن لنز از 
وسایل مناسبی استفاده کنیم و از نوک انگشت و ناخن 

برای جایگزینی لنز استفاده نشود.
 وی اظهار داشــت: وســایلی که برای گذاشــتن و 
برداشــتن لنز استفاده می شــود نیز حتما باید با مواد 
ضدعفونی کننده تمیز شود. این اپتومتریست خاطرنشان 
کرد: همچنین در کلینیک هــا و مراکزی که همکاران 
اپتومتریست مشغول به کار هستند حتما فاصله اجتماعی 
باید رعایت شود و وقت دهی بیماران بگونه ای باشد که 

این اتفاق ناگواری نیفتد.

  خبرخبر

نصبدوربینهایکنترلمعاینهفنیوبرخوردجدیباوسایلنقلیهدودزا
معاون نظارت و پایش اداره محیط زیســت استان تهران با اشاره به آغاز 
ســرما و تشدید آلودگی هوا گفت: نصب دوربین های کنترل معاینه فنی در 
۳۶ نقطه از جاده های ورودی به شــهر تهران طی یک ماه و برخورد جدی با 
خودروها، موتورسیکلت ها و خودروهای سنگین دودزا در دستور کار قرار دارد. 
محمد رستگاری اظهار کرد: یک سری تصمیمات و سیاست های کاهش و 
مدیریت آلودگی هوا در سطح ملی هستند که کارگروه ملی کاهش آلودگی 
هوا آن ها را پیگیری می کند مانند بهبود کیفیت سوخت و ارتقای استاندارد 
خودروها اما اقداماتی که در راستای کاهش و مدیریت آلودگی هوای استان 
تهران انجام می شود را اداره کل محیط زیست استان تهران از طریق کارگروه 

کاهش آلودگی هوای استان تهران پیگیری می کند.
وی با اشاره به آخرین جلسه کارگروه کاهش آلودگی هوای استان تهران 
کــه ۱۳ مهر ماه برگزار شــد، گفت: برنامه ها و مصوباتــی به منظور کاهش 
آلودگی هوا در اســتان تهران در این کارگروه مطرح شد و اداره کل حفاظت 
محیط زیســت استان تهران این برنامه ها و مصوبات را پیگیری خواهد کرد. 
ارتقای نظــارت تصویری بر معاینه فنی یکی از موضوعات مهمی بود که در 

این کارگروه مطرح شد.
رســتگاری ادامه داد: دوربین های ثبت تصویری به حد کافی در ســطح 
شــهر تهران وجود دارد اما یک سری از راه هایی منتهی به شهر تهران فاقد 
دوربین های نظارتی هستند و احتمال دارد خودروهایی که باعث انتشار آلودگی 

می شوند از این راه وارد پایتخت شوند. 
از ایــن رو ۳۶ نقطه که نیازمند نصب دوربین هســتند، اعلام شــدند و 

هماهنگی هایی صورت گرفته است تا شهرداری  تهران به سرعت با هماهنگی 
پلیــس و اداره کل راهداری ظرف مدت یک ماه ایــن نقاط را جانمایی و به 

نصب دوربین اقدام کنند.
وی اضافه کرد: تشدید ارزیابی مراکز معاینه فنی از سوی اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان تهران نیز در دستور کار قرار دارد تا از صلاحیت برگه های 

معاینه فنی صادر شده برای خودروها اطمینان کامل حاصل شود.
معاون نظارت و پایش اداره محیط زیســت استان تهران برخورد بیش از 
پیش با خودروها، موتورسیکلت ها و خودروهای سنگین دودزا را یکی دیگر از 
برنامه های مهم در جهت کاهش آلودگی هوای تهران برشمرد و گفت: برخورد 
با وسایل نقلیه دودزا همیشه در دستور کار پلیس قرار داشته اما این موضوع 
طی چهار ماه آینده با پیگیری بیشــتری دنبال خواهد شد به ویژه در رابطه 
با خودروهای ســنگین دودزا که یکی از عوامل اصلی آلودگی هوا به حساب 
می آیند. رستگاری با اشاره به اینکه پسماندسوزی در اطراف شهر تهران یکی 
از عوامل مهم در انتشار آلودگی در فصول سرد سال است، خاطرنشان کرد: 
برنامه ای که به جد پیگیر آن هستیم، جلوگیری از پسماندسوزی در حاشیه 

شهر تهران است. 
علی رغم اینکه پسماندسوزی در داخل شهر تهران نیز رخ می دهد اما به غیر 
از شهر تهران، شهرهای بزرگ دیگری نیز در سطح استان وجود دارند که بیشتر 
با معضل پسماندســوزی مواجه هستند.  از این رو مقرر شد فرمانداران بیش 
از پیش معضل پسماندســوزی را پیگیری کنند و  اداره  کل حفاظت محیط 
زیســت استان تهران نیز پیگیر این موضوع خواهد بود.به گفته وی، کارگروه 

کاهش آلودگی هوای اســتان تهران پیگیر نظارت بر فعالیت های عمرانی در 
سطح شهر تهران در مواقع اضطرار آلودگی هوا است و گرچه همیشه ممنوعیت 
فعالیت هــای پروژه های عمرانی در مواقع اضطرار آلودگی هوا مطرح بوده اما 
نظارت و ساماندهی این پروژه ها در مواقع اضطرار نیز در دستور کار قرار دارد. 
همچنین نظارت مستمر بر واحدهای صنعتی که جزو تکالیف ذاتی سازمان 
حفاظت محیط زیست است نیز با جدیت هرچه بیشتر ادامه خواهد داشت.

معــاون نظارت و پایش اداره محیط زیســت اســتان تهران با اشــاره به 
نیروگاه های استان تهران به عنوان یکی از عوامل انتشار آلاینده در هوا گفت: 
براساس توافق هایی که با شرکت گاز استان تهران صورت  گرفت، قرار شد  از 
هم اکنون به فکر تامین سوخت مناسب برای نیروگاه ها باشیم تا نیروگاه ها و 
کارخانه های بزرگ مقیاس به هیچ عنوان نیاز به مصرف سوخت»مازوت« پیدا 
نکنند همچنین با توجه به سهمی که موتورخانه ها در انتشار آلودگی در هوا 
دارند، دستگاه های دولتی موظف به پیگیری معاینه  فنی موتورخانه های خود 
شدند و شرکت گاز نیز آمادگی خود را برای ارائه طرحی که موتورخانه های 

منازل نیز معاینه فنی شوند، اعلام کرده است.
رستگاری در پایان ضمن بیان اینکه سازمان حفاظت محیط زیست نقش 
اجرایی در زمینه آلودگی هوا ندارد، گفت: وظیفه ســازمان حفاظت محیط 
زیســت نظارت بر عملکرد دستگاه های اجرایی است بنابراین در صورتی که 
دستگاه های اجرایی همکاری لازم را نداشته باشند، هیچ یک از این برنامه های 
کاهش و مدیریت آلودگی هوا عملیاتی نخواهد شد. از این رو مشارکت جدی 

تمام دستگاه ها در زمینه کاهش آلودگی هوای تهران امری ضروری است.
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هفته ای که گذشت، بازار ارز در ادامه روند 
کاهشی خود شاهد روند نزولی قیمت ارز تا 
کانــال 2۳ هزار تومانی هــم بود، اما برخی 
گروه های فعال در این بازار با ایجاد و انتشار 
شایعاتی بی اساس، برای برهم زدن این روند 

تلاش کردند.
بازار ارز هفته گذشته را در حالی شروع 
کرد که نمــودار قیمت ها در هفته پیش از 
آن شیب نزولی پیدا کرده و قیمت دلار در 
بــازار آزاد از محدوده ۳0 هزار تومان به مرز 
25 هزار تومــان کاهش یافته بود؛ بنابراین 
در روزهای ابتدایی ایــن روند تداوم یافت. 
امــا از روز معاملاتی دوشــنبه، هیجانی در 
بازار توانســت روند منطقی شدن قیمت ارز 
را متوقف کرده و در روز سه شــنبه باردیگر 
بازار روند صعودی به خود بگیرد. روندی که 
البته دوام نیافت و در روزهای چهارشنبه و 
پنجشنبه شاهد سکون نسبی قیمت دلار در 

مرز 2۷ هزار تومان بودیم.

 روند کاهشی در روزهای ابتدایی 
هفته

روز شــنبه ۱۷ آبان ماه معاملات دلار در 
بازار غیررسمی با نرخ 25 هزار و ۷50 تومان 
آغاز شــد و در آخرین معاملات فردایی روز 
شــنبه هم دلار در قیمت 2۳ هزار و ۸00 
تومان خریداری شد. معاملات روز یکشنبه 
هم تا پایان ساعت کار رسمی صرافی ها دلار 
در کانــال 2۴ هزار تومان میان خریداران و 
فروشــندگان ارز مبادله  شد، اما با شروع به 
کار معاملات شبانه بازار، تلاش جدی برای 
غلبه بر روند کاهشــی بازار آغاز و در همان 
انتهای شب یکشنبه، دلار با قیمت 2۶ هزار 

و ۴00 تومان معامله شد.
واقعیــت اینکه به موازات بــازار آزاد، در 
صرافی هــای بانکی و با حمایت بازارســاز 
قیمت فروش دلار روز شــنبه از 2۴ هزار و 
500 تومان آغاز و در روز یکشــنبه نیز در 
ادامه روند کاهشی قیمت ها 2۳ هزار و 500 
تومان معامله شد. همچنین در این دو روز در 
ادامه رفتار هفته گذشته صرافی های بانکی، 
این صرافی ها از اعلام قیمت برای خرید ارز 

خودداری کردند که این موضوع نشان دهنده 
نیاز نداشتن بازارساز به ارز بازار بود. عرضه 
حدود ۱۴۴ و ۱۴۶ میلیون دلار ارز به شکل 
حواله در روزهای شنبه و یکشنبه در سامانه 
نیمــا و همچنین عرضه حــدود ۳۳ و 5۳ 
میلیون دلار ارز به شکل اسکناس در سامانه 
سنا طی دو روز ابتدای هفته نیز موید کفایت 
عرضه در بازار ارز بود. در این دو سامانه هم 
دلار در محــدوده قیمتــی 2۴ هزار و ۱00 

تومان در این روزها معامله شد.

 شایعه پراکنی برای ایجاد التهاب 
در بازار

بررسی ها نشان می دهد در سویی دیگر 
بازار تلاش برخی از فعالان در معاملات شبانه 
بازار، توانســت در نهایت روند نزولی بازار را 
متوقف کند. هرچند به اعتقاد کارشناســان 
بازار ارز، پــس از نزدیک به یک هفته روند 
نزولی قیمت ها، بــروز اصلاح در بازار امری 
طبیعی اســت، اما نوسان شــدید در نرخ 
معاملات روز دوشنبه، نشان  داد که در کف 
بازار تلاش هــای غیرمنطقی وجود دارد که 
نشان می دهد، برخی در صدد جبران زیان 
ناشی از فروکش کردن چشمگیر انتظارات 
منفــی در بازار ارز که به ســایر بازارها هم 

ســرایت خواهد کرد، افزایــش قیمت ها را 
خواستارند.اختلاف قیمت در معاملات دلار 
به حدی شدید بود که در حدود ساعت یک 
بعدازظهر روز دوشنبه، معاملات نقدی دلار 
با اختلاف قیمــت نزدیک به یکهزار تومان 
نسبت به یکدیگر انجام گرفت. سرانجام پس 
ازکش وقوس در روز دوشنبه، شرایط به نحوی 
پیش رفت که زمینه لازم برای آنکه روز سه 
شنبه اولین معاملات نقدی دلار با قیمت 2۸ 

هزار تومان معامله شود، فراهم شد.
افزایش قیمت دلار و بازگشت آن به کانال 
2۸ هزار تومــان موفقیتی بود که می توان 
مرهون تلاش رسانه ای برای انتشار شایعات 
در بازار هم بــود. در یکی از موثرترین این 
شایعات ادعا شــده بود بانک مرکزی برای 
ارزها، کف قیمت تعیین کرده است و بنابراین 
مانع از کاهش بیشــتر قیمت ها خواهد شد. 
موضوعی که بــا واکنش عبدالناصر همتی، 
رییس کل بانک مرکزی هم همراه شــد و 
او ضمن تکذیب این شایعات نوشت: تاکید 
می کنم که مســتقل از تحولات سیاســی 
خارجی، تنها معیار اعمال سیاست های بانک 
مرکزی، مصالح اقتصادی کشــور و ضرورت 
اســتمرار پایداری و ثبات در بازارها و نیل 
به هدف تورمی اســت و بر اساس سازوکار 

بازار، کارآمدترین روش را برای جلوگیری از 
هرگونه بیتعادلی در بازارها، به کار می بندد.

فشــار و کمین دلالان و سفته بازان بازار 
ارز اما تا میانه روز معاملاتی سه شنبه غلبه 
داشت و بازار پس از آن که در ساعات ابتدایی 
کانال 2۸ هــزار تومانی را برای دلار تجربه 
کرد، مجدد به سمت تعدیل قیمت حرکت 
کرد. صرافی های بانکی نیز از روز دوشــنبه 
در واکنش به اتفاق های بازار باردیگر خرید 
ارز را آغاز کردند و روز سه شنبه هم در این 
صرافی هــا، قیمت خرید و فــروش دلار دو 
هزار و ۳00 تومان بیشــتر از روز دوشنبه و 

در قیمت 2۷ هزار و ۱00 تومان ارائه شد.
بنابرایــن قیمــت دلار در بــازار آزاد با 
حرکت به ســمت قیمت صرافی های بانکی 
مســیر نزولی آرامی را پی گرفت. تا جایی 
که در روز پایانی)کاری( هفته جدال فعالان 
بازارغیررسمی برای قیمت دلار در مرز 2۷ 
هزار تومان صورت گرفت و در این بازار برای 
جلوگیری از ریــزش قیمت از این کانال به 
کانال پایین تر مقاومت وجود داشت. این در 
حالــی بود که  در صرافی های بانکی قیمت 
فــروش دلار در روز پنجشــنبه 2۶ هزار و 
۸50 تومان ثبت شد.براســاس این گزارش 
در مجمــوع طی هفته گذشــته، قریب به 

۷۱۱ میلیــون دلار به شــکل حواله ارزی 
توسط صادرکنندگان و به ارزهای مختلف در 
سامانه نیما عرضه و به فروش رسید که بر پایه 
معاملات انجام شده میانگین نرخ معاملات 

دلاری حدود 2۴ هزار و ۹50 تومان بود.

 تقاضــا برای نظــارت نهادهای 
مسئول بر معاملات فردایی

تحــولات بــازار در هفته ای کــه انتظار 
می رفت قیمــت دلار کانال هایی نزدیک تر 
بــه مرز 20 هزار تومــان را هم تجربه کند، 
منجر به این شــد که بانک مرکزی با صدور 
اطلاعیه ای انتظار خود از نهادهای مسوول 
را مبنی بر شناسایی و معرفی گروه هایی که 
با ایجاد شایعات و القائات تلاش می کنند تا 
کام مردم از ایجاد فضای با ثبات در اقتصاد 

کشور شیرین نشود، مطرح کند.
گروه هایی که بانک مرکزی برای کنترل 
تاثیرات مخــرب آنها بر بــازار از نهادهای 
مســوول تقاضای ورود جدی به موضوع را 
دارد، در هفته اخیر دست به ابتکار جدیدی 
هم زدند و از روز چهارشنبه علاوه بر معاملات 
»فردایی« که مدتی اســت در بازار متداول 
شــده، معاملات »امروزی« و »شــنبه ای« 
را هم در بــازار تعریف کردند. به نحوی که 
عمده معاملات انجام شده در بازار غیررسمی 
و کانال های فضای مجازی در دو روز پایانی 

هفته از نوع معاملات شنبه ای بودند.
بانک مرکزی نیز روز چهارشنبه با صدور 
اطلاعیه ای جداگانه ضمن مرور تلاش های 
انجامگرفته در جهت کاهش ریسک های غیر 
اقتصادی در بازار ارز، تاکید کرد: همچنان با 
قدرت و توان بیشتر، قیمت بازار را به سمت 
نرخ های پایین تر که متکی بر عوامل بنیادین 

اقتصاد است هدایت خواهد کرد. 
بانک مرکزی همچنین به عنوان متولی 
بــازار ارز اعلام کــرد: در پی آن اســت تا 
این بازار به شــکل طبیعــی و در چارچوب 
فرآیندهــای بازار، فرصت کافی برای تخیله 
انتظارات متراکم شــده به بازار ارز داشــته 
باشــد، بنابرایــن همچنان عرضــه  بانک 
مرکزی، پتروشــیمی ها، فولادی ها و سایر 
صادرکنندگان و گشایش های ارزی استمرار 

خواهد داشت.

ایستادگیشایعهسازاندرمقابلکاهشقیمتارز

رئیس هیات مدیره انجمن صنفی صنایع روغن نباتی ایران گفت: کمبود 
روغن نیمه جامد ۴.5 کیلوگرمی تا اواخر هفته رفع می شود.

ابوالحسن خلیلی، رئیس هیأت مدیره انجمن صنفی صنایع روغن نباتی 
ایران با بیان اینکه حدود 50 هزارتن روغن خام در گمرکات رســوب کرده 
بود، گفت: ارز این محموله ها تخصیص داده شده و کار انتقال ارز آن توسط 

واردکنندگان در حال انجام است.
وی اضافه کرد: به محض اینکه فروشندگان اصلی این روغن ها، ارز خود را 
دریافت کنند، امکان ترخیص این روغن ها فراهم می شود و سپس کار انتقال 

آنها به کارخانجات تولیدی انجام خواهد شد.
ایــن فعال بخش خصوصی تصریح کرد: طی هفته آینده بخشــی از این 

روغن ها ترخیص و به کارخانجات منتقل می شود.
خلیلی با بیان اینکه این روغن ها بیشتر برای استمرار تولید کارخانجات 
است، گفت: طی یک ماه گذشته حدود ۷0 هزار تن روغن خام از سوی شرکت 

بازرگانی دولتی ایران در اختیار بخش خصوصی قرار گرفته است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود درباره کمبود روغن نیمه جامد در 
فروشگاه های سطح شــهرها افزود: این کمبود بیشتر مربوط به احجام ۴.5 

کیلوگرمی و 5 کیلوگرمی روغن نیمه جامد است که به دنبال کاهش تولیدی 
که اتفاق افتاد مردم تصور کردند خلأ بزرگی پیش آمده و برای خرید هجوم 

آوردند و بیش از نیاز معمول اقدام به خرید کردند.
خلیلــی اضافه کرد: علاوه بر ایــن، این روغن ها قابلیت مصرف در صنف 

و صنعت را نیز پیدا کرده اند و این مسائل باعث ایجاد کمبود در بازار شد.
وی افــزود: بــا توجه به برنامه ریزی های انجام شــده، تولید احجام ۴.5 
کیلوگرمی روغن نیمه جامد افزایش پیدا می کند و تا اواخر هفته آینده کمبود 

ایجاد شده در این حوزه رفع خواهد شد.

کمبودروغننیمهجامد۴.۵کیلوگرمیتااواخرهفتهرفعمیشود

حمید فلاح 

دبیر انجمن صنفی توزیع کنندگان لوازم خانگی تهران 
گفت: این روزها در مقایسه با دو ماه گذشته، شاهد کاهش 

50 درصدی خرید لوازم خانگی در بازار هستیم.
اکبر پازوکی افزود: این روزها بازار در رکود به سر می برد 
و به دلیل بالا بودن قیمت لوازم خانگی، به جز خانواده هایی 
که به دنبال تهیه جهیزیه برای نوعروسان خود هستند، در 

عمل تقاضایی وجود ندارد.
وی گفــت: با این وجود، اما محصولات لوازم خانگی به 

اندازه کافی در سطح بازار موجود است.
پازوکی خاطرنشــان کرد: تولیدکنندگان در ماه های 
گذشته با وجود همه مشکلات از جمله کمبود تخصیص ارز 
و دشواری های تهیه مواد اولیه، با رشد تولید مواجه بودند و 
امروز به هیچ عنوان کمبودی در سمت عرضه وجود ندارد.

وی ادامه داد: به عنوان مثال کارخانجاتی داریم که در 
هفت ماهه امسال ۱00 درصد به تولیدات شان نسبت به 
مدت مشابه پارسال اضافه شده است، یا برای نخستین بار 
دو شرکت صاحب نام داخلی خط تولید ماشین ظرف شویی 

را در کشور راه اندازی کردند.
بررســی آمارهای رسمی منتشر شــده توسط وزارت 
صنعت، معدن و تجارت حاکی از رشــد تولید تلویزیون، 
ماشین لباس شــویی و یخچال و فریزر در ۶ ماه نخست 

امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته دارد.
مطابق این آمارها، در ۶ ماهه نخست امسال 5۹0 هزار 

و 500 دســتگاه انواع تلویزیون در کشور تولید شد. این 
آمار در مقایســه با ۶ ماهه نخست ۹۸ رشد ۸۴ درصدی 

نشان می دهد.
در مدت یاد شده، تولیدکنندگان داخلی ۹۱۹ هزار و 
۶00 دستگاه یخچال و فریزر تولید کردند که در هم سنجی 

با پارسال رشد ۳۷.۱ درصدی داشته است.
تولید ماشین لباس شویی نیز در نیمه نخست امسال 
رشد 5۴.5 درصدی در مقایسه با مدت مشابه پارسال تجربه 

کرد و به ۴5۴ هزار و ۱00 دستگاه رسید.
دبیــر انجمن صنفــی توزیع کننــدگان لوازم خانگی 
تهران در ادامه گفت: فروشــندگان هیچ گاه تعیین کننده 
قیمت نیســتند، بلکه تحت نظارت ســازمان حمایت از 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان کالاهای خود را با سود 

قانونی به فروش می رسانند.
وی بیان داشــت: امــروز در بــازار »امین حضــور« و 
»شریعتی« مغازه دارانی را شاهدیم که کالای خود را تنها 

با یک درصد ســود به فروش می رســانند و کسادی بازار 
سبب شده تا رقابتی بین فروشندگان و کسبه شکل بگیرد.

این مقام صنفی گفت: در عین حال وقتی فروشنده ای 
یخچالی را ۱0 میلیــون تومان می خرد، نمی توان انتظار 
داشت آن را ۹ میلیون تومان به فروش برساند و در مواردی 
شاهدیم با همان قیمت ۱0 میلیون تومان به فروش رسانده 
است، زیرا فروشندگان باید اجاره مغازه، اقساط تسهیلات 

بانکی و غیره خود را بپردازند.
پازوکی خاطرنشــان کرد: امروز قدرت خرید مردم به 
شدت پایین آمده، به طوری که برخلاف سابق افراد به جای 
خرید لوازم خانگی جدید به تعمیر دستگاه های موجود در 

منازل خود روی آورده اند.
وی تاکیدکرد: اگر مشکلات تولیدکنندگان کاهش یابد 
به طوری که افزایش تولیدی که تاکنون مطابق آمار و ارقام 
به ثبت رسانده اند تداوم یابد، آن گاه می توان خوش بین به 

کاهش قیمت ها بود.
پیشتر سخنگوی انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی 
در گفت وگــو با ایرنا از جابجایی تیراژ تولیدات در یکی از 
شــرکت های داخلی به سمت تولیدات ارزان تر خبر داد و 
گفت: این گروه صنعتی تولید سبدی متشکل از پنج قلم 
لوازم خانگی به تعداد پنج هزار دستگاه با متوسط قیمتی 
هر سبد ۱0 میلیون تومان برای جامعه هدف کمیته امداد 

امام)ره( اجرایی کرده است.

کاهش۵0درصدیخریدلوازمخانگیدربازار

شــایعه های افزایش نرخ سود بانکی و تکذیب آن توسط مسئولان و در 
نهایت اجرای چراغ خاموش آن توسط بسیاری از بانک های خصوصی ماجرای 
جدیدی نیســت. موضوعی که این بار می تواند بورس و بانک را در رقابتی 
ناعادلانه قرار دهد و باعث شود یکی دیگر از پایه های محکم بورس هم متزلزل 

شود تا آتش آن به چشم سهامداران بورسی رود.
مصوبه شــورای پول و اعتبار که می گوید نرخ سود سپرده های بانکی از 
شهریور سال ۱۳۹۶ بدون تغییر و معادل ۱5 درصد است، رقابت سودی بانک ها 
را متوقف نکرد و کار به جایی رسید که برخی از بانک ها نرخ های بالاتر از 2۳ 

درصد نیز به سپرده گذاران خود پرداخت می کردند.
اســتارت تخلف بانک ها از مصوبه شــورای پول و اعتبار بعد از تشــدید 
تلاطم های ارزی در بازار زده شــد و زمانی شدت گرفت که بانک مرکزی در 
بســته مدیریت بازار ارز مجوز انتشار اوراق گواهی 20درصدی را برای دوره 

چندروزه به بانک ها داد.
بهمن ماه سال ۱۳۹۶، بسته سیاستی بانک مرکزی برای کنترل بازار ارز در 
قالب سه طرح به اجرا در آمد که در مهم ترین آن انتشار اوراق گواهی سپرده 
با سود 20 درصد قرار داشت. این اوراق در عمل تفاوتی با حساب سپرده ۱5 
درصد نداشته و حتی سود آن پنج درصد هم بالاتر بود. بانک مرکزی این نرخ را 

برای ایجاد جذابیت و کشاندن نقدینگی به سمت شبکه بانکی تعیین کرده بود 
تا بتواند تا حدی بازار ارز را کنترل کند. بعد از آن بانک ها علناً از مصوبه شورای 
پول و اعتبار تخطی کردند و نرخ سود را به بیش از 20 درصد افزایش دادند.

ماجرای دنباله داری که هرچند در  پاییز ۱۳۹۸ کمی از شدت آن کاسته 
شــد و برخی از بانک های خصوصی که سودهای بالای 20درصدی پرداخت 
می کردند، نرخ سود سپرده ها را به ۱۸ و ۱۹ درصد کاهش دادند، اما به نظر 
می رســد این ماجرا امسال از سر گرفته شده  و مدت هاست که افزایش نرخ 

سود سپرده های بانکی به گوش می رسد.
 هرچند رییس کل بانک مرکزی و وزیر اقتصاد قاطعانه این موضوع را رد 
می کنند و فرهاد دژپسند، وزیر امور اقتصاد و دارایی در آخرین اظهارنظر خود 
در این مورد اعلام کرده نرخ سود بین بانکی مقداری بالا رفته که درست است 
و در حال برنامه ریزی هســتیم که از این روند جلوگیری شود؛ در واقع وزیر 

اقتصاد هم به طور غیرمستقیم به این موضوع اشاره کرده است.
یکی از مواردی که باعث می شــود بانک مرکزی افزایش نرخ سود سپرده 
بانکی را به صورت رســمی اعلام نکند، این است که اگر سود سپرده بانکی 
افزایش یابد، سود تسهیلات نیز باید افزایش یابد که اگر این اتفاق بیفتد تولید 
رسما فلج خواهد شد. به عبارت دیگر اگر سود سپرده بانکی ۱۸ درصد شود 

سود تسهیلات عملا ۳0 درصد خواهد شد.از سوی دیگر این مباحث در حالی 
مطرح می شــود که بازار سرمایه پس از ریزشی که از مردادماه کلید خورد، 
هنوز تعادل خود را پیدا نکرده و منتظر تلنگری است تا از نو فرو بریزد و بانک 
مرکزی در حالی افزایش نرخ ســود سپرده را تکذیب می کند که بررسی ها 
نشان می دهد برخی بانک های خصوصی به راحتی پیشنهاد سود 20 تا 2۳ 
درصد را به سرمایه  گذاران کلان ارائه می کنند.این تکذیب ها و اجرای چراغ 
خاموش افزایش نرخ سود بانکی صدای اعتراض بورسی ها را هم بلند کرد و 
حسن قالیباف اصل، رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرده است که  
نرخ سود بانکی هر چقدر بالاتر و غیربهینه  تر باشد، تأثیر منفی بیشتری بر 
فعالیت های سرمایه  گذاری کشور خواهد داشت و تسهیلات و تأمین مالی را 
برای تولید گران می  کند. بخش های تولیدی که عمدتا حاشیه سود پایین 
دارند، فعالیت  های اقتصادی خود را کاهش و سرمایه خود را در بازار پول پارک 
می  کنند.وی ادامه داد: به این ترتیب، اشتغال کشور آسیب خواهد دید و در 
نتیجه خلق اعتبار، رشد نقدینگی و انتظارات تورمی ناشی از آن و مواجهه با 
چالش  های اقتصادی دیگر از جمله تشدید رکود تورمی دور از انتظار نخواهد 
بود. این نرخ،  ارتباط مســتقیمی با نسبت قیمت به درآمد یا P/E دارد و در 

سایر روش  های قیمت  گذاری و ارزش  گذاری نیز متغیری اثرگذار است.

وقتیبورسبهآتشبانکمیسوزد!

 رانت اطلاعاتی باعث سودحداکثری برخی حقوقی ها شده است
تحلیلگر بازار سرمایه با بیان اینکه عدم شفافیت در بازار سهام باعث شده 
برخی حقوقی ها با رانت اطلاعاتی ســود حداکثری بدســت آورند، به مردم 
توصیه کرد سهام ارزشمندشان را ارزان نفروشند.مهدی خوشخو، تحلیلگر بازار 
سرمایه در خصوص برخی تخلفات سهامداران حقوقی در بازار سهام که منجر 
به تداوم روند نزولی بازار شــده، گفت: اینکه حقوقی ها با برخی عملکردهای 
روزانه خود، شــاخص را تحت تأثیر قرار می دهند، محتمل است؛ اما با توجه 
به اینکه دسترســی به داده های بازار سرمایه به طور مؤثر امکان پذیر نیست، 
شــاید با قطعیت نتوان گفت؛ اما نکته اصلی این اســت که بازار بورس ایران 
همانند ســایر بازارهای مشابه در دنیا، هر چقدر هم که شفاف بوده و داده ها 
در آن جاری و ســیال باشد، باز هم عدم تقارن اطلاعات در آن سودهایی را 
نصیــب عده ای خواهد کرد که به هر حال منتفع می شــوند.وی افزود: البته 
در همه کشــورهای دنیا این وضعیت برقرار است؛ اما هیچ بازاری مثل ایران 
از عــدم تقارن اطلاعات رنج نمی برد؛ بــه خصوص اینکه بازار بورس ایران از 
اســتانداردهای لازم برخوردار نیست و بورس از نظر قیمت گذاری و شاخص 
امنیت بازار تا حد زیادی فاقد اســتاندارد اســت؛ چراکه محلی به نام بورس 
راه اندازی شــده تا کشف قیمت داشــته باشد اما در کشور ما نگاه دولت این 
است که هر کجا لازم باشد، می تواند در قیمت ها ورود کرده و آن را دستکاری 
کنــد. در حالی که ســازمان بورس باید از تمامیت بازار دفاع کند.خوشــخو 
مداخلات برخی شــرکت های حقوقی در بازار سرمایه و روند شاخص را مورد 
اشــاره قرار داد و گفت: اگرچه طی ماه ها رونق بورس، همه مردم دسترســی 
برای سرمایه گذاری در بورس داشتند؛ اما اکنون برخی شرکتها با دسترسی به 
رانت و اطلاعات خاص، در صدد بهره برداری حداکثری از این بازار هستند و 
اتفاقاً با سهام خرد مردم هم بازی می کنند؛ بنابراین حتماً گروهی را می توان 
یافت که به بهای ضرر زدن به هزاران سهامدار، جیب های خود را از سیگنال 

فروشی و برخی جریانات بازار پر کرده اند.

 مزایای منطقه ویژه اقتصادی سیستان
آغاز عملیات اجرایی منطقه ویژه اقتصادی سیستان در شهر جدید رامشار 
که طی روزهای اخیر انجام شــد می تواند به توسعه اقتصادی، رشد اشتغال 

و نگهداری جمعیت در جنوب شــرقی کشور کمک کند.
روز ۱5 آبان ماه امسال آیین کلنگ زنی و آغاز عملیات اجرایی منطقه ویژه 
اقتصادی سیســتان )رامشار( با حضور محمد اسلامی - وزیر راه و شهرسازی 

و هیئت همراه اجرا شد.
در سال ۱۳۷۹ طرح جامع شهر جدید رامشار برای اسکان ۶0 هزار نفر به 
تصویب شورای عالی شهرسازی و معماری رسید. این شهر در ۳5 کیلومتری 
شهرســتان زابل و در مســیر جاده زابل به زاهدان قرار گرفته اســت. بنیان 
اقتصادی این شــهر جدید به بستر پتانســیل های منطقه شامل فعالیت های 
بازرگانی، خدماتی و نیازهای آن شــامل فعالیت های صنعتی پی ریزی شده 
اســت.احداث منطقه ویژه اقتصادی رامشــار و پیشــنهاد ایجاد منطقه آزاد 
سیســتان در پیوند با منطقه آزاد چابهار و اتصال کشــورهای آسیای میانه و 
افغانستان به آب های آزاد در راستای بهره مندی از این ظرفیت است.از سال 
۱۳۸۹ برای رامشــار ۸0۴ واحد مسکن مهر به شکل ویلایی و آپارتمانی در 
زمینی به مســاحت 20 هکتار در نظر گرفته شــده که در حال حاضر عمده 

واحدها تکمیل و تحویل شده است.

 اقدامات مثبت بانک مرکزی در مصارف ارزی
صرفه جویی ارز به گونه ای که باید انجام می گرفت، انجام گرفته اســت و 
در کنار مصارفی که خارج از اختیارات بانک مرکزی اســت، آنچه مربوط به 
صرفه جویی ارزی در حوزه وارادات مواد اولیه و کالاهای اساسی است تقریباً 

موفقیت آمیز بوده است.
برای مثال، در چنین سیاســتی، ارز گردشگری را می توان کمتر کرد و یا 
تخصیص های یارانه ای که قبلًا به کالاهای زیادی داده می شــد، محدود کرد 
و با نظارت بر مصرف ارزهای تخصیص داده شــده به کالاهای ضروری مثل 

مواد غذایی و دارو اهمیت بیشتری داد.
ما چیزی حول و حوش ۱5 هزار میلیارد دلار واردات مواد غذایی و دارو و 
یک سری کالاهای استراتژیک دیگر داریم که اینها اگر وارد نشوند در داخل 
کمبود ایجاد می شــود، بنابراین برای مدیریت این حجم از واردات، راهی جز 

تخصیــص ارز دولتی با نظارت بانک مرکزی به این موارد وجود ندارد.
مســئله اصلی مدیریت منابع ارزی در راســتای مصارف درست و منطقی 
است. چرا که در همین حدی هم که کالای اساسی و دارو باید وارد شود به 
هر حال مشــکلاتی وجود دارد و اخلال هایی به وجود می آید که باید جلوی 

آنها گرفته شود.
اما در کنار اقدامات بانک مرکزی، نظارت بر توزیع کالاها با قیمت متعادل 
امری است که باید دستگاه های مسئول در وزارت صمت و قوه قضائیه از جمله 
ســازمان حمایت از مصرف کنندگان و گشت های تعزیرات به آن ورود کنند.

در بخــش توزیع کالاها این احتمال وجود دارد که اختلال توســط خود 
عرضه کنندگان به خصوص از ســوی طرف هــای داخلی رخ بدهد برای آنکه 

قیمت ها بالا برود.
دلیل این اســت که ما همه عرضه داخلی مان از محل واردات نیست، مثلا 
مــا گندم و یا روغن نباتی در داخل تولید می کنیم و دانه های روغنی را وارد 

می کنیم  و یا برخی از داروها تولید داخل و برخی دیگر وارداتی اســت.
پــس ما هــم تولید داخلی و هم واردات داریم. حالا ممکن اســت قیمت 
اقلامی مثل روغن نباتی و نظایر اینها دچار اختلال شــود در حالی که ربطی 
هم به مســئله واردات نداشته باشــد و موجودی انبارها به اندازه کافی باشد 
امــا تولیدکنندگان برای افزایش قیمت احتمالا خودشــان باعث بروز کمبود 
در بازار می شوند تا قیمت بالا برود و آن چیزی که مد نظرشان است محقق 
شود. البته گویا آنها هم احتمالا این استدلال را دارند که در قیمت های فعلی 

دچار زیان می شــوند و قیمت ها را باید بالا ببرند.
برای مثال، حتی کاری که خودروسازها انجام می دهند که با شورای رقابت 
و دولت چانه زنی و مذاکره می کنند برای آنکه قیمت درب کارخانه خودرو را 
بالا ببرند، در اینجا هم این احتمال وجود دارد که بخشــی از تولیدات شامل 

ارز یارانه ای باشد.
به هر حال، تمام این ها نشــانه جدی از مســئله تحریم ها است که از آن 
طــرف اجازه نمی دهــد که با واردات در حد قابل توجــه و به راحتی عرضه 
محصولات در بازارها شفاف و تنظیم شود تا اگر تولیدکننده داخلی کم کاری 
کرد و بازی درآورد و روی قیمت ها دســت درازی کرد از طریق واردات بتوان 

جواب آن را سریع داد.
البتــه از یــاد نبریــم، از آن طرف هم خــود هزینه هــای تولید داخلی 
تولیدکننده هــا هــم با افزایش نرخ دلار و تورم افزایــش پیدا کرده و ممکن 
اســت آنها هم به نوعی کارشان منطقی به نظر برسد هرچند از نظر اخلاقی 
شــاید قابل فهم نباشد. در اینجا هم نظارت شرط مهمی است چرا که کافی 
اســت که یک تولیدکننده عنوان کند تولید ندارد و محصول را در سیســتم 
پخش، توزیع نمی کند. چنین اقداماتی می تواند شــوک را در بازار ایجاد کند 

و قیمــت را بالا ببرد و این ربطی به نرخ ارز و بانک مرکزی ندارد.
امــا آنچه با قطعیت می توان گفت این اســت که تاکنــون تمام تلاش ها 
بــرای صرفه جویــی ارزی رخ داده و اتفاقــات موثری صورت گرفته اســت. 
امــا کمــی منصفانه اگر نــگاه کنیم ایــن ارزی که بــرای واردات کالاهای 
 اساســی و دارو مصرف می شــود پایین ترین مقدار ارز مورد نیاز اســت که 
حالا اگر درآمدهای نفتی و سایر درآمدها کفاف اینها را نکند، فشارها بیشتر 

هم می شود.
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خودکفایی۵0درصدیتولیدبذرسبزیوصیفیگلخانهایتا۵سال
رییس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
کشــاورزی گفت: تا پایان ســال ۱۴05 در 
تولید بذر ســبزی و صیفی گلخانه ای به 50 
درصد خوداتکایی می رسیم.به گزارش وزارت 
جهاد کشــاورزی، » کامبیز بازرگان« با بیان 
اینکه بذر و نهال به عنوان هسته اولیه تولید 
گیاهان زراعی و باغی بسیار با اهمیت در کشور 
هســتند، افزود: در کشور ســالانه حدود دو 
میلیون تن بذر و حدود 50 تا ۶0 میلیون اصله 
نهال لازم است.وی اظهارداشت: سلامت، تأیید 
و گواهی بذر و نهالی که در اختیار کشاورزان 
قرار می گیرد، تضمین کننده کمیت و کیفیت 
تولید کشاورزان در انتهای فصل کشت است.

معاون وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: 
سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 
رویکرد جدیدی را در پیش گرفته  و بخشی از 
ظرفیت های ایستگاه های دولتی را به طرح های 
مشارکتی با سرمایه گذاری بخش خصوصی در 
زمینه افزایش تولید بذر و نهال گواهی شده و 
شناسنامه دار اختصاص داده است؛ از جمله این 
موارد بزرگ ترین طرح کشت یکنواخت زعفران 
کشــور در صد هکتار در ایستگاه تحقیقات 
کشاورزی شــاهرود اســت که با مشارکت 

سرمایه گذاری بخش خصوصی کلید خورده 
اســت.بازرگان افزود: طــرح تولید و تجاری 

ســازی بذر ارقام تولید داخل اسفناج، نشای 
پیوندی صیفی جات و بــه طور ویژه خربزه، 

دانش فنی پیاز، خربزه خارطونی، کاهوی رقم 
ستاره و همچنین طرح کاشت نهال های مثمر 

و غیرمثمر شناسنامه دار و با همکاری موسسه 
تحقیقات باغبانی، موسسه تحقیقات خاک و 
آب وزارت جهاد کشاورزی و سرمایه گذاری 
بخش خصوصی در حال انجام اســت.رییس 
سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 
ادامه داد: از حدود 2 میلیون تن بذر مصرفی 
کشور حدود یک و نیم میلیون تن بذر گندم و 
جو است که ۱00 درصد در تولید آن خودکفا 
هســتیم، اما در مقابل در برخی محصولات 
دیگر بذرها وارداتی اســت و وابستگی داریم 
که مهم ترین آن بذر سبزی، صیفی و تولید 
گلخانه ای در فضای محصور اســت که ۹۸ 
درصد آن وارداتی است و برای تولید داخلی 
آن برنامه ای با معاونت علمی ریاست جمهوری 
تدوین شده است.بازرگان گفت: مقرر شده تا 
انتهای سال ۱۴0۱ خوداتکای مان در تولید بذر 
سبزی و صیفی گلخانه ای از 2 درصد فعلی به 
20 درصد برسد و تا پایان سال ۱۴05 به 50 
درصد خوداتکایی برسیم.طبق گزارش وزارت 
جهاد کشاورزی، تولید 2۷ میلیون تن سبزی 
و صیفی در سطح ۸۳0 هزار هکتار اراضی با 
اولویت نیاز داخل انجام می شود به طوری که 
در این بخش نه تنها کشور نیازی به واردات 
ندارد بلکه بخشــی از تولیدات به کشورهای 

هدف صادر می شود.

افسانه عباس زاده 

متقاضیانکشتگلخانهدریزد۴۹0میلیاردریالوامدریافتکردند
معاون بهبود و تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی 
استان یزد، گفت: از هفت سال گذشته تاکنون برای ایجاد 
واحدهای گلخانه ای ۴۹0 میلیارد ریال تسهیلات کم بهره 

به متقاضیان پرداخت شده است.
محمدحسین ملانوری در ابرکوه با اشاره به اهمیت بهره 
وری آب ،افزایش تولید و توسعه کشت محصولات گلخانه 
ای، افزود: در این مدت در ۶۸2 هکتار اراضی شهرستان 
های یزد و اشکذر، طرح توسعه کشت گیاهان گلخانه ای 
با مشــارکت بخش خصوصی و با همکاری هزار و ۳00 

نفر از تولید کنندگان اجرا شد.
وی اظهارکــرد: همچنین در ایــن مدت متقاضیان 
اقدام به ســاخت ۳۷0 هکتار کشت گیاهان گلخانه ای 
بــدون دریافت وام بانکی کرده اند که منابع مالی لازم را 
از محل ســرمایه و اندوخته های شخصی خود تامین و 

پرداخت کردند.

 افزایش ۱۷ هــزار تن محصول با ایجاد ۸۰۰ 
فرصت شغلی

این مسوول بخش کشاورزی یزد اضافه کرد: با اجرای 
طرح یادشده در سطح یادشده علاوه بر افزایش ۱۷ هزار 
تن محصول که بیشــتر خیار سبز است ، زمینه اشتغال 
۸00 نفر نیز فراهم شــده اســت.معاون سازمان جهاد 
کشاورزی یزد ادامه داد: طی هفت سال گذشته ۶۷ واحد 
تولیدی در شهرک های کشاورزی به مساحت تقریبی 50 

هکتار احداث و به بهره برداری رسیده است.
ملانوری با اشاره به توسعه کشت گیاهان گلخانه ای، 
خاطرنشان کرد: در این واحدها علاوه بر تولید پنج هزار و 
۸۸0 تن  محصول زمینه اشتغال 250  نفر از جویندگان 

کار فراهم شده است.

 افزایــش بهره وری از منابــع آب  و خاک و 
ضرورت  ایجاد شهرک های کشاورزی 

وی با تأکید بر ضرورت ایجاد و توســعه شهرک های 
کشاورزی اظهارکرد: کمک به تأمین امنیت غذایی و تحقق 
جهش تولید، افزایش بهره وری از منابع و استفاده بهینه و 
مطلوب از منابع آب  و خاک از جمله ضرورت های ایجاد 

چنین فضاهای تولیدی است.
ملانوری اضافه کرد: ایجاد چنین شهرک هایی سبب 
کاهش هزینه های تولید به دلیل تأمین خدمات مشترک 

شامل آب، برق و گاز و زیرساخت ها می شود.
وی همجنین خاطرنشــان کرد: حفاظت از اراضی و 
جلوگیری از هرگونه تغییر کاربری به دلیل نظارت مستمر 
و مؤثر بر کار واگذاری ها و امکان اجرای الگوی کشــت 
با توجه به نیاز بازار از دیگر مزایای ایجاد شــهرک های 

کشاورزی است.
وی ادامــه داد: مدیریت بازاریابــی ،عرضه محصول 
در بازارهــای هدف داخلی و خارجی با توجه به قابلیت 
برنامه ریزی تولید و حجم بالای محصولات در شهرک های 

کشاورزی نیز امکان  پذیر است.

معاون سازمان جهاد کشاورزی یزد یادآور شد: ایجاد 
اشــتغال مولد و پایدار و تلاش در افزایش تولید توسعه 
کشــت گلخانه ای از دیگر مزایای ایجاد شــهرک های 

کشاورزی است.
وی ادامه داد: ساخت مجتمع ها و شهرک های گلخانه 
ای باعــث ایجاد زنجیره تولید، افزایش رونق صادرات به 

بازارهای داخلی و خارجی می شود.

 صدور مجوز ساخت چهار شهرک گلخانه ای 
در یزد و ابرکوه 

ملانوری ادامه داد: امسال به دلیل محدودیت منابع آبی 
و با توجه به ارزش افزوده ، مجوز ســاخت چهار شهرک 
گلخانه ای با اشتغال زایی هزار و ۱5۹ نفر در شهرستان 
های یزد و ابرکوه  برای بخش خصوصی صادر شده است.

وی بابیان اینکه ۸0 درصد شــهرک های گلخانه ای 
استان یزد در شهرســتان خاتم قرار دارد، تصریح کرد: 
این شهرک ها ظرفیت جذب ۸0 نفر از فارغ التحصیلان 

دانشگاهی رشــته های کشاورزی برای سرمایه گذاری را 
دارد .

معاون سازمان جهاد کشاورزی یزد تاکید کرد: توسعه 
گلخانه ها به دلیــل مزایایی که در کاهش مصرف آب، 
افزایش تولید، اشتغال و ارزش افزوده بالا دارد ، با توجه 
به استقبال مردم برای سرمایه گذاری شاهد شتاب خوبی 

برای توسعه در این بخش هستیم.
وی بــا تاکید بر رفع و تســهیل موانع ایجاد گلخانه 
خاطرنشــان کرد: مدیران دســتگاه های اجرایی دست 
اندرکار خصوصا شرکت آب منطقه ای یزد باید با سرمایه 
گذاران دارای آب و زمین شخصی در این مورد مدارا کنند 
و مســوولان بانک های عامل هم با سرمایه گذاران این 
بخش همکاری  داشته باشند تا در شرایط فعلی بیشتر 

شاهد رونق کسب و کار باشیم.
وی در ادامه با اشاره به روش کاشت نوین محصولات 
گلخانه ای به صورت هیدروپونیک )کشت بدون خاک ( 
تاکید کرد: با این روش میزان تولید محصول به 2 برابر 
افزایش می یابد، اما در روش معمولی کشت گلخانه ای در 
هر هکتار ۱5 میلیارد ریال و در روش کشت بدون خاک 
۳0 میلیارد ریال تسهیلات به متقاضیان اجرای این طرح ها 

پرداخت می شود.
از ۱۱۴ هزار هکتار اراضی قابل کشت یزد ، ۳۳ هزار و 
۱5۱ هکتار ) 2۹ درصد( زراعی و  ۸۱ هزار و ۱۶۴ هکتار 

) ۷۱ درصد( به کشت محصولات باغی اختصاص دارد.
بخش عمده درآمد کشاورزان یزد مربوط به باغبانی 
اســتان اســت که از ۷۱ درصد اراضی قابل کشــت به 
محصولات باغی که عمدتا پســته، انار، زردآلو ، زعفران، 
گیاهان دارویی و دیگر محصولاتاســت، اختصاص دارد. 
5۹0 هــزار تن محصول زراعی، 25۳ هزار تن محصول 
باغی، 5۳۳ هزار تن محصول گلخانه ای و ۳۹2 هزار تن  
محصولات دامی حاصل تلاش حدود ۷0 هزار کشاورز، 

دامدار و بهره بردار استان یزد در یک سال است.

پرورش ماهیان زینتی؛ راهبردی برای رهایی از اقتصاد تک محصولی
آبزی پروری یکی از سرفصل های قابل اتکا در اشتغالزایی، تولید ثروت و توسعه 
اقتصادی محسوب می شود و شهرستان محلات در استان مرکزی به  عنوان قطب 
پرورش ماهیان زینتی کشور با سودآوری بالا جایگاه مهمی در این عرصه دارد.

پرورش ماهیان زینتی شغلی زودبازده و پردرآمد است که با سرمایه گذاری 
اندک قابل انجام بوده و در سال های اخیر با قرارگیری در حیطه مشاغل خانگی 
توانسته جای خود را باز کند و نامش را به بازار کسب و کارهای موفق گره بزند.

فرهنگ آپارتمان نشینی آکواریوم داری را به عنوان کاری لوکس و پرطرفدار 
رونق داده و  تقاضا برای تهیه ماهیان زینتی نســبت به سال های گذشته بالا 
است و از همین رو اجرای طرح های پرورش ماهیان زینتی برای سهولت تکثیر 
می تواند نقش ویژه ای در کارآفرینی و اشتغال زایی علاقه مندان، فارغ التحصیلان 
دانشگاهی رشته های شیلات و همچنین خانواده ها داشته باشد. اکنون تکثیر 
و پرورش ماهی های زینتی در بیش از ۱۸0 کشور دنیا رواج دارد و  مبادلات 
اقتصادی در این تجارت پرسود، سالانه 25 میلیارد دلار برآورد می شود. پرورش 
ماهیان زینتی، علاوه بر اشتغالزایی در حفظ تنوع  زیستی و افزایش جاذبه های 
گردشگری موثر بوده و از این طریق نقش بسزایی در جهش اقتصادی بسیاری 
از کشورهای توسعه یافته دارد.سالانه حدود 200 میلیون قطعه ماهیان زینتی 
در ایران پرورش و تکثیر پیدا می کند که با فراهم بودن بازار صادرات و خودنمایی 
در بازارهای بین المللی، چشم انداز روشنی در توسعه این صنعت و ارزآوری وجود 
دارد.ماهیان زینتی بازار صادراتی مناسب تری نسبت به ماهی خوراکی دارند و 
قوانین و تعرفه صادرات آن ها نیز کمی آسان تر است.۱۶ درصد از مجموع تولید 
ماهیان زینتی کشور در شهرستان محلات است و این شهرستان از نظر تنوع 
تولید ماهیان زینتی رتبه نخست و از نظر میزان تولید بعد از اصفهان، جایگاه 
دوم کشور را به خود اختصاص داده است.به گفته رئیس سازمان شیلات ایران، 
در سال ۹۸، بیش از ۱20 هزار تن صادرات در حوزه آبزیان برای ایران محقق 
شده که ارزش تقریبی آن بیش از ۴00 میلیون دلار است و تراز تجاری شیلات 
همچنان مثبت است.به گفته »نبی الله میرزایی« برآورد تولید ماهیان زینتی در 

سال جاری حدود 2۱0 میلیون قطعه است.

 ارزآوری 2 میلیون و 3۰۰ دلاری آبزی پروری در استان مرکزی
مدیر شیلات استان مرکزی بیان کرد: تکثیرو پرورش ماهیان زینتی دراستان 

مرکزی ضمن ایجاد اشتغال قابل توجه، 2 میلیون و ۳00 دلار ارزآوری دارد.
»حســن اکبری « افزود: هر سال 250 میلیون قطعه ماهی زینتی در یک  
هزار و ۶00 محل پرورش آبزیان کشور تولید می شود که ۹0 درصد از صادرات 
رسمی کشور در این حوزه متعلق به استان مرکزی است و از نظر تنوع تولید 
گونه های آبزی زینتی، این استان جایگاه نخست  را به خود اختصاص داده است.

وی بیان کرد: هر 50 هزار قطعه ماهی زینتی برای یک نفر شــغل ایجاد 
می کند و هر قطعه آن در بازار جهانی بیش از  2 دلار ارزش صادراتی دارد.

مدیر شیلات استان مرکزی ادامه داد: عمده ماهیان زینتی تولیدی استان 
مرکزی به ویژه شهر محلات به عنوان قطب تولید این آبزیان به کشورهای عراق، 

ترکیه و افغانستان صادر می شود.

 جایگاه آبزی پروری در اقتصاد مقاومتی نیازمند تقویت است
استاندار مرکزی گفت: آبزی پروی از شاخه های مهم حوزه کشاورزی است 
و باید سهم آن به درستی در راهبردهای اقتصاد مقاومتی استان تقویت شود.

ســید »علی آقازاده« اظهار داشت: توجه اصولی به تقویت زیرساخت های 
صادرات غیرنفتی از راهکارهای تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی اســت و حوزه 
آبزی پروری و شــیلات به ویژه شاخه ماهیان زینتی در کارآفرینی، ارزآوری و 
اشــتغالزایی نقش موثری دارد.وی اضافه کرد: پرورش ماهیان زینتی ظرفیتی 
موثر در اشتغالزایی و رهایی از اقتصاد تک محصولی است و تکیه بر داشته های 
این بخش در استان و کشور می تواند منشا تحرک اقتصادی و درآمدزایی باشد و 
باید برنامه های اصولی و نظارت جدی در این بخش اعمال شود.استاندار مرکزی 
ادامه داد: وجود اکواریوم در محیط کار و منزل باعث نشاط می شود ضمن آنکه 
این حرفه می تواند بســتر شغلی پایدار و خوبی باشد.آقازاده عنوان کرد: ایران 
ظرفیت بالایی برای پرورش ماهیان زینتی، استخوانی و غضروفی دارد که نه تنها 
تامین کننده غذا هستند بلکه در ایجاد رده های شغلی مستقیم و غیر مستقیم با 
ابزی پروری نیز تاثیر گذار است.وی با اشاره به توانمندی محلات در حوزه پروش 
ماهیان زینتی افزود: شرایط اقلیمی موثر در محلات نه تنها در آبزی پروری بلکه 
در عرصه تولید گل و گیاه نیز زمینه های کارآفرین ایجاد کرده و باید به بهترین 
شــکل از این مزیت بهره جست.استاندار مرکزی با بیان اینکه زیرساخت های 
شهرک ماهیان زینتی از سوی جهاد کشاورزی فراهم شده و تا یک سال آینده 
فعال می شود، گفت: شهرک ماهیان زینتی محلات باید به عنوان قطب تولید 

انواع آبزیان در کشور توسعه یابد و سالانه ۱0 میلیون یورو ارزآوری کند.

 تولید چهار میلیــون و 344 هزار قطعه ای ماهیان زینتی برگ 
برنده برای محلات

سرپرست مدیریت جهاد کشاورزی محلات گفت: چهار میلیون و ۳۴۴ هزار 

قطعه انواع ماهیان زینتی امسال در این شهرستان تولید شده و روانه بازارهای 
داخلی و خارجی شده اند.»احمدرضا جعفری« افزود: این میزان ماهیان زینتی 
در۱2 واحد به مســاحت ۱2 هزار و ۸00 متر مربع پرورش یافته  و مهمترین 
گونه های آبزی زینتی شامل دالر، پرت، اسکار، دیسکوز، سنکو، مونی، فلاور و 
آنجل بوده است.سرپرست مدیریت جهاد کشاورزی محلات اضافه کرد: بچه ماهی 
زینتی پرورشی از کشورهای تایلند و مالزی و استان اصفهان وارد کارگاه های 
پرورشــی محلات می شود و برای عرضه در بازارهای داخلی و خارجی تکثیر 
و پرورش می یابد. جعفری گفت: واحدهای تولیدی ماهیان زینتی در محلات 
برای 50 نفر در این شهرستان فرصت جدید شغلی فراهم کرده اند.سرپرست 
جهادکشــاورزی محلات با اشاره به عملیات اجرایی شهرک ماهیان زینتی در 
این شهرستان به عنوان بزرگترین قطب پرورش ماهیان زینتی در کشور گفت: 
تکمیل این شهرک ۳0 میلیارد ریال اعتبار نیاز دارد.جعفری افزود: 50 درصد از 
۶0 میلیارد ریال اعتبار مصوب شده برای ساخت شهرک ماهیان زینتی محلات 
تاکنون برای ایجاد بخشی از زیرساخت ها شامل گاز، برق، آسفالت و جدول کشی 
هزینه شده است.وی توضیح داد: شهرک آبزیان محلات در زمینی به مساحت 
۱2 و نیم هکتار و در ضلع شرقی دهکده گل در دست انجام است و 2۷ قطعه 
زمین برای شهرک ماهیان زینتی در محلات پیش بینی شده و پس از تامین 
زیرساخت آب، برق و گاز در این شهرک فراخوان واگذاری قطعات اعلام می شود.

جعفری، هدف از ایجاد  نخستین شهرک ماهیان زینتی کشور در محلات را 
حمایت از تولیدکنندگان و افزایش سطح کمی و کیفی محصولات در شاخص 

استاندارد ملی  با قابلیت صادرات در این شهرستان ذکر کرد.

 صادرات ۱4 هزار دلاری ماهیان زینتی محلات
رئیــس صنعت، معدن و تجارت محلات گفت: 2 میلیون و ۸2۷ هزار دلار 
محصولات کشــاورزی شــامل گل و گیاه زینتی، ماهی زینتی امسال از این 
شهرستان به خارج از کشور صادر شد که ۱۴ هزار دلار آن با مجموع صادرات 

۶۷ هزار قطعه مربوط به صنعت پرورش ماهیان زینتی بوده است.
»»رضا ملکی« افزود: این شهرستان  قطب اصلی پرورش ماهیان زینتی در 

کشور است و نباید از فرصت کارآفرینی این بخش غافل بود.
یکی از  پرورش دهنده های عمده ماهیان زینتی در محلات که سالانه چهار 
میلیون  قطعه ماهی تولید و پرورش می دهد، گفت: ۹5 درصد از صادرات ماهیان 
زینتی در کشور از محلات صادر می شود.»مهدی شاهرخی« اظهار داشت: با توجه 
به نوسانات ارز و دلار واردات ماهیان زینتی به داخل کشور کاهش چشمگیری 
یافته و سبب افزایش سود تولیدکنندگان داخلی شده است.وی افزود: پرورش 
ماهیان زینتی نسبت به مشاغل دیگر مشابه سرمایه اندگی نیاز دارد و سودآور 
است.این پرورش دهنده ماهیان زینتی تاکید کرد: پرورش آبزیان زینتی کاری 

تخصصی است و به مهارت کافی و آموزش نیاز دارد.
شاهرخی با اشاره به اینکه بازار فروش در داخل و خارج از کشور وجود دارد، 
گفت: به دلیل افزایش فروش در روزهای پایانی ســال با کمبود عرضه مواجه 

می شویم و از شهرهای مجاور این کمبود جبران می شود.

برداشتپاییزهگوجهفرنگیبزودیآغازمیشود

 همکاری محیط زیســت و جهاد کشــاورزی برای حفاظت از 
تالاب های کشور

معاون محیط زیســت دریایی و تالابهای سازمان حفاظت محیط زیست از 
امضای تفاهمنامه بین این معاونت با رییس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 

کشاورزی خبر داد.
احمدرضا لاهیجان زاده افزود: این تفاهمنامه در جهت همکاری در حفاظت 
و احیــای تالاب های ایران از طریق توانمندســازی و جلب مشــارکت جوامع 
محلی در اســتقرار برنامه کشــاورزی پایدار در جهت حمایت از اجرای هر چه 
موثرتــر اقدامات اولویت دار برنامه های مدیریت مصوب تالاب ها، تعمیم نتایج و 
دســتاوردهای پروژه »همکاری در احیای دریاچه ارومیه« در سایر تالاب های 
کشور و فراهم سازی امکان دسترسی به گزارش ها و اطلاعات فنی منعقد شد. 
در ایــن تفاهمنامه تمرکز بر تالاب های دارای برنامه مدیریت زیســت بومی و 
ثبت شــده در کنوانسیون رامسر است.وی اضافه کرد: از جمله موضوعات مهم 
این تفاهمنامه می توان به تدوین پیش نویس سیاست ها و قوانین مشترک در 
برنامه هفتم توسعه اقتصادی- اجتماعی کشور، به گونه ای که متضمن حفاظت 
از تالاب های کشــور و تعمیم الگوی کشاورزی پایدار باشد اشاره کرد.در ادامه 
ایــن برنامــه علی ارواحی - مدیر ملی طرح حفاظــت از تالاب های ایران - با 
اشاره به سابقه اجرای پروژه الگوسازی مشارکت جوامع محلی در احیای دریاچه 
ارومیه از طریق کشاورزی پایدار در همکاری مشترک سازمان حفاظت محیط 
زیست، وزارت جهادکشاورزی و برنامه توسعه ملل متحد اظهار کرد: این پروژه 
و پایلوت های کشاورزی پایدار از سال ۱۳۹۳ تاکنون برای هفت سال متمادی 
و در بیش از 200 روســتا واقع در اســتان های آذربایجان غربی و شرقی اجرا 
شده است و در نتیجه آن شاهد دستاوردهای ارزشمندی بودیم که از آن جمله 
می توان به کاهش آب مصرفی و نهاده های شــیمایی به ترتیب به میزان ۳0 
و ۴0 درصد و ارتقای ســطح مشــارکت جوامع محلی و بهره برداران بومی در 

بخش کشاورزی اشاره کرد.
وی در پایان گفت: تفاهمنامه ای که بین معاونت محیط زیســت دریایی و 
تالابهای ســازمان محیط زیست و ریاست سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
کشاورزی به امضا رسید نقطه عطفی ست برای زمینه سازی تعمیم دستاوردهای 
پروژه کشاورزی پایدار در سراسر حوضه دریاچه ارومیه و سایر تالابهای کشور و 
امید است با همگرایی بیشتر و همکاری موثرتر دست اندرکاران مدیریت تالابها 

شاهد بهبود وضعیت تالابهای کشور باشیم.

 دیــده بانی ورصد ملخ صحرایی در ســطح ۵۰۰ هزار هکتار در 
سیستان وبلوچستان

مدیر حفظ نباتات ســازمان جهاد کشاورزی سیستان وبلوچستان گفت: با 
ورود دســتجات جدید ملخ صحرایی به استان هرمزگان، اکیپ های ردیابی در 
شهرستان های جنوبی استان فعال شده تا به محض مشاهده این آفت جهانی 
خطرناک، کار مبارزه را در اســرع وقت به انجام رسانند و تاکنون رد یابی ملخ 

صحرایی در سطح 500 هزار هکتار از اراضی جنوب استان انجام شده است.
تیمــوری افزود: در یک برنامه دو هفته ای کلیه امکانات وتجهیزات مبارزه 
شیمیایی با ملخ صحرایی را که در دوره قبل نیز مورد بهره برداری قرار گرفته بود 
سرویس و آماده بکار شده است.وی افزود در دوره قبل هجوم ملخ صحرایی به 
سیستان و بلوچستان در سطح ۴میلیون و پانصد هزار هکتار دیده بانی و بیش 
از ۱۸۱ هزار هکتار از اراضی ســطح اســتان علیه این آفت خطرناک سمپاشی 
شده است.وی از همه بهره برداران شوراهای اسلامی، دهیاران و دست اندرکاران 
بخش کشــاورزی خواست در صورت مشاهده دستجات ملخ صحرایی در اسرع 
وقت به نزدیکترین مرکز جهاد کشــاورزی یا مدیریت های جهاد کشــاورزی 
گزارش نمایند تا عملیات سرکوب و دفع آفت در کوتاهترین زمان انجام گیرد.

 اعاده به وضع سابق ۸۰ هکتار از اراضی کشاورزی لرستان
سرپرســت مدیریت امور اراضی لرستان از اعاده به وضع سابق ۸0 هکتار از 

اراضی کشاورزی در خرم آباد خبر داد.
بهرام میردریکوند اظهار کرد: تخریب ۴ دستگاه شناژ، یک دستگاه اسکلت 
و ۷00 متر دیوارکشــی غیرمجاز و اعاده به وضع ســابق ۸0 هکتار از اراضی 
کشاورزی روستای تلوری حوزه عمل جهاد کشاورزی خرم آباد انجام شده است.

وی تصریح کرد: در راســتای صیانت و حفاظت از اراضی کشــاورزی به عنوان 
ســرمایه ملی حدود ۸0 هکتار از اراضی درجه یک کشــاورزی که توسط افراد 
سودجو و دلالان خریداری و خودسرانه و بدون در نظر گرفتن ضوابط و شرایط 
شهرسازی و یا اخذ مجوز از دستگاه های ذی ربط نظیر سازمان جهاد کشاورزی 
اقدام به تقسیم بندی، قطعه بندی و فروش این اراضی به مردم کم بضاعت کرده 

بودند، اعاده به وضع سابق شد.
وی تصریــح کــرد: از آنجا که طبق ماده یک قانون حفــظ کاربری اراضی 
کشــاورزی هرگونه تغییر کاربری در اراضی کشاورزی غیرمجاز و ممنوع بوده 
بنابراین بر اساس وظیفه ذاتی ســازمان جهاد کشاورزی لرستان با هماهنگی 
دســتگاه های قضایی و انتظامی پس از ســیر مراحل قانونی اقدام به تخریب و 
اعاده به وضع ســابق کرده اســت.این مقام مسئول خاطرنشان کرد: در همین 
راستا سازمان جهاد کشــاورزی استان لرستان در سال جاری 2۳ مورد قلع و 
قمع ساخت وسازهای غیرمجاز در سطح استان انجام داده است و امروز نیز ۸0 
هکتار از اراضی کشــاورزی منطقه ســهیل بیگی روستای تلوری که به صورت 

غیرمجاز مورد ساخت وساز قرار داشتند اعاده وضعیت شدند.
میردریکونــد اضافه کرد: با توجه به اینکه مــردم هزینه های زیادی جهت 
احداث این گونه بناها صرف می کنند از هم استانی های عزیز تقاضا داریم جهت 
جلوگیری از ضرر و زیان قبل از هرگونه معامله خصوصاً در اراضی کشــاورزی 
واقع در حریم شهرها ابتدا به دستگاه های ذی ربط مانند سازمان جهاد کشاورزی 

استان لرستان مراجعه و استعلام لازم را به عمل آورند.

 افزایش تولید داخلی نهاده های گلخانه ای با فناوران بومی
کارگروه تخصصی آب، خشکسالی، فرسایش و محیط  زیست معاونت علمی 
و فناوری ریاســت جمهوری با برگزاری نشست آنلاین فعالان صنعت گلخانه 

کشور، نیازهای فناورانه این حوزه را شناسایی کرد.
واردات نهاده های گلخانه ای سالانه ارز زیادی از کشور خارج می کند و بخش 
بزرگی از بازار این حوزه وارداتی است. در حالی  که توان داخلی برای تولید این 
محصول کاربردی در کشور وجود دارد و زیست بوم فناوری و نوآوری با همکاری 

بخش دولتی می تواند این نیاز را پاسخ دهد.
بر همین اساس کارگروه تخصصی آب، خشکسالی، فرسایش و محیط زیست 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری تلاش کرد تا با برگزاری نشست آنلاین 
فعالان صنعت گلخانه کشور، نیازهای فناورانه این حوزه را شناسایی و با کمک 

توان دانش بنیان ها نسبت به رفع آنها اقدام کند.
این نشســت با حضور فعالان صنعت گلخانه کشــور و با تمرکز بر موضوع 
تامین نهاده های گلخانه ای برگزار شد. در این رویداد آخرین وضعیت کشور در 
زمینه »تولید نهاده ها و بســتر کشت گلخانه«، »چالش ها« و »گلوگاه های این 
بخش از صنعت« مورد بررسی قرار گرفت.جهانگیر پرهمت، قائم مقام کارگروه 
تخصصی آب، خشکسالی، فرســایش و محیط زیست معاونت علمی و فناوری 
ریاســت جمهوری، در ابتدای این رویداد با ارائه گزارشی از برآورد اولیه میزان 
واردات نهاده ها و نیاز کشور در این زمینه، گفت: معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری، با حمایت از ظرفیت های بخش خصوصی و با همراهی و تسهیل گری 

بخش  دولتی تلاش دارد .
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الهام صالح 

تحریمهایآمریکامقابلهباکرونادرایرانرادشوارکرد
وزیر نفت با اشــاره به اینکه تحریم های 
آمریــکا علیه ایران و محــروم کردن ایران 
از درآمدهای نفتی ســبب شــد کشورمان 
در مقابله با کرونا با مشــکل روبه رو شــود، 
گفت: معتقدم دولت آمریکا مسوول کشته 
شدن روزانه ۴00 نفر از مردم ایران به دلیل 

همه گیری ویروس کروناست.
 «بیژن زنگنه« در حاشیه بیست و دومین 
نشســت ســالانه وزیران مجمع کشورهای 
صادرکننده گاز )جی ئی سی اف( که به صورت 
وبینار برگزار شــد،  ادامه داد: نقش مخرب 
آمریکا در تمام مقررات جهانی در چهار سال 

اخیر قابل مشاهده بود.
وی به رفتارهای آمریکا از جمله در مورد 
گرم شدن آب و هوا و کنوانسیون های آب و 
هوایــی تا به هم زدن روابط تجاری با چین 
و جنــگ تجاری با چیــن، روابط دو طرف 
اقیانوس اطلــس و خروج از برجام و اعمال 
تحریم های یک جانیه و غیرقانونی بر ایران به 
ویژه در بخش انرژی اشاره کرد و افزود: آمریکا 
دسترسی ایران را به درآمدهای خود محدود 
و از نظر خوش منع کرده و باعث شــده در 
این شرایط کرونا که بازارهای جهانی با رکود 

رو به رو است، تا روزی ۴00 کشته در کرونا 
داشته باشیم و نتوانیم از اموال و درآمدهای 

خودمــان برای زندگی مردم و به ویژه برای 
هدف های بشر دوستانه و بهداشتی و درمانی 

استفاده کنیم.زنگنه تاکید کرد: تحریم های 
آمریکا علیه ایــران و محروم کردن ایران از 

درآمدهای هیدروکربوری ســبب شد ایران 
در مقابله با کرونا با مشــکل روبه رو شود.  از 
همین رو معتقدم دولت آمریکا مسئول کشته 
شدن روزانه ۴00 نفر از مردم ایران به دلیل 

همه گیری ویروس کروناست.
وی ادامه داد: به رغم همه این فشــارها 
توانستیم صنعت گاز خودمان را توسعه دهیم 
و به رکورد ظرفیت تولید هزار میلیون متر 
مکعب در روز برسیم.به گفته زنگنه اکنون 
۹5 درصــد جمعیت ایران تحت پوشــش 
شــبکه های گازرســانی قرار دارد و این در 
حالی است که پیش بینی بلندمدت بازار گاز 
نشان می دهد سهم گاز از 2۳ درصد کنونی 
به 2۸ درصد در ســال 2050 می رسد.وزیر 
نفت با تاکید بر اینکه خروج آمریکا از برجام 
و تحمیل غیرقانونــی تحریم های یکجانبه 
چیزی جز زورگویی علیه ایران و جهان نبوده 
است، گفت: راه اینکه بتوانیم در یک جهان 
صلح آمیز و یک صلح پایدار و تولید پایدار به 
نفع تولید کننده ومصرف کننده گاز زندگی 
کنیم، این است که همکاری های بین المللی 
را گسترش داده وچند جانبه گرایی را مورد 
توجه قرار دهیم و قلدرمآبی را کنار بگذاریم. 
ادامه داد:  همچنین باید از سیاســی کردن 
بازارها به ویژه بازارهای انرژی پرهیز کنیم.

بیانیهنشستپایانیوزیرانمجمعکشورهایصادرکنندهگاز

سهم۳۷۵هزاربشکهایپالایشگاهستارهخلیجفارسازمیعاناتپارسجنوبی

بیســت ودومین نشست سالانه وزیران نفت و انرژی مجمع کشورهای 
صادرکننده گاز )جی ئی سی اف( از طریق ویدیوکنفرانس با انتشار بیانیه ای 

به کار خود پایان داد.
به گزارش شــانا به نقل از دبیرخانه مجمع کشورهای صادرکننده گاز 
)جی ئی ســی اف( اعلام کرد: بیست و دومین نشست وزیران این مجمع به 
ریاســت عبدالمجید عطار، وزیر انرژی الجزایر و از طریق ویدیو کنفرانس 

برگزار شد.
در ایــن نشســت وزیران نفت و انرژی و مقام هــای عالی رتبه الجزایر، 
بولیوی، مصر، گینه استوایی، ایران، لیبی، نیجریه، قطر، روسیه، ترینیداد 
و توباگــو و ونزوئلا و در عین حال آنگولا، آذربایجان، عراق، مالزی و نروژ 

به عنوان اعضای ناضر حضور داشتند.
مدیران انرژی اندونزی، موزامبیک، ســنگال، تونس و ترکمنستان به 
همراه رهبران، موسســه تحقیقات اقتصادی آسه آن و شرق آسیا، مجمع 
بین المللی انرژی ، ســازمان کشــورهای صادرکننده نفت )اوپک(  نیز به 

عنوان مهمانان مجمع در نشست افتتاحیه شرکت کردند.
در این نشست پویایی های کنونی در صنعت گاز ارزیابی و بر این موضوع 
تاکید شد که بنیان هایی که منجر به رشد مورد انتظار گاز طبیعی در سبد 

انرژی جهان می شود بی تغییر باقی خواهد ماند.
گاز طبیعی در میان ســوخت های فسیلی سریعترین روند رشد را در 
جهان دارد و تا اواسط قرن به منبعی اصلی در سبد انرژی جهانی تبدیل 
خواهد شد و سهم خود را از 2۳ درصد کنونی به 2۸ درصد افزایش می دهد.

وزیران نفت و انرژی کشورهای عضو جی ئی سی اف تأکید کردند که این 

منبع انرژی فراوان و انعطاف پذیر همچنان تأمین کننده نیازهای روزافزون 
انرژی جهان و  منشــأ سه ستون توســعه پایدار، یعنی توسعه اقتصادی، 

پیشرفت اجتماعی و حفاظت محیط زیست خواهد بود.
افزون بر این، در این نشست تأکید شد که گاز طبیعی همچنان پشتوانه 

توسعه پایدار و کاهش آلایندگی سامانه های انرژی است.
در این نشســت بر عزم اعضا به منظور افزایش ســرعت همکاری برای 

توسعه کارآیی جی ئی سی اف تاکید شد.
مجمع کشــورهای صادرکننده گاز همچنین بر تاب آوری کشــورهای 
عضو در تلاش برای اطمینان از عملکرد بدون محدودیت بازارهای آزاد و 
انعطاف پذیر گاز و  عرضه بی وقفه به مشــتریان باوجود چالش های متعدد 
و کاهش درآمد، تاکید کرد.در افتتاحیه این نشســت عبدالمجید عطار با 
مروری بر تحولات اخیر در صنعت گاز، الزام های راهبردی برای پیشرفت 
این صنعت را تشــریح و بر نقش اصلی جی ئی ســی اف به عنوان بستری 
منحصر به فرد بــرای گفت وگوی چند جانبه کشــورهای صادرکننده و 

مصرف کننده گاز و فعالان این صنعت تاکید کرد.
یوری ســنتورین دبیرکل جی ئی ســی اف ضمن ارائه گزارش مدیریت 
دبیرخانه، فعالیت های انجام شده در سال 2020 میلادی همسو با تحقق 
اهداف چشم انداز مندرج در بیانیه 20۱۹ مالابو گینه استوایی، اساسنامه 
مجمع، راهبرد بلندمدت، برنامه کاری پنجساله و برنامه های کاری سال های 

20۱۹ و 2020 را تشریح کرد.
در این نشست، نسخه پیشرفته 2020 نشریه اصلی مجمع، چشم انداز 
جهانی گاز 2050، براساس »الگوی جهانی گاز« جی ئی سی اف ارائه شد.

وزیــران این مجمع نیــز از راه اندازی بولتن آماری ســالانه و گزارش 
جدیــد ســالانه کوتاه مــدت بــازار گاز جی ئی ســی اف اســتقبال و از 
 دســتاوردها در زمینه تأسیس موسسه تحقیقات گاز در الجزایر قدردانی

 و تشکر کردند.
در این نشســت سیاست و روند ارائه جوایز جی ئی سی اف تصویب شد، 
مراسم اهدای جوایز جی ئی سی اف از سال 202۱ آغاز و طی مراسمی در 

حاشیه ششمین نشست سران جی ئی سی اف برگزار می شود.
در بررســی گزارش مقدمات برگزاری ششــمین نشست سران مجمع 
کشورهای صادرکننده گاز، وزیران نفت و انرژی این مجمع از پیشرفت های 
قطر به عنوان میزبان این رویداد دوسالانه، که قرار است ۱۸ نوامبر 202۱ 

در دوحه برگزار شود ابراز رضایت کردند.
در همین حال، الجزایر در ســال 202۳ میــلادی در الجزیره میزبان 

هفتمین نشست سران جی ئی سی اف خواهد بود.
در این نشست فرانکلین مولینا اورتیز، وزیر هیدروکربن بولیوی به عنوان 
رئیس نشســت وزارتی سال 202۱ )2۷ آبان ماه سال ۱۴00( و فرانکلین 
خــان، وزیر انرژی و صنایع انرژی جمهــوری ترینیداد و توباگو به عنوان 

نایب رئیس انتخاب شدند.
افــزون بر این، محمد همل از الجزایر به عنوان رئیس هیئت اجرایی و 
آنجل گونزالس سالترون از ونزوئلا به عنوان نایب رئیس هیئت اجرایی در 

سال 202۱ میلادی منصوب شدند.
بیست و سومین نشست وزیران نفت و انرژی جی ئی سی اف ۱۶ نوامبر 

202۱ )25 آبان ماه سال ۱۴00( در دوحه قطر برگزار می شود.

پالایشگاه ستاره خلیج فارس که با بهره برداری از آن، 
ایران در تولید بنزین به خودکفایی رسید و صادرکننده 
این فرآورده شــد،  روزانه ۳۷5 هزار بشــکه میعانات از 

پارس جنوبی به عنوان خوراک دریافت می کند.
ایران در دهه های گذشته همواره به عنوان واردکننده 
بنزین به شــمار مــی رفت. آنچنان کــه در دور قبلی 
تحریم ها در ابتدای دهه ۹0 شمسی، یکی از ابزارهای 

فشار بر ایران تحریم فروش بنزین به کشورمان بود.
با اجرای برجام اگرچه این تحریم ها برداشــته شد 
اما نگرانی ها نسبت به بازگشت آن باعث شد تا ساخت 
پالایشــگاه ستاره خلیج فارس با شتاب بیشتری دنبال 
شــود و فازهای مختلف این پالایشــگاه یک به یک به 

مدار تولید بیاید.
در ســال ۹۷ ســرانجام زمانــی که فاز ســوم این 
پالایشگاه تولیدی شد،  ایران توانست نه تنها از واردات 
بنزین بی نیاز شــود بلکه بنزین تولیدی مازاد را نیز از 
طریق بورس صادر کند و درآمد بیشــتری برای کشور 

به همراه داشته باشد.
پالایشگاه ســتاره خلیج فارس بزرگترین پالایشگاه 
میعانات گازی جهان اســت که در طرح اولیه در ۳ فاز 
که هرکدام ظرفیت ۱20 هزار بشــکه میعانات گازی را 

دارا هستند،  تعریف شده بود.
پیش از این مقرر شــده بود مأموریــت فاز چهارم 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس پالایش روزانه ۱20 هزار 
بشکه میعانات گازی باشــد، اما با تغییرات انجام شده 
این فاز به نام فاز بهینه ســازی ظرفیت و رفع گلوگاهی 
فازهای موجود تغییر یافته و ظرفیت پالایشی این فاز در 

سه فاز موجود توزیع خواهد شد که با این ابتکار، ضمن 
صرفه جویی حدود ۹0 میلیون دلاری، این هزینه صرف 
سرمایه گذاری در بخش های دیگر صنعت خواهد شد.

اگرچه ظرفیت اولیه این پالایشگاه ۳۶0 هزار بشکه 
میعانات در روز بوده اما بررسی های خبرنگار ایرنا نشان 

می دهد که متوسط دریافت خوراک میعانات گازی این 
پالایشگاه از پارس جنوبی روزانه ۳۷5 هزار بشکه در ۶ 
ماهه اول امسال بوده و این در شرایطی است که در این 

مدت تعمیرات دوره ای نیز انجام شده است.
در شرایط تحریم ها و در سال جهش تولید، هم اکنون 

نزدیــک به ۷0 درصد محصول تولیدی در پالایشــگاه 
ستاره خلیج فارس بنزین است که افزون بر تأمین بخش 
مهمی از نیاز کشور به فرآورده باکیفیت، مانع از کاهش 

مقدار خوراک ورودی به این پالایشگاه شده است.
پالایشگاه میعانات گازی ستاره خلیج فارس به عنوان 
بزرگ ترین پالایشــگاه میعانات گازی دنیا که می توان 
آن را بــه لحــاظ اســتفاده از توانمنــدی متخصصان 
داخلی در اجرا و اســتفاده از تجهیــزات تولید داخل، 
ایرانی ترین پالایشــگاه کشــور نامید، روزانه با دریافت 
۴20 هزار بشکه میعانات گازی باارزش میدان مشترک 
پارس جنوبــی و تبدیل آن به فرآورده های ســبک و 
 باکیفیت، کشور را در مسیر خودکفایی در تأمین بنزین 

قرار داده است.
ساخت پالایشــگاه ســتاره خلیج فارس با ظرفیت 
دریافت روزانه ۳۶0 هزار بشکه خوراک از میدان مشترک 
پارس جنوبی در قالب ۳ فاز ۱20 هزار بشکه ای از سال 
۱۳۸5، با هدف حفظ و اســتمرار عملیات برداشت گاز 
از میدان مشترک پارس جنوبی، کاهش آلایندگی های 
محیط زیســتی و کمک به خودکفایی کشور در تأمین 

فرآورده های راهبردی انرژی آغاز شد.
فاز سوم پالایشگاه ستاره خلیج فارس در بهمن ماه ۹۷ 
با حضور حسن روحانی، رئیس جمهوری افتتاح شد و با 
تولیــد روزانه ۴5 میلیون لیتر بنزین باکیفیت یورو، در 
اوج تحریم ها، سقف تولید بنزین کشور به روزانه ۱05 
میلیون لیتر رسید و کشور در شرایط باثباتی به لحاظ 
تولید فرآورده های باکیفیت قرار گرفت و در تولید بنزین 

نیز خودکفا شد.

شرکت های ایرانی در سوریه سد و خطوط 
انتقال آب احداث می کنند

معاونان امور آب وزیر نیروی ایران و وزیر منابع آب سوریه بر اجرای تفاهم 
نامه همکاری دو کشــور با سرمایه گذاری بخش خصوصی ایران در صنعت 
آب سوریه تأکید کردند.در نشست ویدئو کنفرانس معاون آب و آبفای وزارت 
نیرو و معاون وزارت منابع آب ســوریه راهکارهای اجرایی کردن تفاهم نامه 
همکاری های بین دو کشور در زمینه آب و آبفا مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

در این نشست قاسم تقی زاده خامسی معاون آب و آبفای وزارت نیرو به طور 
مشروح به معرفی توانمندی های بخش آب و آبفای جمهوری اسلامی ایران در 
زمینه های اجرای طرح های بزرگ تأمین، انتقال و تصفیه آب و فاضلاب، ساخت 
تجهیزات پمپاژ، آب شیرین کن ها، انتقال آب از دریا و بازیافت آب پرداخت.

در ادامه »الاحرس« معاون وزارت منابع آب سوریه علاقه مندی این کشور 
را به بهره گیری از توانمندی های ایران در صنعت آب و فاضلاب ابراز کرد.

بر اساس تفاهم نامه امضا شده بین کشور ایران سوریه، حل و فصل مشکلات 
شــرکت های ایرانی فعال در پروژه های آب و فاضلاب سوریه در سریع ترین 

زمان ممکن اولین بند این تفاهم نامه است.
طرف سوری با اعلام این مطلب که »حسین عرنوس« نخست وزیر سوریه 
که قبلًا وزیر منابع آب این کشور نیز بوده، شخصاً پیگیر این موضوع است، 
اظهار داشت: با دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص مشکلات و چالش های 
موجود به طور مکتوب، طرف سوری اقدامات جدی برای حل و فصل موانع 

پدید آمده را به عمل خواهد آورد.

 واکسن کووید ۱۹ بازار نفت را نجات نمی دهد
آژانــس بین المللی انرژی )IEA( در تازه ترین پیش بینی خود اعلام کرد 
تقاضای جهانی برای نفت بعید است تحت تاثیر عرضه واکسن کووید ۱۹ در 

سال 202۱ به میزان قابل توجهی تقویت شود.
آژانس بین المللی انرژی در جدیدترین گزارش ماهانه خود اعلام کرد هنوز 
اطلاعی درباره این که واکسنهای کووید ۱۹ چگونه و چه زمانی اجازه خواهند 
داد زندگی عادی ازســرگرفته شــوند، وجود ندارد. فعلا در پیش بینیهای ما 
از تاثیر قابل توجه ســاخت واکســن در نیمه اول سال 202۱ فرضی گرفته 
نشــده است. دورنمای ضعیف تقاضا و رشد تولید در برخی از کشورها نشان 
می دهد که عوامل بنیادین بازار نفت ضعیفتر از آن هســتند که به حمایت 

از قیمتها کمک کنند.
بهای معاملات نفت برنت پس از سه روز متوالی کاهش، در واکنش به این 

گزارش در معاملات روز پنج شنبه بازار لندن کاهش پیدا کرد.
آژانس بین المللی انرژی اعلام کرد ســطح ذخایر نفت کشــورهای عضو 
سازمان توسعه و همکاری اقتصادی تا سپتامبر برای دومین ماه متوالی کاهش 
پیدا کرد اما در مقایســه با سطح ذخایر در ماه مه که در پیک شیوع ویروس 

کرونا جهش یافت، فاصله چندانی ندارد.
در گزارش آژانس بین المللی انرژی با اشاره به افزایش موارد ابتلا به کووید 
۱۹ در اروپــا و آمریکا و تجدید تدابیر قرنطینه، برآورد تقاضای جهانی برای 
نفت در ســال 2020 به میزان ۴00 هزار بشکه در روز در مقایسه با گزارش 
ماه پیش کاهش داده شــد و آژانس اکنــون انتظار دارد مصرف جهانی نفت 
امســال ۸.۸ میلیون بشکه در روز کاهش پیدا کرده و به ۹۱.۳ میلیون بشکه 
در روز بالغ شود. همچنین پیش بینی کرد تقاضا در سال میلادی آینده 5.۸ 

میلیون بشکه در روز رشد کرده و به ۹۷.۱ میلیون بشکه در روز می رسد.
اگرچه دورنمای تقاضا با انتظاراتی که برای بهبود وضعیت بازار چین و هند 
وجود دارد، تا حدودی روشنتر شده اما این پیش بینی موج جدید دیگری از 

شیوع پاندمی را فرض نگرفته است.
آژانس بین المللی انرژی هشدار داد برنامه اوپک و متحدانش برای افزایش 
تولید به میزان دو میلیون بشکه در روز از ژانویه به معنای آن است که میزان 
عرضه از تقاضا فراتر خواهد رفت. اگر این تولیدکنندگان برنامه مذکور را اجرا 

کنند، برداشت از ذخایر در سه ماهه اول سال 202۱ متوقف خواهد شد.
بر اســاس گزارش رویترز، آژانس بین المللی انرژی اعلام کرد اگر عوامل 
بنیادین تغییر نکند، روند برقراری توازن بازار پیشــرفته آهسته تری خواهد 

داشت.

 مذاکرات محرمانه تولیدکنندگان اوپک پلاس به کجا رسید؟
مذاکــرات میان اوپک و متحدانش در خصــوص به تاخیر انداختن برنامه 
افزایش تولید نفت در ابتدای ســال آینده به تاخیر سه تا شش ماهه افزایش 

تولید متمرکز شده است.
عربســتان سعودی و روسیه که در راس گروهی متشکل از 2۳ کشور قرار 
دارند، اعلام کرده اند که درباره تســهیل محدودیت عرضه در ژانویه بازنگری 
خواهند کرد زیرا افزایش شــیوع ویروس کرونا به تقاضا برای ســوخت لطمه 
زده اســت. روسای روســیه و اوپک حتی به گزینه کاهش بیشتر تولید نفت 
اشــاره کرده اند. با این حال یک نماینده اوپک گفت: چنین ایده ای تاکنون 

از حمایت گسترده در میان سایر اعضا برخوردار نشده است.
به گفته نمایندگان اوپک که به دلیل محرمانه بودن مذاکرات مایل نبودند 
نامشان فاش شود، در فاصله کمتر از سه هفته به زمان برگزاری نشست وزیران 
اوپک پلاس به منظور تصمیم گیری درباره سیاســت تولید سال آینده، این 
گروه به حفظ محدودیت عرضه فعلی در ســال 202۱ متمرکز شــده است. 
اوپک پلاس در حال حاضر تولیدش را حدود ۷.۷ میلیون بشکه در روز معادل 

هشت درصد از تولید جهانی محدود کرده است.
یک نماینده اوپک گفت: واکسنی که هفته جاری ساخت آن از سوی شرکت 
فایزر اعلام شد، ممکن است تقاضا برای سوخت را در اواسط سال 202۱ احیا 
کند و نیاز به محدودیت عرضه بیشتر برطرف شود. قیمت نفت روز چهارشنبه 
در معاملات بازار لندن در واکنش به این موفقیت علمی به بالای ۴5 دلار در 

هر بشکه صعود کرد که بالاترین قیمت در ۱0 هفته اخیر بود.
با این حال چالشهای لجستیکی عظیمی که در رساندن این واکسن برای 
میلیاردها نفر وجود دارد، شــرایط بازار نفت را در شــش ماه آینده به میزان 
قابــل ملاحظه ای تغییر نخواهد داد. بنابراین رویداد اخیر تضمین نمی کند 
که تولیدکنندگان می توانند طبق برنامه شیرهای نفت را در ژانویه باز کنند.

اوپک همچنین ناچار است با بازگشت عرضه نفت اعضای معاف از مشارکت 
در پیمان اوپک پلاس کنار بیاید. لیبی پس از آتش بس میان گروههای داخلی، 
تولیدش را به سرعت احیا کرده و به بالاترین میزان در حدود یک سال اخیر 
رسانده اســت. معامله گران انتظار دارند صادرات نفت ایران در سال 202۱ 
پس از فعال شــدن توافق برجام از ســوی جو بایدن، رییس جمهور منتخب 

آمریکا به بازار برگردد.
شــاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی عربســتان سعودی دوشنبه 
هفتــه جاری اعلام کرد اوپــک و متحدانش در صورت لزوم می توانند توافق 

را تغییر دهند.
اوپک پلاس اوایل امســال هم چنین اقدامی کرده بود و افزایش تولید به 
میزان دو میلیون بشکه در روز را که از ژوییه برنامه ریزی کرده بود، یک ماه 
بــه تاخیر انداخت و از اوت آغاز کرد. این گــروه با پیش بینی بهبود اقتصاد 
جهانی و مصرف سوخت، قصد داشت در ژانویه دو میلیون بشکه در روز دیگر 

به تولیدش اضافه کند.
اما افزایش موارد ابتلا به ویروس کرونا باعث ازســرگیری قرنطینه شــد و 
تقاضا برای سوختهای حمل و نقل را ضعیفتر کرد و امیدهای تولیدکنندگان 
به بهبود شــرایط رنگ باخت. دبیرخانه اوپک در وین در گزارش ماهانه خود 
برآوردش از تقاضای جهان برای نفت اوپک در ســال 202۱ را کمتر کرده و 
هشــدار داده است تاثیر همه گیری کووید ۱۹ بر مصرف در سال آینده برای 
مدت طولانیتری ادامه خواهد داشــت.از زمانی که جدیدترین توافق کاهش 
تولید اوپک پلاس در آوریل تصویب شد، ریاض و مسکو پیوسته تلاش کرده 
اند به انتظارات شکل دهند و گاهی اقدامات قاطعانه تر از انتظار بازار را انجام 
داده اند و با پنهان کردن نیتشــان، تلاش کرده اند تا تاثیر تصمیماتشــان بر 
قیمتها را حداکثر کنند.ولادیمیر پوتین، رییس جمهور روســیه در 22 اکتبر 
اعلام کرد اگر لازم باشد می توانیم درباره کاهش بیشتر تولید تصمیم بگیریم 
و در ادامه خاطرنشان کرده بود که دلیل فوری برای چنین اقدامی نمی بیند. 
عبدالمجید عطار، وزیر انرژی الجزایر که ریاست دوره ای اوپک را برعهده دارد، 
روز چهارشنبه به چنین احتمالی اشاره کرد. وزیر انرژی عربستان سعودی هم 
مکررا به ســفته بازان بازار نفت هشدار داده است.بر اساس گزارش بلومبرگ، 
هیچ چیز تا زمان برگزاری نشست آنلاین وزیران نفت اوپک پلاس در روزهای 
۱0 و ۱۱ آذر قطعی نیست. امارات متحده عربی که اخیرا از تعهداتش تحت 
پیمان اوپک تخطی کرد، دوشنبه هفته جاری تاکید کرد برای این که توافق 
تغییری پیدا کند، موافقت همه اعضا ضروری است.بیســت و دومین نشست 
سالانه وزیران نفت و انرژی مجمع کشورهای صادرکننده گاز )جی ئی سی اف( 
از طریق ویدیوکنفرانس روز پنجشــنبه با انتشــار بیانیه ای به کار خود پایان 
داد.بیســت و دومین نشست وزیران این مجمع روز پنجشنبه )22 آبان ماه(، 
به ریاســت عبدالمجید عطار، وزیر انرژی الجزایر و از طریق ویدیو کنفرانس 

برگزار شد. در این نشست وزیران حضور داشتند. 
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/08/24

شماره : 949

مدیر منطقه ۹ شهر اصفهان از تحقق بیش از ۱00 درصدی بودجه سال 
۹۹ منطقه ۹ شهر اصفهان تا مهرماه سال جاری خبر داد و گفت: درصدد 
هستیم مازاد بودجه امسال را به بهترین نحو برای شهروندان هزینه کنیم.      
علیرضا رفیعی در شصت و هفتمین نشست خبری از سلسله نشست های 
خبری »ســه شنبه ها با رسانه« که به صورت مجازی با مشارکت اصحاب 
رسانه برگزار شد، با اشاره به اینکه از چند ماه پیش دستور کار ویژه برای 
منطقه ۹ تدوین شده است، اظهار کرد: بخشی از انعکاس این کار ناشی از 

مراجعه معتمدان به شهرداری است.   
وی ادامه داد: مدیریت سابق منطقه برای احداث خیابان بهشت تلاش 
بســیار کرد اما شاهد اتفاقات جدی که سبب گشایش بخش هایی از این 

خیابان برای کاهش تلفات و آسیب ها باشد، نبودیم.  
مدیر منطقه ۹ شهر اصفهان تصریح کرد: در این مدت به صورت جدی 
به پروژه بهشت نگاه عمیق و دقیق داشتیم که در این زمینه تیم شهرداری 
منطقه ۹ اقدامات خاص و ویژه ای در طی هشت ماهه امسال انجام داده و 

دستور کار اول ما رفع موانع و مشکلات پروژه های عمرانی بود. 
وی با بیان اینکه توجه ویژه به مطالبات مردم در زمینه های مختلف هم 
دیگــر اقدام در منطقه بود، گفت: روش های مختلفی برای این کار وجود 
دارد که ملاقات های مردمی یکی از رویه های رایج در این خصوص بود. 
رفیعی با اشاره به اینکه سرفاصله اتوبوس ها در خیابان میرزاطاهر 20 
دقیقه و بعضا بیشتر بود، افزود: با پیگیری منطقه و هماهنگی با اتوبوسرانی 
این مشکل با افزایش تعداد اتوبوس ها به ۱۴دقیقه رسید و در برخی موارد 

به هشت دقیقه هم کاهش یافت.  
وی با اشاره به اینکه یکی دیگر از شیوه های ما برای پرداختن به خواست 
مردم این بود که اتفاقات رخ داده را رصد، تحلیل، بررسی و به شکل جدید 
و متمایز از ســابق طراحی کنیم، اظهار کرد: در بازدیدهای محلی متوجه 
شدیم ســالمندان منطقه در نقاطی تجمع دارند که مناسب سازی نشده، 

بنابراین به صورت جدی به محل های تجمعی سالمندان توجه کردیم

رفیعی با اشاره به اینکه برای منطقه ۹ شهر اصفهان ایده »ماربین شهر« 
را تدوین کردیم، گفت: نزدیک ۱۷ روستا جزو محدوده خوش و آب و هوای 
ماربین سابق )منطقه ۹( است؛ ویژگی این منطقه سایه سار بودن آن و این 

موضوع نقطه عطف در پرداختن به منطقه ۹ بوده است. 
وی بــا بیان اینکه یکی از پروژه های منطقه، گذر تاریخ اســت، گفت: 
از ســال گذشته تاکنون سعی شده حدفاصل کوه آتشگاه تا منارجنبان به 
محیطی برای گردشگری طبیعی تبدیل شود که این موضوع سبب می شود 
ما محور گردشگری پیاده راه را به عنوان عنصر اصلی در معرفی منطقه ۹ 

با پرداختن به نقاط فراموش شده معرفی کنیم.
رفیعی افزود: در دل گذر تاریخ، زیرمجموعه های متعددی وجود دارد. 
وی با اشاره به اینکه در بخشی از منطقه ۹ شاهد ایجاد هاب کشاورزی 

خواهیم بود، گفت: در این پروژه با استفاده از تجربه کشاورزان و با استفاده از 
شرایط محیطی، تجربه ها در زمینه کشاورزی به مشارکت گذاشته می شود. 
مدیر منطقه ۹ شهر اصفهان تصریح کرد: همچنین با توجه به اینکه یکی 
از عرفای کشــور به نام عمو عبداله کارلادانی، در منارجنبان مدفون است، 

باغی را به نام باغ عرفا در این نقطه طراحی خواهیم کرد.
وی با اشاره به اینکه پروژه دوم اصلی در منطقه ۹ ایجاد لوپ گردشگری 
گل و گیاه است، ادامه داد: یکی از پتانسیل های منطقه گلخانه های خیابان 
های قدس، بهشت و شــهید حجازی است که تبدیل یک یا چند خیابان 
به میدانگاهی برای گردشــگری گل و گیاه می تواند برای مردم اثربخشی 

داشته و شرایط تعاملی بین افراد خانواده ها را افزایش دهد. 
رفیعی تصریح کرد: یکی دیگر از طرح های منطقه، ایجاد گذر ارگانیک 
است؛ در شهر اصفهان راسته های متفاوتی مثل لوازم صوتی و تصویری، خوار 
و بار و ..... وجود دارد اما ایجاد گذر ارگانیک با ماهیت منطقه ۹ سنخیت 
دارد و فعالیت های مختلفی در زیرمجموعه این گذر پیش بینی شده است.  
وی ادامــه داد: حدود ۷۹ میلیارد تومان بودجه ســال جاری منطقه ۹ 
بــود که ایــن بودجه ۳۷ میلیارد تومان هزینه هــای جاری و ۴2 میلیارد 
تومان خالص هزینه های عمرانی را شــامل می شــود؛ از همین رو سرانه 
هر شــهروند بابت هزینه های جاری ۴۸ هزار تومان و برای سرانه عمرانی 

550 هزار تومان است. 
رفیعی افزود: منطقه ۹ در مهرماه توانست به تحقق ۱00 درصدی بودجه 
خود برســد و اکنون مازاد بودجه داریم که سعی داریم با برنامه ریزی آن 

را به بهترین نحو برای شهروندان هزینه کنیم. 
مدیر منطقه ۹ شــهرداری اصفهان با اشــاره بــه افزایش 2۹ درصدی 
بودجــه بخش عمرانــی، گفت: پــروژه تملک خیابان کوهانســتان ۴00 
 درصد افزایش بودجه داشــته اســت به طوریکه بودجه پیش بینی شــده

 بــرای این طرح، ســه میلیارد تومان بود کــه در اصلاحیه به ۱5 میلیارد 
تومان افزایش یافت. 

اصفهان - محســن راعی - مصطفی 
طاهری عضو کمیســیون صنایع و معادن و 
مجتبی رضاخواه عضو کمیســیون برنامه و 
بودجه مجلس شورای اسلامی یک شنبه ۱۸ 
آبان ماه با حضور در ذوب آهن اصفهان ضمن 
بازدید از خط تولید ، با مسئولین این شرکت 
در خصوص مسائل زنجیره فولاد کشور ، بحث 

و گفتگو کردند .
طاهری نماینــده مردم زنجان و طارم در 
حاشیه این بازدید به خبرنگار ما گفت : طرحی 
در خصــوص ســاماندهی عرضه محصولات 
زنجیره فولاد کشــور در مجلس مطرح است 
که جلسات متعددی برای آن در کمیسیون 
صنایع و معادن و با حضور دســت اندرکاران 
صنعت فولاد کشور برگزار شده است . در این 
راستا تلاش می کنیم از طریق بازدید از صنایع 
فولادی همچون ذوب آهن و فولاد مبارکه ، 
نظرات کارشناسان این صنعت را جویا شویم و 
از نزدیک مسائل فولادسازان را بررسی کنیم .

وی افزود : این طرح مجلس برای قیمت 
گذاری و نحوه عرضه در زنجیره فولاد به منظور 
ساماندهی بازار این محصولات است . یکی از 
بخش های مهم این طرح ، امکان رصد کردن 
ورود و خروج مواد اولیه و محصولات فولادی 

در بازار است .
این عضو کمیسیون صنایع و معادن اظهار 
داشــت : تلاش مجلس این است که صنایع 
فولادی از طریق عرضه در بورس کالا ، ابتدا 
نیاز داخل را تامین نمایند و مازاد آن صادرات 
شــود . این امر هم  موجب تامین بازار داخل 
شــده و هم مانع خام فروشی مواد اولیه می 
گــردد و درنهایت ایجــاد ارزش افزوده را در 

پی دارد .
طاهری افزود : متاسفانه بر خلاف شرکت 
هایی مانند ذوب آهن که عرضه مناسبی در 

بــورس کالا دارند ، برخی واحدها در زنجیره 
فولاد که ملزم به عرضه در بورس کالا هستند 
، تنهــا ۳0 درصد تعهد خود را اجرا کرده اند 
و این امر باید اصلاح شود .مجتبی رضاخواه 
نماینده تهران در مجلس شــورای اسلامی 
نیز در حاشــیه این بازدید گفت : ذوب آهن 
اصفهان پیشکســوت صنعت فولاد اســت و 
نظرات مســئولین آن در این حوزه اهمیت 

ویژه ای دارد و لذا در بررسی شرایط زنجیره 
فولاد از نظرات این کارشناسان بهره گرفتیم .

وی افــزود : هدف مجلس از تهیه طرحی 
برای رفع مشــکلات زنجیره فــولاد ، انتفاع 
تولید کننده و مصرف کننده و کاهش نقش 
ســوداگران است . در واقع باید ، ضمن حفظ 
ســودآوری مناســب برای تولید کنندگان ، 
محصولات فولادی با قیمت مناسب به دست 

مصرف کننده برسد .
این نماینده مجلس اظهار داشت : به دلیل 
تغییرات نرخ ارز ، متاسفانه شاهد سوداگری 
در بازار فولاد هستیم که موجب شده نفعی 
به تولید کننده نرسد و مصرف کننده تحت 

فشار قرار گیرد .
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس 
شورای اسلامی بر ضرورت حضور کل زنجیره 

فولاد در بورس کالا تاکید کرد و افزود : برای 
حل مشکلات این زنجیره ، باید تمام جزئیات 
مدنظر قرار گیرد و شــرایط کلیه بخش های 

این زنجیره بررسی شود .
منصور یــزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن 
اصفهان نیز در این دیدار اظهار داشت : ذوب 
آهن اصفهان تنها شرکت بزرگ فولادی کشور 
است که از شیوه کوره بلند استفاده می کند 
، شیوه ای که بیش از ۹0 درصد فولاد دنیا را 
شــامل می شود ، به همین دلیل صدای این 
شرکت شنیده نشده و مشکلات آن دیده نمی 
شود .وی افزود : بورس کالا به خوبی می تواند 
ایجاد شفافیت کند اما  قیمت گذاری دستوری 
، نه تنها به نفع مصرف کننده نیســت ، بلکه 

ایجاد رانت می کند .
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با تاکید بر 
اجرای کامل تعهدات این شرکت جهت عرضه 
محصولات در بورس کالا و تامین نیاز داخل ، 
اظهار داشت : صادرات برای صنایع فولادی به 
ویژه ذوب آهن اصفهان ، که ارز مورد نیاز خود 
را از این طریق تامین می کند ،  بسیار حیاتی 
است ، ضمن اینکه تولید فولاد کشور مازاد بر 
نیاز داخل است و تامین ارز در شرایط تحریم 
های ظالمانه ، برای کشور ضرورت بسیار دارد .

یــزدی زاده اظهــار داشــت : صــادرات 
محصــولات با ارزش افزوده بــالا ، ارز آوری 
خوبی برای کشــور به دنبــال دارد و این امر 

مستلزم تامین مواد اولیه است .
وی افــزود : ذوب آهن اصفهان به جهت 
استفاده از شــیوه کوره بلند در تولید فولاد 
برخلاف سایر واحدهای فولادی کشور از یارانه 
انرژی برخوردار نیســت . در واقع هزینه مواد 
اولیه و انرژی برای این شرکت مطابق قیمت 
های جهانی است و این امر رقابت را برای ذوب 

آهن اصفهان سخت می کند .

در بازدید دو نماینده مجلس شورای اسلامی از ذوب آهن اصفهان عنوان شد :

هدفمجلس،انتفاعتولیدکنندهومصرفکنندهفولادوساماندهیبازاراست

مدیر منطقه ۹ شهر اصفهان:

بودجه۹۹منطقه۹بیشاز100درصدمحققشد

رئیس اتاق بازرگانی اصفهان در دیدار با سفیر ایران 
در گرجستان، بر ضرورت برقراری نظام تعرفه ترجیحی 

مناسب میان دوکشور تاکید کرد. 
مســعود گلشــیرازی در این دیدار با بیان اینکه 
عــدم اعطای مجوز لازم  بــرای حضور ایرانیان مقیم 
گرجســتان، پس از شــیوع ویروس کرونا مشکلات 
زیادی را برای این افراد به وجود آورده است، خواستار 
پیگیری و رفع این مشکلات از سوی سفیر ایران در این 
کشور شد.  وی افزود: با وجود محدودیت های ایجاد 
شده در زمان شــیوع کرونا، اتاق بازرگانی اصفهان از 
این محدودیت ها برای ایجاد اقدامات تســهیلی برای 
افزایــش اطلاعات تجار و فعــالان اقتصادی از طریق 
برگزاری وبینارهای آموزشــی با حضور سفرای ایرانی 

کشورهای مختلف استفاده نموده است.  
رئیس اتــاق بازرگانی اصفهان، برگــزاری وبینار 
مشترک سفیر ایران در گرجستان و فعالان اقتصادی 
اســتان اصفهان را فرصت مغتنمی بــرای کمک به 

استفاده از پتانسیل های دو کشور بیان نمود.  
گلشــیرازی در ادامــه بر ضرورت برقــراری نظام 
تعرفه ترجیحی مناســب میان دو کشور تاکید نمود 
و گفت: این امر در کنار تفاهم نامه اســتاندارد برای 
ورود کالاها، بر حضور موثر در بازار گرجســتان بسیار 

تاثیرگذار خواهد بود.  
وی با اشاره به تجربه موفق سرمایه گذاران ایرانی 
در گرجستان؛ به¬ویژه در حوزه کشت فراسرزمینی، 
ایجاد بانک اطلاعاتی جامع از پتانسیل¬های موجود 

در دو کشور را حائز اهمیت دانست.  
گلشــیرازی تصریح کــرد: در رویارویی اقتصادی 
موجود باید هدفمند حرکت نمود و »کالا«، » بازار «، 
» مشتری « و  »مقصد «  چهار رکنی هستند که اگر 
به درستی مشخص و برنامه ریزی شوند، می توان به 

نتایج بهتری در حوزه صادرات دست یافت. 
گلشــیرازی بــا تاکید بر اینکه در اتــاق بازرگانی 
دوره نهم ســعی کــرده ایم ترس از صــادرات را در 
فعالان اقتصادی از بین ببریم، گفت: شــتاب دهنده 
های صادراتی به همیــن منظور در اتاق اصفهان راه 

اندازی شدند.  
اکبر قاسمی، ســفیر ایران در تفلیس نیز ظرفیت 
سازی از طریق احیاسازی پتانسیل های بالقوه ایران 
با استفاده از تقویت پیوندها، خلق فرصت ها و فعالیت 
های جدید در حوزه های مختلف و اســتفاده از همه 
ظرفیــت های موجود را از اهداف ســفارت ایران در 

گرجستان بیان نمود و این امر را نیازمند طراحی بسته 
جامــع از مجموعه فعالیت هایی با برنامه ریزی دقیق 
دانست و افزود: ما به دنبال فعال کردن ظرفیت های 
مناسبات دو کشور در تمامی حوزه ها هستیم.  سفیر 
ایران در تفلیس با بیان اینکه تمامی تحولات موجود 
در منطقه، نشان دهنده بازیگری خلاق و تاثیرگذار در 
حوزه قفقاز خواهد بود، افزود: گرجستان به مواد اولیه و 
کالاهای واسطه ای ایران برای پروسه بازسازی نیازمند 
بوده و محدودیت های اعمالی برای تردد کامیون های 
ایرانی از سوی این کشــور نیز به افزایش بهای تمام 
شده کالاها برای طرف گرجی منجر شده است.  وی 

مذاکرات با این کشور و تعامل براساس احترام و منافع 
متقابل را، راهگشای تحقق توسعه مناسبات دوکشور 
خواند و تاکید کرد: با گفتمان صحیح اقناعی، شکیبایی 
و هوشمندی می توان تعاملات دو کشور را احیا نمود.  
قاســمی در ادامه بر بهره گیــری از ظرفیت های 
اســتان های همجوار تاکید کرد و گفت: برای احیای 
روابط دو کشور با کمترین هزینه می توان از ظرفیت 

های این استان ها استفاده کرد.  
سفیر ایران در گرجستان خواستار ایجاد سازوکاری 
از ســوی اتاق بازرگانی اصفهان برای معرفی پتانسیل 
های این اســتان به دو زبان گرجی و انگلیسی ظرف 
مدت یکماه شد.  همچنین با توجه به ضرورت تسهیل 
دسترســی فعالان اقتصادی کشــور به آخرین اخبار، 
تغییرات قوانین، رویدادها و فرصت های تجاری کشور 
گرجســتان؛ مقرر شد مکانیزم لازم برای تبادل اخبار 
تجاری و حضور نمایندگان اتاق های بازرگانی، سفارت 
ایران در گرجســتان و نمایندگی هــای وزارت امور 
خارجه اســتان ها به منظور تبادل اطلاعات موردنیاز 
فعالان اقتصادی ایجاد شــود.   قاسمی از ارائه بسته 
گزارشــی از وضعیت اقتصادی و تجاری گرجســتان 
به صورت مســتمر به اتاق های بازرگانی چند استان 
پایلوت از سوی سفارت خبر داد و ابراز امیدواری نمود 
با تبادل اطلاعات به روز می توان به توسعه تجاری و 

اقتصادی طرفین پرداخت. 
احمد پزنده، رئیس کمیســیون تجارت، خدمات و 
ارتباطات اتاق بازرگانی اصفهان نیز در این جلســه با 
اشاره به نقش مهم رایزنان اقتصادی در توسعه روابط 
تجاری طرفین، خواستار برقراری تعامل هرچه بیشتر 
رایزن اقتصادی این کشــور با اتاق بازرگانی اصفهان 
 و برگزاری جلســات مجــازی با فعــالان اقتصادی

 استان شد.

دیداررئیساتاقبازرگانیاصفهانباسفیرایراندرگرجستان

 فرمانده بسیج ادارات کل استان گلستان :
نقش مخابرات در پیشگیری از شیوع ویروس کرونا ارزشمند است

درجلسه ای با حضور فرمانده بسیج حوزه شهید بهشتی ادارات کل استان 
گلستان ، به  نقش ارزنده مخابرات در پیشگیری از شیوع ویروس کرونا اشاره شد.

مومنی :گلستان  - به گفته روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان در 
جلسه ای که با حضور سرهنگ تناور فرمانده بسیج حوزه شهید بهشتی ادارات 
کل اســتان گلستان تشکیل شــد ، ابتدا مهندس غلامعلی شهمرادی با اعلام 
آمادگی مخابــرات در جهت ارائه خدمات بصورت غیر حضوری و عدم مراجعه 
مشتریان به ادارات مخابرات و کاهش تردد در سطح شهر گفت : خدمات غیر 
حضوری مخابرات برای رفاه حال مشتریان در نظر گرفته شده است و مردم با 
استفاده از ســامانه های مختلف میتوانند خدمات مخابراتی مورد نیاز خود را 

دریافت دارند و از مراجعه به مراکز مخابراتی اجتناب نمایند. 
همچنین سرهنگ تناور با اشاره به نقش اثرگذار مخابرات در ارائه سرویس 
اینترنت و ارتباطات مخابراتی که زمینه را برای کسب و کارهای اینترنتی فراهم 
کرده گفت : تامین زیرساختهای مورد نیاز در دنیای دیجیتال برعهده مخابرات 
است و این مهمترین و ارزنده ترین نقش در پیشگیری از شیوع ویروس کرونا می 
باشد و مخابرات منطقه گلستان نیز در این زمینه بسیار موفق عمل کرده است .

فرماندار: پنج هزار و ۱۹ شغل در همدان ایجاد شده است
 فرماندار همدان از تحقق ۸0 درصدی اشــتغال شهرستان خبر داد و گفت: 
از ابتدای سال جاری تاکنون برای پنج هزار و ۱۹ نفر در سطح شهرستان شغل 

ایجاد شده است.
حسین افشاری در کارگروه اشتغال و سرمایه گذاری شهرستان اظهار داشت: 
تعهد اشــتغال همدان در سالجاری ۶ هزار و 2۹۶ نفر تعیین شده است که با 
کمک دستگاه های اجرایی و بانکها تاکنون بخش اعظم آن محقق شده است.او 
تاکید کرد: آمار اشتغال به صورت منظم و مستمر توسط دستگاه های اجرایی 

در سامانه رصد ثبت می شود.
فرماندار همدان افزود: از آمار فوق ســه هزار و ۶00 نفر بیمه شــده اجباری 

جدید هستند که معادل ۷2 درصد اشتغال ایجاد شده در سالجاری است.
افشــاری با اشاره به اقدامات فرهنگ سرای کســب و کار خاطرنشان کرد: 
حمایت از کســانی که در زمینه مشاغل خرد و خانگی آموزش می بینند باید 

توسط دستگاههای اجرایی مربوطه به صورت ویژه انجام شود.
بازنگری طرح جامع شهر همدان در کاهش نرخ بیکاری و مسکن تاثیر دارد

نماینده مردم همدان در مجلس شورای اسلامی نیز گفت: با وجود مشکلات 
اقتصادی و اعتباری همه طرحهای عمرانی و اقتصادی مهم ما در مرکز اســتان 

با زمانبندی مشخص فعال است.
حمیدرضــا حاج بابایی با بیان اینکه همدان به یک کارگاه کار بزرگ تبدیل 
شده است افزود: جذب اعتبارات ملی باید از اولویت های مدیران استان همدان 

باشد تا طرح های عمرانی در حال اجرا شتاب بگیرد.
او یادآوری کرد: پیگیر طرح جامع شهر همدان هستیم تا از این طریق یک 

هزار و 500 هکتار به محدوده شهر همدان اضافه شود.
کاهش قیمت مسکن و ایجاد افزون بر سه هزار شغل در زمینه های مختلف از 
تاثیرات بازنگری طرح جامع شهر همدان است که حاجی بابایی به آنها اشاره کرد. 

6۰ درصد سهمیه روغن تعاونی  روستایی کردستان توزیع شد
 مدیرعامل اتحادیه تعاونی های روســتایی کردستان گفت: حدود ۶0 درصد 
ســهمیه روغن مایع اختصاصی به تعاونی های روســتایی در این استان توزیع 
شده است.یدالله غفاری اظهار داشت: ۳0 تن روغن مایع در قالب سهمیه اوایل 
هفته جاری در اختیار اتحادیه تعاونی های روســتایی اســتان قرار گرفت تا در 

بین تعاونی های روستایی توزیع شود.
وی با اعلام اینکه تاکنون حدود ۶0 درصد میزان ســهمیه روغن اختصاص 
داده شــده به اســتان در تعاونی های روستایی توزیع شــده است، افزود: فعلا 
سهمیه شرکت های تعاونی واقع در شهرستان های کامیاران، قروه، بیجار، سقز 

و دهگلان توزیع شده است.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های روســتایی استان کردستان با اشاره به اینکه 
ســهمیه دیگر شهرســتان ها هم در حال توزیع اســت، اضافه کــرد: اتحادیه 
شــرکت های تعاونی سنندج روز شــنبه 2۴ آبان سهم ۶ تُنی روغن مایع خود 

را دریافت می کنند.
غفاری یادآور شد: علاوه بر این سهمیه در بازارچه محصولات کشاورزی واقع 

در خیابان حاجی آباد سنندج، 20 تن روغن مایع را توزیع کردیم.
وی با بیان اینکه هر شــرکت تعاونی ۳0 تا ۴0 روســتا را زیر پوشــش دارد، 
تاکید کرد: البته ۳0 تن جوابگوی نیاز همه روستاهای استان نیست ولی برای 
تامین نیاز روستاییان توزیع اقلام اساسی همچون روغن بطور مستمر و نوبتی 
انجام می شود.استان کردســتان دارای ۱0 شهرستان، ۳2 شهر، ۳۱ بخش، ۸۶ 
دهستان، یک هزار و ۷00 روستای دارای سکنه است و بر اساس سرشماری نفوس 
و مســکن ســال ۱۳۹5 دارای یک میلیون و ۶0۳ هزار و ۱۱ نفر جمعیت است 
که ۷0 درصد از این افراد در شهرها و ۳0 درصد نیز در روستاها ساکن هستند.

رضایت مردم سنندج از کیفیت آب شرب بیشتر شده است
 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب کردستان گفت: براساس بررسی های انجام 
شده، تماس  شهروندان سنندجی در خصوص کیفیت آب شرب این شهر نسبت 

به گذشته کاهش یافته و رضایتمندی بیشتر شده است.
محمدحسین محمدی گفت :آبان پارسال طعم و بوی آب شرب سنندج در 
وضعیت حاد قرار داشت اما امسال بسیار بهتر شده است و کاهش تماس های 

شهروندان، نشان از ارتقا کیفیت آب این شهر دارد.
وی به تغییر مثبت کیفیت آب شــرب سنندج بعد از پمپاژ آب از سد آزاد 
به سد قشلاق طی یک ماه اخیر اشاره کرد و افزود: در حال حاضر 2 مترمکعب 

در ثانیه آب از سد آزاد وارد مخزن سد قشلاق می شود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب کردستان یادآور شد: تا زمانیکه ورودی سد 
قشلاق بر اثر بارندگی ها به حد نرمال و قابل قبول برسد، انتقال آب از سد آزاد 

به سد قشلاق ادامه می یابد.
محمدی تاکید کرد: هر چه ســطح آب ســد قشلاق پایین می آید، طعم و 
بوی آن هم شــدیدتر می شود، بنابراین انتقال آب از سد آزاد به آن، باعث شده 
است سطح آب قشلاق کمتر افت کند که این کار بطور قطع مانع از شدیدتر 

شدن طعم و بوی نامطلوب آب می شود.

 



۷

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/08/24

شماره : 949

فوتبالایرانمبتنیبرسیستمنیست

گزارشسایتاسپانیاییاز10حقیقتجالبزندگیعلیدایی
یک سایت اسپانیایی به تشــریح ۱0 حقیقت جالب 

زندگی علی دایی پرداخت.
به گزارش سایت futbolsapiens، علی دایی نامی است 
که کریستیانو رونالدو این روزها به دنبال شکستن رکورد 
گلزنی او اســت. ماشین گلزنی این زمان در حال تعقیب 
رکورددار گلزنی تیم ملی ایران است که در سال 200۶ با 

۱0۹ گل بین المللی بازنشسته شد. 
CR۷ در حــال حاضــر ۱02 گل ملی در کارنامه خود 
دارد و هفت گل تا رســیدن به دایی فاصله دارد. رونالدو 
برابر آندورا در حالی که به عنوان بازیکن تعویضی به زمین 
آمد، گلزنی کرد و دیدار برابر فرانســه و کرواسی را نیز در 
پیش دارد. احتمالا رونالدو در سال 2020 از افسانه آسیا 
پیشی نخواهد گرفت، اما به اندازه کافی نزدیک خواهد شد 

تا بتواند اثر خود را بگذارد.
مطمئناً آن را خوانده اید: دایی در سال ۱۹۶۹ در اردبیل 
ایران متولد شد. او در  پرسپولیس و السد قطر بازی کرد 
و در آن جا توسط آرمینیا بیله فیلد دیده شد. عملکرد او 
در اولین ســال حضور در بوندس لیگا به قدری خوب بود 
که به امضای قرارداد بایرن مونیخ رسید. پس از یک فصل 
، او به هرتابرلین پیوست سپس بار دیگر به خاورمیانه آمد 

و بعد از چند سال بازی بازنشسته شد.
اما در مورد این اسطوره ایرانی چه می دانیم؟ در زیر ۱0 
کنجکاوی  از بهترین بازیکن تاریخ ایران را مرور می کنیم.

۱( دارای مدرک دانشگاهی است
دایی از دانشگاه صنعتی شریف در رشته مهندسی مواد 
)متالورژی( فارغ التحصیل شد. او از همان ابتدای دوران 
فوتبال خود تحصیل را شروع کرد و توانست در نهایت فارغ 

التحصیل رشته خود شود.

2( یکی از اولین کسانی که جهش »انقلابی« را 
انجام  داد

در دهــه ۹0 معمول نبود که بازیکنی از خاورمیانه به 
یک لیگ اروپایی برود. جهش از قطر به آلمان )الســد به 

آرمینیا در سال ۱۹۹۷( واقعاً انقلابی بود و درهای جهان 
عرب را به فوتبال اروپا باز کرد. این مسیر برعکس شد، وقتی 
فوتبالیست های بزرگ در سالهای پایانی دوران فوتبال خود 
به خاطر دلارهای نفتی بازنشستگی سودمندی را در این 

منطقه دیدند. وی پنج سال در آلمان ماند.

3( مسلمان معتقد 
با بایرن او فقط شش گل به ثمر رساند. با این حال، یکی 
از به یادماندنی ترین دوران او در این تیم زمانی بود که وی 
از نگه داشتن یک لیوان آبجو برای تبلیغات اردینگر امتناع 
کرد، زیرا نوشیدن مشروبات الکلی در اسلام ممنوع است.

4) تقریبا به تمام تیم های آسیایی گل زد
چیزی که در معرفی دایی به آن اشــاره شده است، به 
خصوص وقتی با کریستیانو رونالدو مقایسه می شود این 
اســت که گل های زده شده برابر تیم های قاره وی یعنی 
تیم های  آسیایی بوده است. البته این مشکل دایی نیست و 
تیم ملی ایران برای قاره آسیا است. از مجموع ۱0۹ گل، ۹5 
گل به آسیایی ها، 5 گل به اروپایی ها، ۳ گل به آفریقایی ها، 
2 گل به کشورهای آمریکای جنوبی و ۳ گل به تیم های 

کونکاکاف زده شده است. لائوس و مالدیو تیم هایی بودند 
که دایی با زدن ۸ گل به آن ها رکورد زد. او در سال 2000 

توانست در دیداری دوستانه به مکزیک گل بزند. 

۵( هرگز در جام جهانی گلزنی نکرد
دایی در جام جهانی ۱۹۹۸ فرانســه و آلمان 200۶ با 
ایران بود ولی موفق به گلزنی نشد. در این دو دوره ایران 
توانست در مجموع ۴ گل به ثمر برساند که دایی هیچ کدام 
را به ثمر نرساند. گل های وی در مقدماتی جام جهانی )۳۶(، 
بازی های دوستانه )2۷(، مقدماتی جام ملت های آسیا )2۳(، 
جام ملت های آسیا )۱۴( و بازی های آسیایی )۹( گل بودند.

6( او می گوید ۱۱۱ گل ولی ...
دایی ادعا می کند مجموع گل های او در تیم ملی ایران 
۱۱۱ گل بوده است، اما فیفا می گوید دیدار با افغانستان در 
بازی های آسیایی 2002 یک دیدار زیر 2۳ سال بوده است 

و آمار این دیدار محاسبه نمی شود. 

۷( زندگینامه طولانی 
در ۷ آوریل 200۸، دایی اعلام کرد که شروع به نوشتن 

زندگی نامه خود کرده است که در مارس 20۱0 منتشر 
می شــود، و با وجود تأمل در »خاطرات تلخ و شیرین« ، 
وی اظهار کرد که »برخی از اســرار خود را در قلب خود 
برای همیشه نگه می دارد«. این کتاب ، ده سال بعد ، هنوز 

منتشر نشده است.

۸( اولین آسیایی در لیگ قهرمانان اروپا 
در تاریخ ۳0 سپتامبر ۱۹۹۸، در دوئلی که بایرن مونیخ 
مقابل منچستر یونایتد به تساوی 2-2 دست یافت ، دایی 
در دقیقه ۶۳ به جای کاســتر یانکر وارد زمین شد. طبق 
گفته یوفا، وی اولین آسیایی بود که در لیگ قهرمانان اروپا 
ظاهر شد. او در 5 دیدار در آن فصل گلی به ثمر نرساند. 

۹( از شکستن احتمالی رکوردش توسط رونالدو 
ناراحت نیست

دایی عنوان کرده است به این رکورد افتخار می کند و از 
شکستن رکوردش توسط کریستیانو رونالدو نراارحت نیست 
و خوشحال نیز اســت که یک بازیکن بزرگ رکورد او را 
می شکند چرا که رونالدو یکی از ۳ بازیکن برتر تاریخ است.

۱۰( او دو بار با رکورد برابر شد
 Four Four Two این بهترین حکایت او است و توسط
انتخاب شــد: رکورد ۸۴ گل بین المللی فرنس پوشکاس 
۴۷ سال پابرجا بود. در نوامبر 200۳، دایی ۸۳ گل برای 
ایران به ثمر رسانده بود و در بازی رفت جام ملت های آسیا 
برابر کره شــمالی با رکورد  پوشکاش برابر شد. هواداران 
ایرانی با پرتاب یک ترقه به زمین مســابقه ، یک بازیکن 
کره شــمالی را مورد اصابت قرار دادند. میهمانان زمین را 
ترک کرده و از بازگشت خودداری کردند. کره شمالی به 
مدت یک سال از مسابقات بین المللی کنار گذاشته شد 
و ایران یک پیروزی ۳ بر صفر به دست آورد. اما گل دایی 
حذف شــد. در ادامه دایــی در بازی بعدی برابر لبنان در 
 بیروت توانست بار دیگر به رکورد پوشکاش برسد و گلزنی 

کند و از او عبور کند.

مربی پیشین تیم ملی فوتبال ایران گل 
نخســت این تیم را حاصل تمرین و تکرار 
بسیار زیاد دانست که توسط کاوه رضایی در 

تمرینات تیمش انجام شده است.
بیژن ذوالفقارنســب درباره پیروزی تیم 
ملی ایران مقابل بوسنی با ارائه یک ترکیب 
جدیــد گفت: در حال حاضر قضاوت درباره 
عملکرد تیم ملی خیلی سخت و زود است. 
هیچ سیستم و  روشی در کوتاه مدت برای 
تعداد زیادی از بازیکنان قابل اجرا نیســت. 
ما باید بپذیریم که فوتبال ملی و باشگاه ما 
متکی به سیستم – همانند کشورهای صاحب 

سبک در فوتبال – نیست.
مربی پیشین تیم ملی ایران تاکید کرد: 
فوتبال ایران متکی بر شرایط بدنی بازیکنانی 
اســت که به بازی گرفته می شوند. با وجود 
تعــداد زیادی بازیکن فداکار و دونده که در 
طول بازی فعالیت بالایی دارند، توانســتیم 
نتایج خوبی را کســب کنیم.  با این وجود 
بازیکنــان ما به لحاظ فنی در ســطح بین 

المللی نیستند.
او با اشــاره بــه کیفیت بازی بوســنی 
خاطرنشان کرد: اگر سه سطح بین المللی را 
قائل باشیم، بوسنی در رده سوم قرار دارد و 
زیاد متکی بر سبک خاصی از بازی فوتبال 
نیست. بوسنی در جام جهانی آرژانتین ما را 
برده بود و در آن مســابقات از شرایط بسیار 

متفاوتی برخوردار بود و بهتر از تیمی بود که 
دیشب به میدان رفت.

ذوالفقارنسب در واکنش به اینکه بوسنی 
در برابر ایران از ۹ بازیکن اصلی خود استفاده 
نکــرده بود، گفت: به هر صورت این تیم در 
قــد و اندازه های تیمی کــه در جام جهانی 
بازی کرد و ما را تحت فشــار گذاشت و سه 

گل زد، نبود. به لحاظ اســم و وضعیت بین 
اللملی هم بازیکنان بوسنی شناخته شده و 
دارای ســطح فنی بالایی نبودند. از طرفی 
آن ها خیلی زود گل خوردند و نتوانستند ما 

را تحت فشار بگذارند.
این کارشناس فوتبال عملکرد ایران را در 
برابر بوسنی مثبت ارزیابی کرد و افزود: این 

نتایج نباید ما را متوقع کند و انتظار داشته 
باشیم که در بازی های رسمی و دشوارتر از 
این هم به راحتی به پیروزی برســیم. البته 
شــرایط تیم ملی روزبه روز بهتر می شود و 

امیدوارم که روی همین منوال جلو برود.
وی ادامه داد: شرایط فنی ایران وابسته به 
دو موضوع مهم است. در درجه اول شرایط 

بدنی بازیکنان و میزان دوندگی و در درجه 
دومی سیستم بازی تیم ملی در موفقیت تیم 

ملی اهمیت بالایی دارند.
ذوالفقارنسب درباره ترکیب و تاکتیک تیم 
ملی گفت: اینطور به نظر می رسید که دیشب 
شــجاع  خلیل زاده تبدیل به یک دفاع چپ 
کلاسیک شده است و میلاد محمدی به او 
کمک می کند. ما تقریبا با ترکیب ۴-۳-2-۱ 
بازی می کردیم. در طول بازی خیلی خوب 
جمع می شــدیم و بازیکنان به علت حضور 
در دوران کارلوس کی روش، در این تاکتیک 
موفق و خوب توجیه شده بودند. سازماندهی 

دفاعی ایران خوب بود.
این کارشــناس فوتبال دربــاره درباره 
گل های ایرانــی روی بازپس گیری توپ از 
خط دفاعی بوسنی گفت: ما بازیکنان باهوشی 
داریم. بازیکنانی که در خارج از کشور حضور 
داشــتند، در این گل موثر بودند. مشخص 
است که آن ها از تمرینات بهتر و توصیه های 
صحیح تری از مربیان خارجی خود نسبت به 

مربیان باشگاهی ما دریافت می کند.
مربی پیشین تیم ملی گل نخست ایران را 
کاملا هوشمندانه، زیرکانه و استثنایی قلمداد 
کرد و گفــت: کاوه رضایی قبل از اینکه به 
دروازه برسد و شوت بزند، مسیر گل را مرور 
کرده بود و آگاهی محیطی بالایی از وضعیت 
خود داشــت. این مسائل ناشی از تمرین و 
تکرار اســت. کاوه رضایی این نوع گل را در 

تمرینات به کررات مرور کرده است.

سیاوش علیمردانی  

آخرینوضعیتپروندهشکایتازویلموتس

فوتبالهمعذرخواهیمیخواهدآقایوزیر!

فدراســیون فوتبال با صدور اطلاعیه ای از رســانه ها خواســت قبل از 
مشخص شــدن نهایی رای پرونده شکایت از ویلموتس گمانه زنی بدون 

مستندات نداشته باشند. متن این اطلاعیه به شرح ذیل است:
 ۱- به اطلاع می رســاند پس از ابلاغ خلاصــه رای مربوط به پرونده 
مارک ویلموتس، شــرح کامل رای نیز که از ســوی کمیته وضعیت فیفا 
صادر شــده، به فدراســیون فوتبال ابلاغ گردیده و از تاریخ ۱۳ آبان، این 
تصمیم ظرف مدت 2۱ روز قابل تجدید نظرخواهی در دیوان داوری برای 

ورزش خواهد بود.
 2- از زمان ابلاغ خلاصه رای و شــرح کامل آن، فدراســیون فوتبال 
اقدام به بررســی و انجام مقدمات لازم برای طرح دعوا در دیوان داوری 

بــرای ورزش )cas( نموده و در این خصوص از تمام ظرفیت های موجود 
در کشــور از جمله معاونت حقوقی ریاســت جمهوری، وزارت ورزش و 
جوانان و نیز وکلای حقوق ورزشی ایرانی و دفاتر حقوق ورزشی خارجی 

استفاده می نماید.
 ۳- در این راستا فدراسیون فوتبال، ظرف مدت مقرر قانونی، تجدیدنظر 
خواهی خود را در دیوان بین المللی داوری برای ورزش، ثبت و با عنایت به 
موارد قید شده در شرح دادنامه، با استفاده از مستندات موجود و لوایحی 
که در دســت تهیه اســت، با حداکثر توان در طول فرآیند رسیدگی، با 
کمک مشاوران و حقوقدانان حاذق داخلی و خارجی، تمام تلاش خود را 

در جهت نقض دادنامه صادر شده، معمول خواهد کرد.

 ۴- با عنایت به عدم قطعیت رای در برهه کنونی و نظر به جلوگیری 
از ورود خدشــه به فرایند دفاع در پرونده در مرحله تجدیدنظرخواهی در 
CAS و از آنجا که بیان و ارائه مطالب مربوط به پرونده، می تواند در فرایند 
رسیدگی قابل استناد قرار بگیرد، از رسانه های معتبر داخلی انتظار می رود 
جهت حفظ منافع ملی، از گمانه زنی های غیر قطعی، انتشار اسناد، مدارک 
و مطالــب مربوط بــه پرونده، تا قبل از اتمام فرایند دادرســی در دیوان 
بین المللی داوری برای ورزش، خودداری نمایند، بدیهی اســت که اطلاع 
رســانی دقیق و تحلیل موارد ماهیتی و حقوقی، بعد از اتمام فرایند دفاع 
و رسیدگی، توسط فدراسیون به طور کامل انجام خواهد شد و رسانه های 

محترم نیز می توانند به بررسی دقیق و کامل موضوع اقدام نمایند.

اســماعیل حیدرپور : چندی قبل جناب آقای رزم حسینی وزیر محترم 
صمــت در مصاحبه ای بابــت کیفیت پایین اتومبیل هــای ایرانی از مردم 
عذرخواهی کردند؛ کاری که شــاید خیلی ها انتظارش را نداشــتند و اصلا 
فکر نمی کردند که یک وزیر حاضر به عذرخواهی از مردم شــود، اما جناب 
آقای رزم حسینی با بزرگواری تمام این کار را انجام دادند تا راه درست را 
به سایر مسوولان و وزرای دولت نشان دهند. بابت این حرکت کمتر دیده 
شــده باید به آقای رزم حسینی آفرین گفت و کار بزرگش را ستود؛ مردی 
که در مناصب قبلی هم نشان داده بود اهل کارهای بزرگ است و می تواند 
قدم های بزرگی برای کشور عزیزمان بردارد. در این مطلب روی سخن ما با 

خود آقای رزم حسینی عزیز است. 
 ایشــان به درســتی در بحث کیفیت پایین خودروهای داخلی از مردم 
عذرخواهی کردند ؛ اما باید یادآوری کنیم که در فوتبال و در زیر مجموعه 
ایشان هم نیاز به یک عذرخواهی بزرگ دیده می شود. متاسفانه در تیم های 

ســایپا و پیکان رفت و آمدهایی انجام می شــود که هیچ کس دلیل واقعی 
آن را نمی داند. یک روز حبیب کاشانی می آید و روز دیگر بدون سر و صدا 

می رود. یک روز اکبر محمدی بدون اینکه کســی دلیلش را بداند ناگهان 
مدیرعامل پیکان می شود و آن تصمیمات را می گیرد. اگر حبیب کاشانی و 
حمیدرضا گرشاســبی خوب نبودند پس چرا آمدند و اگر خوب بودند پس 
چرا نماندند تا به کارهای درســتی که انجام می دادند ادامه دهند. در تیم 
پیکان عبدالله ویســی واقعا کار بزرگی انجام داد و این تیم را در لیگ برتر 
فوتبال ایران حفظ کرد ؛ اما ناگهان با تصمیمی عجیب از پیکان جدا شــد 
تا یک مربی دیگر جایش را بگیرد. ســوال افکار عمومی این است که مگر 
ویسی بد کار کرده بود؟ چرا اکبر محمدی که در کمیته های فنی و جوانان 
فدراســیون فوتبال بود سر از صندلی مدیریت باشگاه پیکان درآورد آیا او 
انتخاب مناســبی برای پیکان بود؟ آیا گرشاســبی بد کار کرده بود؟ اینها 
ســوالاتی است که افکار عمومی ازجناب آقای رزم حسینی دارند و انتظار 
 می رود ایشان با همان سعه صدر همیشگی و مدیریت خاص خود به بررسی 

تمام جوانب بپردازند.

 تصمیم درمورد تیم ملی بعد از کرونا
نایب رئیس فدراسیون ووشو گفت: دومین دوره رقابتهای مجازی را در دو بخش تالو و ساندا این بار در دو مرحله استانی و کشوری برگزار خواهیم کرد.حسین اوجاقی با بیان مطلب فوق گفت: شیوع ویروس کرونا در سطح دنیا باعث 
شد تا رقابتهای ووشو هم مانند اغلب رشته های رزمی به تأخیر بیفتد و برای آنکه دوستداران ووشو از ورزش دور نباشند فعالیت خود را در بخش مجازی گسترش دادیم.وی ادامه داد: کرونا این فرصت را نه برای ما که برای همه مردم 
دنیا ایجاد کرده تا با تغییر نگرش به موضوع سبک زندگی خود را تغییر دهند. اکنون اکثر فعالیت ها مجازی شده و می توان با بهره گیری از فضای گسترده آن خیلی کارها را به سرانجام رساند.نایب رئیس فدراسیون ووشو افزود: در ووشو 
علاوه بر دوره های بازآموزی و آموزشــی در بخش های مربیگری و داوری که به صورت آنلاین برگزار کردیم، یک دوره هم مســابقات مجازی داشــتیم که خیلی مورد استقبال قرار گرفت و بازخورد خوبی از سوی ووشوکاران سراسر کشور 
داشتیم. همین موضوع ما را بر آن داشت که دومین دوره آن را این بار به سبکی دیگر برگزار کنیم.اوجاقی ادامه داد: در این دوره مسابقات به صورت آزاد برگزار نمی شود. ابتدا رقابتها در سطح استانی برگزار می شود و در نهایت تیم های 

منتخب استانی به مرحله بعد که رقابتهای کشوری است، راه پیدا می کنند. در این بخش هم مسابقات تالو دانشجویی هم خواهیم داشت.

 VAR اعتراض سرمربی آرژانتین به نحوه عملکرد  
لیونل اسکالونی پس از تساوی آرژانتین مقابل پاراگوئه نسبت به نحوه عملکرد 

VAR اعتراض کرد.
به گزارش اوله، تیم ملی فوتبال آرژانتین در ســومین بازی اش در انتخابی جام 
جهانی 2022 برابر پاراگوئه یک بر یک متوقف شد و با هفت امتیاز در صدر جدول 
قرار گرفت. لیونل اسکالونی پس از بازی گفت: ۱5 دقیقه نخست خوب نبودیم. حریف 
مالکیت توپ را در اختیار داشت و سپس متاسفانه اسکیل پالاسیوس آسیب دید. 
نمی خواهم بگویم که با حضور لو سلسو تیم بهتر شد اما واکنش متفاوتی نشان  داد.

سرمربی تیم ملی آرژانتین افزود: تیم حریف توپ را خوب به چرخش می انداخت 
و توانســت به لطف پنالتی یک بر صفر پیش بیفتد. پس از این گل بازی کاملا در 
اختیارمان بود. تیم واکنش نشــان داد، موقعیت گل داشــتیم و توانستیم بازی را 
مساوی کنیم و می توانستیم با برتری نیمه اول را به پایان برسانیم. نیمه دوم هم 

کاملا در اختیار ما بود.
 VAR در این دیدار تعیین کننده بود و پس از پنالتی پاراگوئه، گل لیونل مسی را 
به خاطر خطایی که 2۷ ثانیه قبل رخ داده بود مردود اعلام کرد. سرمربی آرژانتینی 
نسبت به معیار این فن آوی اعتراض داشت و گفت: باید در رابطه با VAR یکپارچگی 
وجود داشته باشد. در خیلی از صحنه ها می تواند وارد شود که این اتفاق رخ نمی دهد. 
درباره باور خوب یا بد صحبت نمی کنم. در این بازی یکی از بازیکنان مان را برای 

ماه ها از دست دادیم. آنخل رومرو به پالاسیوس ضربه زد اما VAR دخالتی نکرد. 
اسکالونی در پایان اظهار کرد: پنالتی را می/ توانستد اعلام کنند و هم می توانستد 
نگیرند. از نظر من پنالتی نبود. در رابطه با گل ما که مردود اعلام کردند به نظرم 
درست بود چون اگر صحنه ها را به صورت آهسته بازبینی کنند همیشه خطایی وجود 
خواهد داشــت. خیلی تاخیر داشتند. باید یک زمان مشخص را تعیین کرد. تعداد 
پاس ها از زمان خطا تا وقتی که توپ به گل تبدیل می شود باید محاسبه شود. باید 
یکپارچگی باشد. توپ به هر جا می رود. در میانه میدان پاس های زیادی رد و بدل شد.

 راشفورد بازی های پیش رو تیم ملی کشورش را از دست داد
مهاجم منچستریونایتد به دلیل مصدومیت نمی تواند در لیگ ملت های اروپا به 
میدان برود.به گزارش دیلی تلگراف،  مارکوس راشفورد، مهاجم انگلیس در مسابقات 
لیگ ملت های یوفا مقابل بلژیک و ایسلند بازی نخواهد کرد. این خبر توسط سرویس 
مطبوعاتی اتحادیه فوتبال انگلیس )FA( گزارش شــده است.راشفورد در ماه نوامبر 
در ترکیب گرت ساوت گیت قرار گرفت، اما به دلیل مصدومیت شانه در لیگ برتر 
انگلیس بین منچستر یونایتد و اورتون، در بازی دوستانه مقابل ایرلند حاضر نشد و 
کلورت لاوین، مهاجم اورتون به جای او در ترکیب قرار گرفت.اتحادیه فوتبال انگلیس 
مشخص نکرد که مصدومیت مارکوس چقدر جدی است ولی اعلام کرد این بازیکن 
در دیدارهای پیش روی انگلیس در لیگ ملت های اروپا غایب خواهد بود و به میدان 
نمی رود. علاوه بر این، کونور کوادی، مدافع ولورهمپتون در بازی های آینده کمکی به 
انگلیس نخواهد کرد. وی پس از تماس با فردی که ناقل ویروس کرونا بود، مجبور 
به قرنطینه کردن خود شد. در حال حاضر مشخص نیست که آیا خود کوآدی به 

این ویروس آلوده شده است یا خیر.
مطبوعات انگلیس در توییتر تأیید کردند که راشفورد و کوادی برای مسابقات 
آینده در دسترس نخواهند بود.انگلیس در دو دیدار بعدی خود در لیگ ملت های 

اروپا با بلژیک و ایسلند بازی خواهد کرد.

 خامس برای بیش تر بازی کردن از رئال  جدا شد
سرمربی ایتالیایی اورتون بازی کردن بیش تر را دلیل پیوستن خامس رودریگس 

از رئال مادرید به اورتون بیان کرد.
به گزارش ســان، اورتون که در نقــل و انتقالات بازیکنان مهمی چون خامس 
رودریگس و عبدالله دوکوره را به خدمت گرفته اســت شــروع خوبی در لیگ برتر 

جزیره داشت و در هفته اخیر برابر منچستریونایتد شکست خورد. 
کارلو آنچلوتی، سرمربی اورتون درباره پیوستن این بازیکن به تیمش گفت: اول 
از همه، او می خواست باشگاهی پیدا کند که در آن بیش تر از رئال مادرید بازی کند. 
در مادرید، او لحظاتی داشــت که به ندرت به میدان می رفت. او یک چالش جدید 
می خواســت و ناامیدانه می خواست بازی کند و من فکر می کنم او مکان مناسبی 
را پیدا کرد زیرا من را می شناسد و من هم او را می شناسم. این باشگاه می خواهد 
توسعه یابد و یک پروژه بزرگ دارد. فکر می کنم اورتون مکان مناسبی برای نشان 
دادن اســتعداد خود است و مطمئناً این بازیکن بسیار با استعداد است. او فوتبال 
سختی بازی نمی کند،  به راحتی بازی می کند و به نظرم مهره خوبی برای تیم است.

خامس در سپتامبر 2020 به اورتون نقل مکان کرد و موفق شد ۸ مسابقه برای 
این تیم انجام دهد که در آن ها سه گل به ثمر رساند و چهار پاس گل داد.

اورتون در هفته بعد باید برابر فولام قعرنشین به میدان برود و در ادامه با لیدزیونایتد 
بازی خواهد داشــت و برتری در این دو دیدار می تواند اورتون را بار دیگر به جمع 

تیم های صدرنشین برگرداند.

 تاتنهام با مورینیو به دنبال گرفتن جام است
کاپیتان تیم فوتبال تاتنهام امیدوار اســت این تیم بالاخره با ژوزه مورینیو جام 
ببرد.بــه گزارش دیلی تلگراف، هری کین، مهاجم تاتنهام در مورد این که چگونه 
ذهنیت تیم تحت هدایت ژوزه مورینیو باعث شــده است تا این تیم در لیگ برتر 

نتایج خوبی کسب کند صحبت کرد. 
تاتنهام با ۱۷ امتیاز پس از ۸ هفته در رده دوم جدول لیگ برتر قرار دارد. هری 
کین درباره نتایج این تیم در فصل جاری گفت: ما فصل را خوب شروع کردیم، اگرچه 
فکر می کنم هنوز چیزهای زیادی برای پیشرفت داریم. ما راه طولانی در پیش داریم. 
احساس اعتماد به نفس می کنیم، اما در عین حال می دانیم که در لیگ برتر شکست 
دادن دو یا سه مسابقه کافی نیست و چطور همه چیز می تواند خیلی زود تغییر کند. 
چند پیروزی آخر برای تاتنهام مهم بوده است. ما بازیکنانی با تجربه برای رسیدن به 
پیروزی داریم و کادرفنی خیلی خوبی داریم که به بازیکنان اعتماد به نفس لازم را 
می دهند تا بتوانند بدرخشند. او درباره کار کردن با مورینیو در این تیم گفت: بدیهی 
است که مورینیو یک برنده است، او با این ایده آمد که بتواند تاتنهام را به قهرمانی 
برساند، او می خواهد در تاتنهام برنده شود. مورینیو مربی بزرگی است که تجربه 

بالایی دارد، بنابراین فقط می توانیم اعتماد او را به دست بیاوریم. 
تاتنهام بعد از پایان بازی های ملی باید در دیداری حســاس در خانه به دیدار 
منچسترســیتی برود که این دیدار تقابل ژوزه مورینیو و پپ گواردیولا نیز اســت. 
تاتنهام در ادامه در دور برگشت مرحله گروهی لیگ اروپا با لودوگورتس بلغارستان 

دیدار خواهد داشت.

 به قرارداد با سولسشایر پایبند هستیم
مدیر اجرایی منچســتریونایتد اعلام کرد این باشگاه به قرارداد خود با اوله گنار 
سولسشایر سرمربی خود پایبند خواهد بود.به گزارش دیلی میل، منچستریونایتد 
شروع ضعیفی در این فصل داشته است و در ۷ دیدار اول خود ۳ بار متحمل شکست 
شده است. با این حال مدیر اجرایی منچستریونایتد اعلام کرد این باشگاه به قرارداد 
خود با اوله گنار سولسشایر سرمربی خود پایبند خواهد بود. اد وودوارد گفت: انعطاف 
پذیری باشــگاه و تجارت قوی ما هم چنان بنیادی محکم را فراهم می کند و به ما 
اطمینان می دهد که چشم انداز طولانی مدت خود را  چه در زمین و خارج از زمین 
بازی داشته باشیم. ما تشخیص می دهیم که همه باشگاه های فوتبال از نظر اقتصادی 
وضعیت خوبی ندارند و لیگ برتر مسوولیت حمایت از هرم گسترده فوتبال انگلیس 
را بــر عهــده دارد. ما هم چنان به تلاش برای این حمایت ادامه خواهیم داد، هم از 
طریق کمک اضطراری در طی همه گیری  و هم از طریق اصلاحات طولانی مدت 

برای اطمینان از تقویت لیگ برتر.
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واکسن تورم در راه است!

 لایحه »مســئولیت ارائه دهندگان خدمــات حوزه فناوری 
اطلاعات« در دولت بررسی می شود

وزارت ارتباطات و فنــاوی اطلاعات به منظور کاهش نگرانی ها در حوزه 
فضــای مجازی و با هدف مدیریت عقلانــی در جنبه های مختلف کاربردی 
فضای مزبور، لایحه مسئولیت ارائه دهندگان خدمات حوزه فناوری اطلاعات 
را به کمیسیون امور اجتماعی و دولت الکترونیک هیئت دولت ارائه کرده است. 
به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دفتر هیات دولت، فضای مجازی تاثیر بسزایی 
در ســاخت فرهنگ جامعه و به خصوص جوانان کشــور دارد و عدم توجه به 
مولفه های کنترل و مدیریت فضای مجازی می تواند آثار مخربی در فرهنگ 
یک جامعه ایجاد نماید. لذا در راســتای کاهــش و رفع نگرانی های موجود 
در حــوزه فضای مجازی و با هدف مدیریــت عقلانی در جنبه های مختلف 
کاربردی فضای مجازی، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات نســبت به انجام 
مطالعــات جامع و تخصصی با همکاری مرکز پژوهش های مجلس شــورای 
اســلامی، وزارت علوم، تحقیقات وفناوری، پژوهشگاه قوه قضاییه اقدام نمود 
که برآیند مطالعات مذکور، تدوین لوایحی پنجگانه است. از جمله این لوایح، 
لایحه مســئولیت ارائه دهندگان خدمات فناوری اطلاعات و ارتباطات که در 

۴2 ماده تدوین شده است.
این پیش نویس قانونی، مجموعه اصول و قواعدی اســت که نحوه ارائه و 
اســتفاده از خدمات اطلاع رسانی رایانه ای را مقرر می کند. مطابق این لایحه 
پیشــنهادی، ارائه دهنده خدمات اطلاع رســانی رایانه ای عبارت است از هر 
شخص حقیقی یا حقوقی که با راعایت قوانین مربوطه و با استفاده از شبکه 
های اطلاع رسانی نســبت به انجام خدمات »دسترسی«،  »میزبانی یا مرکز 

ذخیره داده« و »ثبت نام دامنه« می پردازد.
کاربر و مشترک این خدمات نیز هر شخصی است که به موجب قرارداد از 
خدمات ارائه دهنده خدمات استفاده می کند، در صورتی که به موجب قرارداد 

نباشد، کاربر نامیده می شود.
حقوق کاربران و مشترکان در برابر ارائه دهندگان خدمات تعریف شده است. 
کلیــه ارائه دهندگان خدمات موظفند آنها را از امکانات فنی و خدماتی که بر 
مبنای نرخ های مصوب ارائه می دهند، آگاه کنند. هم چنین، باید زمینه های 
متعارف آگاهی کاربران و مشترکان خود را از حقوق و وظایفی که به موجب 
این قانون برای آنها به وجود می آید، فراهم کنند. ارائه دهندگان خدمات از سوی 
دیگر موظفند حقوق مادی و معنوی اطلاعاتی را که مشترکان و کاربران مطابق 
این قانون یا قرارداد جهت اطلاع رسانی روی شبکه قرار می دهند، رعایت کنند.

بر اســاس این لایحه،  ارائه دهندگان خدمات فوق می توانند از تجهیزات 
دریافت از ماهواره استفاده کنند و مشمول قانون ممنوعیت بکارگیری تجهیزات 

دریافت از ماهواره نمی شوند.
همچنین، در راستای حفظ حریم ارتباطات خصوصی افراد در شبکه های 
اطلاع رسانی رایانه ای، ارائه دهندگان خدمات موظفند با بکارگیری تجهیزات 
مناسب، ژیام ها و اطلاعات خصوصی را با حفظ تمامیت و محرمانه بودن آن ها 
انتقال دهند. علاوه بر این، جهت افزایش امنیت و سلامت ارتباطات خصوصی در 
شبکه های اطلاع رسانی رایانه ای، ارائه دهندگان خدمات موظفند فناوری های 
رمزگذاری یا رمزنگاری مناسبی را در اختیار کاربران و مشترکان خود قرار دهند.

همچنین، شنود،  افشا، قطع یا ایجاد اختلال یا هرگونه تغییر در ارتباطات 
خصوصی در شبکه های اطلاع رسانی یا اطلاعاتی که منجر به افشای ارتباطات 
خصوصی می شــود فقط با دستور مقام ذی صلاح قضایی امکان پذیر است.   
ضمنا ارائه دهندگان خدمات نمی توانند بدون مجوز قانونی یا رضایت کاربران 
و مشترکان به ارتباطات یا اطلاعات خصوصی ذخیره شده یا درحال انتقال آنه 

ا دسترسی یافته یا آن ها را شنود نمایند.
در مقابل،  کابران و مشــترکان نیز موظفند بر مبنای قرارداد و حوزه مجاز 
خــود به نحوی فعالیت کنند که در فعالیــت ارائه دهندگان خدمات مذکور 
خللی ایجاد نکنند. هم چنین، موظف اند به ارائه دهندگان خدمات، اطلاعات 
شخصی صحیحی ارائه دهند و همواره برای آنها امکان برقراری ارتباط با خود 
را فراهم کنند. در غیر این صورت مسئول عواقب ناشی از آن خواهند بود. در 
غیر این صورت،  به مجازات اخلال کنندگان در سیستم های رایانه ای مندرج 

در قانون مبارزه با جرایم رایانه ای محکوم می شوند.

 تبلیغات پنهانی در اینستاگرام محدود می شود
اینستاگرام در پی تحقیقات دیده بان رقابت انگلیس، متعهد شد تبلیغات 
پنهان از سوی اینفلوئنسرها در این اپلیکیشن اشتراک گذاری عکس و ویدیو 
را محــدود کنــد.  فیس بوک ایرلند که اینســتاگرام را در انگلیس اداره می 
کند، متعهد شده است تغییراتی را صورت دهد  و سازمان رقابت و بازارهای 
انگلیس وعده مذکور را تغییر رفتار مهمی از سوی یک پلتفرم شبکه اجتماعی 
بزرگ توصیف کرده است. دیده بان رقابت انگلیس در بیانیه ای اعلام کرد: با 
تغییرات اینستاگرام، پست کردن یک تبلیغات در این پلتفرم بدون این که به 
عنوان تبلیغات مشخص شود، دشوار خواهد شد. فیس بوک که شرکت مادر 
اینســتاگرام است، از همکاری با سازمان رقابت و بازارهای انگلیس در جهت 
افزایش شفافیت مربوط به ارسال تبلیغات از سوی اینفلوئنسرها استقبال کرد.

ســازمان رقابت و بازارهای انگلیس درباره این که بسیاری از اینفلوئنسرها 
محتوای مربوط به شــرکتها را در اینســتاگرام پست می کنند بدون این که 
مشــخص کنند برای این کار پول یا مشــوقهای دیگــری دریافت کرده اند، 
تحقیقاتی را انجام داده بود. اینفلوئنســرها اگر برای ارســال چنین پستها یا 
خدماتی پول یا مشــوقهای دیگر دریافت می کنند، از این پس باید تایید یا 
فاش کنند. بر اســاس گزارش رویترز، اینستاگرام از فناوری استفاده خواهد 
کرد که مشــخص می کند چه زمانی کاربران به وضوح روشن نمی کنند که 

تبلیغات ارسال می کنند.

 طراحی سیستم نوکیا برای چک ماسک و دمای بدن
شرکت نوکیا سیستم اتوماتی طراحی کرده که از یک دوربین حرارت سنج 
و آنالیز ویدیویی فوری برای تشــخیص نشانه های بیماری کووید ۱۹ و چک 
استفاده از ماسک توسط افراد استفاده می کند.  شرکت فنلاندی نوکیا در تلاش 
برای حمایت از کارکنانی که به محل کار بازگشته اند، این سیستم را مدت دو 
ماه اســت در کارخانه اش در چنای هند بکار گرفته و بیش از 200 هزار نفر 
را در این تاسیسات مونیتور کرده است. این کارخانه که در پی وضع قرنطینه 

از سوی دولت هند، برای مدتی تعطیل شده بود بیش از هزار کارمند دارد.
آمیت شــاه، مدیر بخش آنالیتیک و اینترنت اشیاء نوکیا به رویترز گفت: 
سیستم نوکیا افرادی که حرارت بالایی دارند یا ماسک به صورت نزده اند را 

شناسایی کرده و به مرکز فرمان خبر می دهد. مسائل حریم خصوصی در این 
سیستم رعایت شده و چهره ها برای عمل به مقررات داخلی، محو شده اند و 

از یک محل مرکزی مونیتور می شوند.
شاه گفت: کارخانه ها و مراکز تحقیقات و توسعه نوکیا از این سیستم استفاده 
می کنند و مذاکراتی برای استفاده از این سیستم در آمریکای شمالی، آمریکای 
لاتین و آسیا و در بخشهایی شامل مدارس و ساختمانهای دولتی وجود دارد. 
بر اساس گزارش رویترز، نوکیا اعلام کرده که مشتریان می توانند قابلیتهای 
دیگری مانند نگهداری دستگاه و تهدیدات امنیتی را به این سیستم اضافه کنند.

 یک ایرانی برنده جایزه ســالانه انجمن نجوم و اخترفیزیک 
کره جنوبی شد

یک ایرانی برنده جایزه سالانه انجمن نجوم و اخترفیزیک کره جنوبی شد
آرمان شــفیعلو برنده جایزه علمی برتر انجمــن نجوم و اخترفیزیک کره 

جنوبی در سال 2020 شد. 
جایزه فوق جایزه اصلی سالانه انجمن نجوم و اخترفیزیک کره جنوبی است 
که از ســال 20۱0 اهدا می شــود. این جایزه به محققان برجسته ای که سن 
بالاتر از ۴0 ســال را دارند و مجموع پژوهش های ارزنده ای در زمینه نجوم، 
اختر فیزیک و کیهان شناسی دارند، اعطا می شود. شفیعلو از جوانترین محققان 

برنده این جایزه معتبر است.
بنا بر اعلام انجمن فیزیک، آرمان شفعیلو استاد موسسه نجوم و علوم فضایی 
کره جنوبی است و پژوهش های پیشگامانه ای در حوزه کیهان شناسی از کیهان 
اولیه، تا ساختارهای بزرگ مقیاس کیهانی انجام می دهد. هدف آرمان و گروه 
تحقیقاتی اش فهم عمیق تر مدل اســتاندارد کیهان شناسی و تابانیدن نور بر 

ناشناخته هایی چون انرژی تاریک، ماده تاریک و فیزیک کیهان اولیه است.

 معرفی فناوری هــای کاربردی در حوزه کنترل آلاینده ها در 
پارک پردیس

رویداد معرفی فناوری های کاربردی در حوزه کنترل آلاینده های زیســت 
محیطی در آبان ماه امسال برگزار می شود. رویداد معرفی فناوری های کاربردی 
در حوزه کنترل آلاینده های زیست محیطی، یک رویداد عرضه نوآوری است که 
در راستای طرح جهش تجارت فناوری شبکه فن بازار ملی ایران و با محوریت 
معرفی فناوری های شرکت های ایرانی در زمینه پساب صنعتی و پسماند صنعتی 
برگزار می شــود. بر اساس اعلام فن بازار ایران، زمینه سازی برای بهره برداری 
آن دســته از شرکت ها و کارخانجات تولیدی که با مسائل و مشکلات زیست 
محیطی دســت به گریبان هستند، از اهداف شبکه فن بازار ملی ایران برای 
برگزاری این رویداد اســت که در روز ۱۸ آبــان ماه جاری در پارک فناوری 

پردیس و به صورت حضوری- آنلاین برگزار خواهد شد.

 کاربردی شــدن نانوســیلیس محققان کشور در 4 شرکت 
کاشی سازی

نانو ســیلیس یکی از شرکت های فناور به دلیل »امکان فرموله کردن این 
محصول توســط این شــرکت برای صنایع« و »قیمت کم و کارایی بالا، در 
محصولات کاشی و سرامیک ۴ شرکت صنعتی کاربردی شد.  وحید اسلامی 
نصرت آبادی، مدیرعامل این شــرکت فناور با اشاره به تولید و فروش ماهانه 
۱0 تن نانوســیلیس، گفت: بیشترین  کاربرد نانوسیلیس های تولیدی ما در 
صنعت کاشی و سرامیک است. برای توسعه بازار، از ابتدای سال وارد صنعت 
ریخته گری شدیم و در حال حاضر بخشی از نانوسیلیس تولیدی شرکت در 

این صنعت استفاده می شود.
اسلامی، با بیان اینکه استفاده از نانوسیلیس در صنعت ریخته گری موجب 
بهبود خواص مکانیکی قالب ها شده و شکاف و ترک مویرگی را در قالب ها به 
حداقل می رساند، اظهار کرد: از این طریق استحکام قالب افزایش قابل توجهی 
پیدا می کند و ما به تازگی محصول خود را به صنعت ریخته گری عرضه کرده ایم 
و امیدوارم در آینده نزدیک ســهم بیشــتری در این بازار پیدا کنیم. وی از 
تداوم اســتقبال صنعت کاشی و سرامیک از نانوسیلیس این شرکت خبر داد 
و گفت: در صنعت کاشــی و سرامیک، نانوسیلیس برای ایجاد زیبایی بصری 
به محصولات اضافه می شوند. در کاشی های نانوپولیش استفاده از نانوسیلس 
موجب بروز خواص ضدلک و براقی در محصولات می شود. در سال های گذشته 
با شرکت های معتبری وارد همکاری شدیم و نانوسیلیس را برای استفاده در 
محصولات این شرکت ها عرضه کرده ایم و امسال نیز دو شرکت کاشی سازی به 
جمع مشتریان ما پیوسته اند.بر اساس اعلام ستاد نانو، وی »امکان فرموله کردن 
این محصول توسط این شرکت برای صنایع« و »قیمت کم و کارایی بالا« را دو 
مزیتی نام برد که این محصول در صنعت کاشی و سرامیک کابردی شده است.

 فراخوان شناســایی استارت آپ های ســرمایه پذیر حوزه 
تجهیزات پزشکی

صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاســت جمهوری برای شناسایی طرح ها و 
استارت آپ های سرمایه پذیر حوزه تجهیزات پزشکی فراخوان منتشر کرد. 

در این راستا، رویداد »دوشنبه های استارت آپی« حوزه تجهیزات پزشکی 
روز 2۶ آبان ماه برگزار خواهد شد. بر این اساس استارت آپ ها و شرکت های 
دانش بنیان این حوزه که علاقمند به جذب ســرمایه گذار هستند می توانند 
تا شــنبه ۱۷ آبان ماه تقاضای خود را از طریق تکمیل کاربرگ منتشر شده 
اعلام و کاربرگ تکمیلی را به آدرس ایمیل  demoday@inif.ir ارسال کنند.

 بر اساس این گزارش، جذب استارت آپ یا طرح سرمایه پذیر حوزه تجهیزات 
پزشــکی از طریق این فراخوان امکانپذیر است و با توجه به ظرفیت محدود 
برای حضور، اولویت با کسانی است که زودتر کاربرگ تکمیل شده را ارسال 
کنند.  لازم به ذکر است صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری از سال 
۱۳۹۸ در راســتای ماموریت خود مبنی بر تامین مالی توســعه فناوری و به 
ویژه فناوری های پیشــرفته و اولویت دار، در قالب برنامه »هم سرمایه گذاری« 
با صندوق های پژوهش و فناوری، ســرمایه گذاری جسورانه در استارت آپ ها 
و طرح های ســرمایه پذیر را آغاز کرده اســت.   در برنامه هم سرمایه گذاری، 
استارت آپ ها و دارندگان طرح های سرمایه پذیر، طرح و مدل کسب وکار خود 
را به عاملان ســرمایه گذاری صندوق نوآوری و شکوفایی معرفی می کنند. در 
صورتی که یکی از عاملان ســرمایه گذاری صندوق نوآوری و شکوفایی، پس 
از ارزیابی و تایید طرح و مدل کسب وکار، تصمیم به سرمایه گذاری جسورانه 
روی آن طرح بگیرد، صندوق نوآوری و شکوفایی تا ۸0 درصد سرمایه جسورانه 

مورد نیاز آن استارت آپ یا طرح سرمایه پذیر را تامین می کند.

یک کارشــناس فناوری اطلاعات با اشــاره به جاسوسی و سرقت اطلاعات 
کاربــران اینترنت، گفت: هرچند ممکن اســت اطلاعاتی که از این طریق در 
معرض خطر هســتند، حساس و حیاتی نباشند، با این حال از دیدگاه امنیت 
دیجیتال تهدید به حســاب می آیند اما برای محافظت از اطلاعات می توان از 

روش هایی استفاده کرد. 
تعاریف حریم خصوصی با توجه به جوامع متفاوت است. این روزها هک شدن 
شبکه های اجتماعی بسیار رواج پیدا کرده است. علی اصغر زارعی -کارشناس 
ارشد مدیریت سیستم های اطلاعاتی برای محافظت از اطلاعات و حفظ حریم 

خصوصی در دنیای مجازی چند راهکار توصیه کرد.
وی با بیان اینکه لازم اســت کوکی ها را غیرفعال کنید،   افزود: از کوکی ها 
بــرای به یاد آوردن اطلاعاتــی مانند موارد موجود در ســبد خ۱رید آنلاین، 
شناســه کاربری،   رمزهای عبور و موارد دیگر در مرورگرها استفاده می شود. 
وب ســایت های امن تر معمولا از کوکی های ایمن تری برخوردار هستند. اما در 
برخی از سایت ها کوکی ها رمزگذاری شده  هستند. شما می توانید با محدود یا 

مسدود کردن کامل آنها، سطح امنیتی خود را ارتقا دهید.
این کارشناس فناوری اطلاعات با اشاره به استفاده از یک پنجره خصوصی 
بیان کرد: بیشــتر مرورگرها از جمله فایرفاکس، کروم و سافاری پنجره مرور 
خصوصی را ارائه می دهند. اســتفاده از این امکان به مرورگر شما می گوید که 
سابقه مرور شما را ذخیره نکند و اگر کسی به کامپیوتر شما دسترسی پیدا کند، 
امکان بررسی فعالیت های شما را نخواهد داشت. هنگامی که از پنجره خصوصی 
استفاده می کنید مرورگر، داده یا فعالیت شما را ذخیره نمی کند اما وب سایت 
بازدیدشده یا شرکت ارائه دهنده خدمات اینترنتی شما همچنان فعالیت شما 

را مشاهده می کند، بنابراین این یک محافظت کامل از اطلاعات شماست.
زارعــی با بیان اینکه گزینه های کمی برای جســت وجوگر مبتنی بر حریم 
خصوصی وجود دارد، افزود: این ســرویس متفاوت از موتورهای جست وجوی 
متــداول مانند گوگل یا یاهو کار می کند، زیرا مدل تجاری آنها کاملا متفاوت 
است. بسیاری از آنها به جای فروش اطلاعات کاربران خود به تبلیغات موجود 
در نتایج جست وجو متکی هستند. گزینه های مناسب برای موتورهای  جست وجو 
  Duck Duck Go، Start Page، با محوریت حفظ حریــم خصوصی عبارتند از

.Search Encrypt، Wolfarm Alpha
وی با اشــاره به استفاده از مرورگرهای رمزگذاری شده بیان کرد: بعضی از 
مرورگرها سطح امنیت و رمزگذاری دیتا برای کاربران را به بالاترین درجه ممکن 
رسانده اند. این مرورگرها بسیاری از امکانات غیرضروری که در مرورگرهای دیگر 

ارائه شده را در راستای وب گری امن حذف کرده اند که می توان از مرورگرهای 
رمزگذاری شده به Tor، Brave و Epcrazy Browser اشاره کرد.

این کارشــناس ارشد مدیریت سیستم های اطلاعات با اشاره به استفاده از 
یک شبکه خصوصی مجازی گفت: شبکه خصوصی مجازی یا VPN به شما این 
امکان را می دهد که از طریق یک سرور از راه دور یا مجازی به اینترنت متصل 
شــوید. در نتیجه داده های ارسال شده بین دستگاه  شما و این سرور به صورت 
رمزگذاری شــده اســت. وی پی ان ها را از منابع معتبر و امن مانند گوگل پلی و 
اپ اســتور دریافت کنید. اســتفاده از VPN های غیرمعتبر نه تنها امنیت شما 
را ارتقا نمی دهد بلکه تمام فعالیت شــما را زیر نظر گرفته و امنیت شما را به 

خطر می اندازد.
زارعی درباره تست نشت DNS اظهار کرد: وقتی که کاربر از VPN استفاده 
می کند، حتی اگر آدرس IP مخفی باشــد، هنوز هم می توان از طریق ترافیک 
DNS سرنخی از هویت کاربر پیدا کرد زیرا DNS آدرس وب قابل خواندن را به 
آدرس IP  تبدیــل و کامپیوتر آن را درک می کند. اگر اطلاعات مربوط به این 
فرآیند فاش شود، اطلاعات مرورگر نیز فاش می شود. خوشبختانه ابزاری وجود 
DNSLeakTest. دارد که می گوید داده های شما فاش شده است یا خبر. سایت

com را امتحان کنید آیا اتصال شما واقعن امن است یا خیر.
وی با بیان اینکه مرورگرهای وب یکی از آسیب پذیرترین ابزارهایی هستند 
که حریم خصوصی شــما را تهدید می کنند، گفت: با وجود این حتی PDF ها 
نیز می توانند شما را در معرض خطراتی مانند جاسوسی و سرقت اطلاعات قرار 
دهند. با اســتفاده از VPN و مرورگرهای دارای قابلیت رمزگذاری می توانید تا 
حدود زیادی از تهدیدات سایبری به دور باشید. هرچند ممکن است اطلاعاتی 
که از این طریق در معرض خطر هستند، حساس و حیاتی نباشند، با این حال 
از دیدگاه امنیت دیجیتال تهدید به حساب می آیند و شما با استفاده از ماشین 

مجازی می توانید همین میزان از تهدیدات را نیز از بین ببرید.
این کارشناس فناوری اطلاعات درباره ماشین مجازی توضیح داد: ماشین های 
مجازی عملکردی مانند سیستم های عامل دارند. یعنی گویا شما روی کامپیوتر 
خود علاوه بر ویندوز، یک سیستم عمل دیگر هم دارید. اگر یک فایل مشکوک 
باشد آن را با ماشین مجازی دانلود کنید، ارتباط اینترنتی خود را قطع کنید 
و سپس فایل را باز کنید. این کار باعث می شود حتی درصورتی که این فایل 
آسیب رسان باشد، به کامپیوتر آسیبی وارد نشود. سرویس های Virtualbox  و 
Vmware دو ســرویس قابل اعتماد و رایگان هستند که می توان به راحتی از 

آنها به عنوان ماشین مجازی استفاده کرد.

چندراهکاربرایحفاظتازحریمخصوصیدرفضایمجازی

شرایطاستانداردکالاینوآور
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امام علی علیه السلام
أسُرَتهُُ خَیرُ أسُرَةٍ وشَجَرَتهُُ خَیرُ 
شَجَرَةٍ، أغصانهُا مُعتَدِلةٌَ وثمِارُها 

ةَ وهِجرَتهُُ بطَِیبَةَ،  لةٌَ، مَولدُِهُ بمَِکَّ مُتَهَدِّ
عَلا بهِا ذِکرُهُ، وَامتَدَّ مِنها صَوتهُُ.

دودمان او )پیامبر صلی الله علیه 
و آله (، بهترین دودمان است و 

شجره اش بهترین شجره؛ ]شجره 
ای که [شاخه هایش راست است و 
میوه هایش آویخته. زادگاهش مکّه 

است و هجرتش به طَیْبه بود. در 
آن جا آوازه اش بلند شد و صدای 

]دعوت [او به همه جا کشیده شد. 
نهج البلاغة : خطبة ۱6۱ 

 دلار                     3۱۷,۰4۰ 
 یورو                    3۷2,4۵۰ 
 پوند انگلیس       4۱۵,۹۰۰ 

 درهم امارات           ۸۷,6۰۰ 
 لیر ترکیه               4۰,6۵۰
 سکه امامی     ۱6۰,۸6۰,۰۰۰ 

 بهار آزادی    ۱۵۵,۰۰۰,۰۰۰  
 نیم سکه         ۸۹,۵۰۰,۰۰۰
 ربع سکه          6۰,۵۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی       3۰,۰6۰,۰۰۰ 
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مدیرکل دفتر نوآوری و کسب و کارهای نوین معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری از اجرای برنامه صدور گواهینامه انطباق محصولات دانشــی در ۱2 
استان خبر داد و گفت: علاوه بر آن دو استان دیگر به این فهرست اضافه شدند. 
دکتــر مریم ملونی امــروز در وبینار تبیین نقش اســتاندارد در توســعه 
اقتصاد دانش بنیان با اشــاره به نســل های سیاســتگذاری در معاونت علمی 
ریاست جمهوری، افزود: نسل اول سیاستگذاری که در دهه ۸0 است، به ایجاد 
زیرساخت فناوری در کشور متمرکز شد که طی آن پارک های فناوری و مراکز 

رشد راه اندازی شدند.
وی نسل ســوم سیاستگذاری را توسعه اکوسیستم اقتصاد دانش بنیان در 
کشــور عنوان کرد و یادآور شد: استانداردســازی از اهمیت زیادی برخوردار 
است؛ چرا که از این طریق می توان گامی در جهت توسعه هدفمند برداشت.

ملونی، اضافه کرد: بر این اســاس در ســال ۱۳۹5 بر اساس پیشنهاد ارائه 
شده از سوی معاونت علمی، همکاری با سازمان ملی استاندارد با امضای تفاهم 
نامه ای آغاز شد و طی آن نسبت به تدوین و اجرایی کردن برنامه تدوین شده 

برای استانداردسازی محصولات شرکت های دانش بنیان اقدام شد. مدیرکل دفتر 
نوآوری و کسب و کارهای نوین معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری ادامه 
داد: در ادامه این برنامه از سال ۹۷ اقدام به صدور گواهینامه انطباق محصول 
شد که با تدوین آیین نامه و شیوه نامه ای در این زمینه فاز پایلوت آن در ۱2 

استان کشور اجرایی شد.
بــه گفته وی، این آیین نامه صدور گواهینامه انطباق ابتدا در تهران اجرایی 
شد و پس از آن در ۱2 استان تسری یافت و در حال حاضر در تلاش هستیم 

این طرح در سایر استان ها اجرایی شود.
ملونی، اســتان های البرز، اصفهان، آذربایجان شــرقی، کرمان، کرمانشاه، 
خراســان رضوی، قم، قزوین، فارس، مرکزی، ایلام و همدان را از اســتان های 
فاز پایلوت این طرح نام برد و خاطر نشــان کرد: در ابتدا در ۸ استان و بعد از 
آن در ۱2 اســتان اجرایی شــد و در حال حاضر استان های زنجان و گلستان 
که در این فهرســت نبوده است، به این فهرست اضافه شد تا شرکت های این 

استان ها قادر به دریافت گواهینامه انطباق باشند.


